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Pretekli četrtek je bilo posvetovanje šir-
šega aktiva komunistov ljubljanske univer-
ze, visokih in višjih šol ter akademij o
nekaterih aktualnih idejnih in političnih
problemih na teh zavodih v luči smerndc
za predkongresno aktivnost ZKJ. Posveto-
vanju so prisostvovali poleg 80 komunistov
z univerze tudi člani izsvršnega komiteja
CK ZKS Stane Kavčič, Mitja Ribičič in
Boris Ziherl ter drugi gostje.

Pozornost referata in diskusije je bila
usmerjena predvsem v to, da s pomočjo
analize in ocene problemov predvsem na
področjih študijske reforme, materialnih
pogojev fakultet in štud&ntov ter dela Zve-
ze študentov in njihovega odseva v zavesti
ljudi komunisti dobe celovitejšd pogled na
situacijo ter jasnejšo orientacijo za nadalj-
nje delo v samoupravnih organih in Zvezi
študentov, kakor tudi za nadaljnje idejno-
politično delo Zveze komunistov v pred-
kongresnem obdobju. Tem nalogam bo tre-
ba hitreje prilagajatd tudi organizacijski
mehanizem ZK na univerai in ga osvoba-
jati togih oblik.

Na seji univeraitetnega komiteja ZKS, ki
je bila po posvetovanju, je bil iavoijen tudi
novi sekretar univerzitetnega komdteja. Na-
mesto dosedanjega s&kretarja Pranca Bi-
tenca, ki bo prevzel novo dolžnost v kme-
tijskem inštitutu Slovenije, je bil izvoljen
Mitja Stupan, diplomant pravne fakultete
in nekdanji predsednik študijske komisije
UO ZŠJ ter sedanji olan ideološke komisije
CK ZKS, član CK ZMS ter poslanec re-
publi&kega zbora republiške skupščine.

Uvodni referat, ki ga je podal sekretar
univerzitetnega komiteja, je opozoril, da
imamo danes na univerzi vrsto nerešenih
problemav, ki so se v zadnjem oasu poka-
zali v ostrejši Luei in so postali ob p>ri-

-pravljanju in sprejemanju statutov delov-
hih organizacij in v delovanju Zveze štu-
dentov predmet širokih ražprav in kritič-
nega raapravljanja. Tako stanje je po eni
strani seveda normalna faza v razvoju, ko
so npr. pri reformi študija nekajletne iz-
kušnje že omogodile oceno rezultatov in
jasnejši pogled na probleme, na kar je
vplivala tudi nadaljnja demokratizacija v
naši družbi, po drugi strani pa je bilo
reševanje nekaterih problern&v prepočasno,
kar je posledica premajhne učinkovitosti
mehanizma družbenega samoupravljanja,
vključno s sindikatom in Zš, ter preslabe
vloge ZK pri reševanju problemov, ki so
se vsakodnevno pojavljali.

V nadaljnjem navajamo ne-kaj glavnih
misli iz referata in raaprave.

Nadaljevanje na 6. strani

MISLl NEKATERIH GOVORNIKOV JE NA REPUBLIŠKI KONFERENCI STRNIL GOJKO STANIC, KI JE MED DRUGIM DEJAL:

»VODSTVU ZVEZE ŠTUDENTOV (PA TUDI UNIVERZITETNEMU KOMITEJU ZK) LAHKO OCITAMO PREDVSEM TO, DA SMO
DVE LETI ZELO ZANEMARJALI IDEOLOŠKO IN POLITIČNO DELO NA UNIVERZI. IZ TEGA IZHAJA BRŽKONE IDEJNA IN
DRUŽBENO-POLITIČNA NEFORMIRANOST NEKATERIH ŠTUDENTOV, Kl OMOGOCA RAZVIJANJE DOGMATIZMA. TAKŠMH PRO-
BLEMOV PA NI BILO PRED LETl, KO JE MARKSISTIČNl CENTER RESNICNO DELAL.«

GOJKO STANIC JE POVEDAL TUDI SVOJE MNEN.IE O ŠTUDENTOVSKEM LISTU TRIBUNA. LAHKO PRIDE DO SPODRSLJA-
JEV IN NAPAR, VENDAR SE MORAMO ZAMISLITI, ČE SE Tl »SPODRSLJAJI« SISTEMATICNO PONAVLJAJO. ZLASTI ŠE, CE N.\
STRANEH ŠTUDENTSKEGA LISTA PREBIRAMO FRONTALNE KRITIKE PROTI VSEM, BREZ ANALIZ IN ARGUMENTACIJE — IN
PRISPEVKE, KI NE SPADAJO V LIST, KI BI SE MORAL BORITI ZA SOCIALIZEM. KAKŠNI Sb POTEM KRITERIJI UREJEVANJA?«

,r__^ ^^^ ^^^^ ^ _ _ . _ ^ _ •_—-—, —- «_» . pm v sa^° upanje, da lahko karkoli prispe-
ffifc, ^Plk £^k Wk JH JH ftB^li fl HH9 9BRB BR JH v a J° k reševanju problemov, ki jih obču-
H fH H B̂ fl^ • H^ mm ' • • I H ^^m WT H ^H t i m 0 v s i ? B r e z d v o m a s o sedanje razprave
H H H- • • HM ^H • • H H J H^ mm JH i n T r i b u n a P^^P^vale k večji družbeni an-
• H H H H __ IMv• • • H • B Hl • I j • gažiranosti študentov. Ozki strokovnjaki,
H H H H H i | I •• H ^^B H H B ^T^ • • • I k i P r i h a J a J° z univerze in ki se ne zani-
H V̂ BL^P H f̂l I W I V^H • I ^E__ l__ • V • ma^° z a d r u ž b e n o problematiko, bodo hu-
m ^ ^K& ̂ ftPV • W I fl I I I iDHi HHI I V I d a o v i r a u v a J a n J u neposredne demokracije,

^ ^ ^ ^ ^ ^ M ^ B ̂ ^^m n m ^ g a j s e ^ o c j o Zaradi nepoznavanja proble-
mov brez dvoma odločali za neustrezne re-
šitve, kar ne bo diskvaliiiciralo samo njib.,
temveč na žalost tudi naš samoupravni si-
stem. To moramo preprečiti že danes, ko
imamo največje možnosti! Tudi naše po-
manjkljivosti, ki jih vidi Gojko Stanič, bi
bile brez dvoma manjše, če bi še bolj po-
znali družbeno problematiko in se teme-
ljiteje seznanili s problemi. Idejno izobra-
ževanje in družbeno angažiranje širšega
kroga študentov bo brez dvoma odločilno
vplivalo na boljše delo študentskih vodstev
in na delo Tribune.

Nadaljevanje na 2. strani

0B KONFERENCI ZMS — K OCENI
NA UNIVERZI

Vedno pogosteje se ponavljajo napadi na
študentski list Tribuno in na njene sode-
lavce. Tem napadom doslej nismo posve-
čali večje pozornosti, saj so le splošne ob-
sodbe in same po sebi ničesar ne prispe-
vajo k izboljšanju študentskega tiska. Pre-
seneča pa nas, da da>-5 osrednji slovenski
dnevnik Delo posebno veljavo enemu od
takih napadov, nad naslovom citirani di-
skusiji Gojka Staniča na republiški konfe-
renci ZMS. Posebno pa nas prizadene in
preseneča to, da so ti napadi usmer.jeni
samo na najaktivnejši del študentov, ki žell
kompleksno in čim popolneje spožnati da-
našnje družbeno dogajanje, na študente, ki
ne čakajo z rokami v žepu, da bi najvišja
vodstva z adriiinistrativnimi posegi odpra-
vila napake in nepravilnosti, s katerimi se
srečujemo pri svo jem delu in pri -družbe-
nem udejstvovanju. Ti napadi so usmerjeni
na štuctente, ki si prizadevajo za resnično
in čim popolnejše uvajanje družbenega sa-
moupravljanja in za vsebinsko, ne samo
formalno uvajanje študijske reforme.

Vsakdo, ki dela, dela napake, in brez dvo-
ma jih delamo tudi mi. Zelo bi nas veselilo,
če bi nam tovariši, ki obsojajo delo Tri-
bune, svetovali, kako naj svoje delo izbolj-
šamo. S tem, da zviška obsojajo »spodrslja-
je« in s konkretnim delom ne pokažejo
boljšega primera, se sami postavljajo na
isti nivo s tistimi, ki se v diskusiji namesto
ustvarjalne kritike poslužujejo politične
diskvalifikacije. -

POLITIČNEGA POLOŽAJA

Tovariš Stanič pravilno ugotavlja zane-
marjeno ideološko in politično delo na uni-
verzi. Toda zakaj ima za najtežji problem
študente, ki si prizadevajo to stanje izbolj-
šati, namesto da bi se še bolj zarpislil nad
večino študentov, ki ne kaže sploh nobe-
nega zanimanja za idejno izobraževanje in
za družbeno udejstvovanje? Zakaj se tova-
riši ne zamislijo nad študenti, ki so izgu-
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Predsednik univerzitetnega odbora zve-
ze študentov Jugoslavije Tone Zimšek se
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— Priča smo živahni politični dejavnosti
študentov, ko se hočejo bolj kot doslej
angažirati pri spoznavanju, kritičnem
presojanju in reševanju aktualnih družbe-
nih problemov. Kako ocenjujcš to sta-
nje?

— Vsekakor pozitivno, ker menim, da
moramo imeti študenti svoje stališče do
vseh problemov družbenega dogajanja.
Pri tem pa bi opozoril, da moramo pa-
ziti predvsem na naslednje: naša vloga v
tem angažiranju mora biti aktivna in sa-
mostojna, zaradi česar ne smemo pri-
stati samo na pasivno opazovanje in po-
slušanje različnih stališč, temveč moramo
sami stopiti v aktiven odnos do njih.
Razen tega moramo paziti, da ne zaidemo
v megalomanijo, v monumentalndst ali po
domače v hlastanje na vse strani brez
temeljitosti. Skratka: izoblikovati si mo-
ramo vsebino angažiranosti. Prve izkuS-
nje (in tudi napake) že hnamo. Na teh
moramo graditi naprej. Pot kritičnega
presojanja vsega, kar nas obdaja, je vse-
kakor pravilna, samo kritiko ne smemo
fetišizirati in tako pasti v nekritičnost
do kritike. Kritično presojanje nam mora
biti metoda za spoznanje boljše ureditve
problemov, nikakor ne zgolj izživljanje.

— Letos smo dosegli študentje pomemb-
ne uspehe, ko smo uspeli zainteresirati
Širšo javnost za probleme slabega gmot-
aega položaja študentov. Kaj pričakuješ
od te akcije, oziroma kaj bi bilo treba
za izboljšanje materialnega stanja štu-
dentov storiti v prihodnosti?

— Univerzitetni odbor Zveze študentov
si je pretekli dve leti zelo prizadeval
urediti materialni položaj študentov, verv
dar bržkone premalo energično. Razen
tega je bil UO ZSJ, preden so organizi-
rali akcijo na ekonomski fakulteti, v teh
prizadevanjih osamljen. To nam pove,
da UO ne more biti vseodrešujoč, kot "to
prlčakujejo nekateri in mu na tej pred-
postavki očitajo določene pomanjkljivosti,
temveč j ^ njegova dejavnost samo lo-
gično nadal|evanje organizacij na fakul-
tetah.

Nadaljevanje na %. strani
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Tovariš Stanič omenja, da problemov, ki
se pojavljajo tlanes, ni bilo pred leti, ko
iz tega sklepal, da ni bilo probiemov, ker
je delal marksistični center. Nepoučeni bi
je delal marksistični center. Poglejmo malo
natančneje delo tega centra. Predavanja so
bila v prostorih nekdanje skupščine/ Res
je, da je bila večkrat dvorana polna, ven-
dar se kljub temu, da je bila udeležba ob-
vezna za člane ZK nekaterih fakultet, ni
dogajalo, kot se dogaja danes, da dvorana
ne more sprejeti vseh udeležencev. Da so
organizatorji precenjevali zanimanje štu-
dentov in zanimivost tem, nam dokazujejo
tudi propagandne brošure tega centra, ki
ležijo še danes v omari na UO. Predavanja
so bila zanimiva, vendar niso obravnavala
kbnkretne problematike, s katero se vsak
dan srečuje študent, in niso mogla študenta
orientirati in angažirati v vsakdanjem
družbenem udejstvovanju. Nekaterira ude-
ležencem so ta predavanja dajala tudi lažen
in škodljlv vtis, da se zgolj z obiskovanjem
že marksistično izobražujejo. Delo marksi-
stičnega centra so bolj temeljito analizirala
posvetovanja v Ankaranu. Zadnje posve-
tovanje je tudi predlagalo spremembo na-
čina dela in imena tega centra. Sedaj cen-
ter v drugačni obliki obnavlja dejavnost
pod imenom tribmia »C.as in svet«.

Tovariš Stanič ugotavlja, da 'smo dve
leti zelo zanemarjali ideološko in politič-
no delo na univerzi. Zakaj se ni že prej
energično zavzel za izboljšanje položaja?
Janez Kocijančič, ki je na konferenci ZMS
jiapadel tudi delo Tribune, je bil v.zad-
njih dveh letih predsednik ideološke ko-
misije in predsednik UO ZŠJ. Zakaj se
že takrat ni tako energično zavzel za iz-
boljšanje položaja? Kaj so delali člani
CK ZMS, ki šele sedaj obsojajo delo UO
ZŠJ in UK ZKS, ko do letošnjega marca
UO eno leto praktično ni imel ideološke
komisije? Da izboljšamo položaj, ne sme-
mo samo zviška kritizirati, temveč mo-
ramo skupno in vztrajno odpravljati pra-
ve vzroke napak. Odpravljati moramo
prave vzroke nezainteresiranosti študen-
tov! Ali je hujši dogmatizem, zahtevati
poleg decentraliziranega štipendiranja tu-
di centralni štipendijski sklad, ali pa
obravnavati idejno izobraževanje študen-'
tov na aktivističen način, kar lahko pri-
pelje do usodnih deformacij?

O uvajanju ustreznih oblik idejnega
izobraževanja študentov sedaj ne bom pi-
sal, ker pravkar pripravljam o tem daljšo
razpravo. Pred leti, ko je delal marksi-
stični center, ni bilo takšnih problemov!
Kaj je bolje? Da študentje samo sprašu-
jemo in tako sami ne občutimo proble-
mov, ali- pa da ob svojem delu "naletimo
na probleme in si prizadevamo te pro-
bleme tudi reševati? Danfes veliko raz-
pravljamo o tem, kakšna naj bo kritika.
Katera kritika je konstruktivna, ustvar-
jalna? Brez dvoma se na to ne da odgo-
voriti ločeno od konkretnih družbeinih
pogojev. V času, ko smo probleme obrav-

navali pretirano enostransko in je bilo
premalo kritdke, je bila brez dvoma zelo
pozitivna kritika, ki je na probleme sa-
mo opozarjala. Tudi danes je brez dvoma
pozitivna kritika, ki opozarja na* proble-
me. ki jih drugi ne vidijo ali jih nočejo
videti. Uredništvo Tribune si prizadeva,
da bi bila naša kritika čim bolj ustvar-

RAZGOVOR V UREDNIŠTVU

jalna ter da bi ob nakazovanju vsakega
problema pokazali tudi na vzroke ter
skušali najti primerne rešitve. Pretirano
pa je zahtevati od kritike, da takoj poda
tudi ustrezno rešitev problema.

Reševanje .problemov, ki jih danes ugo^
tavljamo in nakazujemo, bo zahtevalo
vztrajno delo, zato moramo skupaj raz-
misliti, kako lahko to najuspešneje sto-
rimo! Ivan Kreft

Ob zaključku redakcije je prišlo v ured-
ništvo naslednje obvestilo:

V ponedeljek zvečer se je sestal razširjeni
plenum UO ZŠJ, ki je razpravljal o listu
Tribuna in o političnem položaju na uni-

verzi. Plenum je ugotovil, da sta časopis
Delo in RTV neustrezno in enostransko
informirala javnost o diskusiji na kongre-
su ZMS ter da tako javnost ni dobila
pravilnega vpogleda v idejno problema-
tiko na univerzi. Plenuma se je udeležil
tudi predsednik CO ZŠJ Saša Mikic. Pri-
sotni člani CK ZMS so nekoliko bolj kon-
kretizirali svoje pripombe na delo Tri-
bune. Plenum je ugotovil, da se napake
v uredništvu niso pojavljale sistematično
in da niso peljale v določene stranpoti.
Plenum je ugotovil tudi, da ni dovolj da-
jati o delu Tribune nekih splošnih ocen,
ampak da je treba storiti še več za na-
daljnje konkretno izboljšanje dela Tri-
bune.

Kdo in kako naj sprejema
v študentske domove?

Na zadnji seji kuratorija študentskih domov in menz so govorili tudi o
spre.ieman.ju v domove. Ker se je socialno-ekonomska komisija UO ZŠJ sa-
mostojno lotila vprašanja sprejemanja v študentske domove, izdelala predlog
pravilnika, obiavila razpis v Tribuni itd., za spre.ieman.ie pa so po pravilih
domov pristojni samoupravni organi domov, in ker med temi forumi ni prišlo
do koordinaciie, med študenti pa se je pojavila nejasnost, ie Tribuna na po-
budo študentov članov kuratorija, organizirala razgovor v uredništvu O
SPREJEMANJU V ŠTUDENTSKE DOMOVE. Razgovora so se udeležili:

Karlo VUKOVlC — predsednik komisije za sprejemanje v študentske
domove pri socialno-ekonomski komisiii UO ZŠJ, Aco KOSTlC — sekretar
socialno-ekonomske komisije UO ZŠJ, Jože KOZAR - predsednik upravnega
odbora Akademskega kolegija, Slavko SUŠIN - predsednik študentskega
sveta v Akademskem kolegiju, Franc HEBER — predsednik odbora ZŠ v
Akademskem kolegiju in član sprejemne komisije, Mitja GORJUt* — pred-
sednik upravnega odbora v Študentskem naselju, Darko TOLAR — predsed-
nik odbora ZŠ v Študentskem naselju, Rudi KOCIJANClC — predsednik spre*
jemne komisiie za študentske domove.
Karlo Vakovič: »Sobialno - ekonomska

komisija pri univerzitetnem odboru si pri-
zadeva, naj bi odločal o tem, kdo'bo sta-
noval v študentskih. domovih, tisti, ki po-

zna situacijo in ljudi; to pa je letnik, ki
pozna ljudi, kar je bild odločeno na se-
minarju v Ankaranu in sicer, da se pr-
vič uvede* to leta 1962/63. Letniki so nare-
dili rang lestvice na podlagi podatkov, ki
jih je vsak študent izpolnil na listini. Edi-
no filozofska fakulteta je zahtevala za vse
tri kriterije (študijski uspeh, materialno
stanje in družbeno-politično udejstvova-
nje) dokumentacijo in šele na tej podla-
gi so letniki sestavili rang lestvice. Tako
je sprejemna komisija upoštevala lahko
edino lestvice filozofske fakultete.

Lstos smo najprej na podlagi prejšnjih
diskusij in razprav napravili pravilnik, o
katerem je diskutiral tudi kuratorij. Pri
tem je prišlo do problema, kdo ima do-
končno pravico odločanja za bivanje v štu-
dentskem domu.

Kuratorij meni, da letniki nimajo no-
bene pravice, da bi odločali. Mi pa se bo-
rimo, da se v statutih uzakoni, da so sve-
ti letnikov samoupravni organi, da torej
odločajo o tem tisti, ki so najbolj zain-
teresirani. To je mnenje plenuma social-
no-ekonomske komisije, ki se zaveda, da
sveti letnikov nimajo take pravice, niti
pravne osnove za tako odločanje o spre-
jemanju v ŠD.«

Slavko Sušin: »čuden jV način obrav-

navanja tega problema s strani UO, ki se
mu ni zdelo vredno poklicati na razgovor
študenta v samoupravnih organih študent-
skih domov, ki je ignoriral kuratorij in
ljudi iz študentskih domov, kateri že dlje
časa sodelujejo pri teh stvareh in jih za-
to tudi bolje poznajo.

Lani je že bil sestanek s predstavniki
UO, kuratorija in ŠD in je bilo vidno, da
UO nima pripravljenih nobenih argumen-
tov, namreč realne ocene starega načina
sprejemanja v domove in sprejemanja po
letnikih. Teh dveh stvari UO še vedno ni-
ma. Takrat smo tudi sklenili, da se do-
bimo v istem sestavu, da bodo tudi štu*
denti iz ŠD sodelovali pri izdelavi novega
pravilnika. Vendar do tega sestanka do
danes še ni prišlo. Zanima me, kdo je se-
stavil pravilnik, kdo ga je sprejel in po-
trdil. Zakaj ni nihče od UO prišel na ku-
ratorij, da bi zagovarjal pravilnik? UO naj
bo predstavnik študentov. Vsekakor pa ni
prav, da SEK avtokratično nekaj vrže
študentom in niti najmanj ne pomisli,

kako bodo to.študentje sprejeli. Drugo je
vprašanje, kakšne kompetence ima semi-
nar v Ankaranu, ali naj odloča ali svetu-
je. študenti v ŠD smo želeli diskusije, to-
da UO se to ni zdelo potrebno.

Zdaj študenti že zbirajo potrdila, štu-
dentski domovi pa imajo pravico, da spre-
jemajo, kot hočejo v skladu s svojimi
pravili.«

Mitja Gorjup: »Ce se formalno nasla-

njamo na pravila, ki jih imamo, to je na
pravila SN, ki jih je potrdil univerzitetni
svet, da upravni odbor v ŠN sprejema
študente, ko prej dobi mnenje študentske
organizaeije. To pravilo se je razširilo na
vse domove, ker pa imajo študentje v dru-
gih domovih enake pogoje, so ustanovili
sprejemno komisijo iz predstavnikov
vseh domov. V tej komisiji so samo štu-
dentje in zdi se mi, da je nezaupnica ne-
upravičena in je torej neumestna trditev,
da se sprejema v ŠD po drugih ljudeh.
Lani so uvedli rang lestvice. Nihče se jim
ni upiral, niti> v ŠN in v AK ne. Te lestvi-
ce so sodili kot pomožni material, ki da
podatke o študijskih pogojih, materialnem
stanju in političnein udejstvovanju. Do-
kumenti o materialnem stanju so v domo-
vih že od tedaj, ko je sprejemna komisija
prvič sprejela mnenje letnikov. Komisija
pa ima zato, ker je v manjšem sestavu,
večje možnosti, da to delo točno izvede.
Lani smo na kuratoriju o tem razpravlja-
li in dejali, da bomo te lestvice, če bodo
v redu, sprejeli. Kdorkoli nam bo doka-
zal, da so sedanja pravila neustrezna, se
bodo spremenila.

Pravilnika nismo mogli sprejeti iz dveh
razlogov: zato ker ni v skladu z našimi
predpisi, ker ureja na skrajno birokrat-
ski način in ker določa neke principe, ki
so nesprejemljivi. Ta pravilnik je slab. No-
ben organ v ŠN ni proti rang lestvicam.
Letniki prav gotovo natančno povedo, kdo
ima pogoje za bivanje v ŠN. Ne moremo
pa sprejeti principa delitve mest po fa-
kultetah, ker je to tehnično nemogoče.
Tak princip je acbsurden,, ker ne zagotav-
lja točnih rezuitatov in predstav za spre-
jemanje v domove. Nismo proti, toda kar
postavlja SEK, ne moremo sprjeti.«

Rudi Kocjančič: »Interesi študentov so
zajamčeni po pritožbeni komisiji tudi
za tiste, ki so izven treh domov. To je za-
dostno jamstvo.«

Gorjup: »Teži se k temu, da se demo-
kratični princip sprejme, razširi in sprej-
me faktx>rje, ki bi zagotovili natančnost.«

Drago Demšar: »Mislim, da bi moral
univerzitetni odbor-emisel svajega delova-
nja videbi v tem, da vsi zainteresirani so-
delujejo, ne pa da sam sprejema pravil-
nike.

Ko smo ustanavljali Zvezo pokrajinskih
klubov, smo govorili, da bi tudi pokrajin-

Nekaj karakteristik
našega osrednjega

lisfa za mladino
Izkoristil bom priložnost, ki mi jo je ponudilo ured-

ništvo Mladih potov, ko je v sedmi številki zanikalo res-
ničnost opombe pod mojim člankom v 8. številkl Tribune,
da osvetlim nekaj postopkov pri izdajanju Mladine ozi-
roma Mladih potov. Uredništvo se poslušuje taktike »po-
jasnila« in gre tako mimo mene kdt avtorja članka z
očitnim ndmenom diskreditiranja avtorja pri Tribuni —
na podlagi preproste negacije vsega, kar je navedeno
v opombi pod mojim člankom.

Mlada pota izkoriščajo našo neeksplicirano formula-
cijo v izkrivljanju trditve v Tribuni. Prvič, nikjer ni re.
čeno, da so M. p. moj članek odklonila (čeprav bom
pozneje tudi »odklonitve« prikazal), temveč, da se ured-
ništvo ni strinjalo z objavo mojega članka, -Kaj
je s tem mišljeno, Mlada pota prav dobro razumejo,
a so se odločila za preudarnejšo pot, da izkoristijo ne-
eksplicirane trditve in na ta način obdržijo v tajnosti
svoje pozidje.

Naj bo članek tak ali drugačen, pretendira na obliko.
ranje javnega mnenja o predmetu obravnave. Ta atribut
intencionalnosti je razlog nesporazuma v zvezi z mojim
člankom, poslanim Mladim potom kot navezovanje na
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razpravo o isti temi v rubriki Mladi v družbi, ki jo je
odprlo uredništvo v peti številki. Ker niso bila izhodišča
in konsekvence mojega izvajanja v omenfenem članku na
nesporno priznani legalni liniji, v območju katere je raz-
pravljanje »konstruktivno« in sem se dotaknil prav pro-
blematičnosti smeri same, je uredništvo Mladih potov (po
informacijah D. Rupla) nameravalo moj članek krajšati.
Kako bi ta cenzura izpadla, je jasno. članek sem sklenil
sam krajšati, ker je bila uradna verzija, da je preobši-
ren in mi je šlo za isti komunikacijski medij, kot ga je
imel članek pred njimi (neborbenost), na katerega sem
navezal izhodišča. Pokazalo se je, da zgoščena verzija, ki
je »problematična« mesta še bolj eksponirala, ni zado-
voljila uredništva. Izjava uredništva pa je (po informa-
cijah od D. Rupla) postala že določnejša, da se s član-
kom ne strinja. Tako v šesti številki ni izšel. Uredništvo
se sicer sklicuje na svojo pravico o določevanju roka ob-
jave. K temu nimatn kaj pripomniti, zanimivo pa se mi
zdi, da je v tej številki nenadoma izginila rubrika Mladi
v družbi, ki jo je uredništvo v prejšnji številki tako širo-
kogrudno plasirctto. (»Mladina se ne odziva na problem-
ske članke«! Po statutu sem še vedno mladinec.) Ponovno
se je izkazalo, kako je bila ta rubrika zamišljena — ne
tako demokratično,- pač pa kot ustanova birokratske tak-
tike, ustvarjati iluzijo svobode razpravljanja o družbenih
problemih, Vse, kar bi preseglo ta okvir, naj prestreže
uredniški mehanizem.; O tem določneje kasneje.

Ker je Rastko Močnik, član uredniškega odbora, za-
stopal stališče, da ni nujno, da bi se uredništvo strinjald
z objavljenim prispevkom, je uredništvo popustilo do
kompromisa, po katerem naj bi moj članek izšel v na-
slednji številki, -kombiniran s prikazom. Naloga je bila
poverjena Rastku Močniku. če bi Močnik v skladu z li-
nijo Mladih potov napravil to revizijo, je jasno, da članek
ni več moje formiranje mnenja, temveč Mladih po.
tov.

Kakšen je značaj in postopek pri takšnih prikazih,
pa uredništvu lahko postrežem s svojo izkušnjo s Mla-
dino samo. V 12. številki Mladine je na dvanajsti strani
naslednja izjava: »Poudaril je (Jaroslav Novak — op.
J. N.J, da si moramo odgovoriti na vprašanje, ali smo za
pasivizacijo krivi mi ali organizacija.« Tako, prav gotovo
namerno, postavljanje izjav na glavo na razgovoru 23. III.
je barbarsko. Nisem sicer avtoriziral prepisa z magneto-
fonskega posnetka, uredništvu pa sem izročil rokopis
svojega ekspozeja. Tu ni medij, preko katerega bom re.
ševal -io vprašanje, zadošča mi le kot ilustracija. Kdor
je seznanjen z mojimi eksplikacijami teh pojmov v Tri-
buni, bo razumel absurdnost omenjenega citata. Mislim,
da sem imel dovolj močne razloge, da sem članek umak-
nil in ga poslal Tribuni. Ne bi tudi razpravljal o tem,
ali so bili mojl motivi uredništvu znani ali »neznani« in
razumljivi — razen če so morda od mene prej pričako.
vali konformizem.

Mimogrede še o opombi o »spremenjeni« verziji. Mi-
slim, da uredništvu pač ni treba pojasnjevati, da je značaj
članka pogojen z značajem lista in z nivojem bralcev, ki
jim je namenjen. Poleg tega mi Tribuna ni predpostav-
Ijala nobenih prostorskih omejitev, tako da sem lahko
razvil tudi driigi del rhzprave, ki sem ga moral v verziji,
poslani Mladim potom, samo nakazati. S tem se, vsaj
pri avtorju, ki ve, kaj piše, spremeni tudi naslov, če že
moram »pojasnjevati«.

Kar zadeva oznako Mladih potov v Tribuni, j ^ za
pikolovstvo res neprecizna. Mlada poia so priloga Mladine,
ki je glasilo CK Zveze mladine Slovenije. »Izdaja CK
ZMS«, piše v Mladini. Mislim, da so na osnovi tega kom-
petence dovolj jasne in da je z izdajateljem determiniran
tudi značaj lista. Kdo je nastavil odgovornega urednika?
Komu je ta urednik pred objavo Močnikovega članka
»ZMS in njena preobrazba« izročil članek? Ali ni bil
objavljen šele, ko je tovariš Gojko Stanič na CK ZMS



ski klubi dajali mnenja o prosilcih za spre-
jemanje v SD, ker tudi oni zelo dobro po-
znajo stanje svojih članov. Vprašanje je,
5e so bili ti predlogi podani, in zakaj ni-
so bili upoštevani.«

Vukotič: »V socialno-ekonomski komisi-
ji smo bili mnenja, da je vprašanje spire-
jemanja po letnikih že rešeno in naj
kot v preteklem letu tudi letos odloča let-
nik. Mrjenja smo bili, da sprejemna ko-
misija lani ni mogla upoštevati rang le-
stvic le zato, ker niso bile dobro izde-
lane.«

KOcjančič: »Sama ideja rang lestvic je
demokratična, mislim pa, da so take, kot
so v pravilniku, neuporabne, ker ne bi
bile učinkovite. Ce bi šli na tako realiza-
cijo rang lestvic, da bi sveti Ietnikov pre-
ko rang lestvic odločali, da bi torej rang
lestvice bile kaj več kot samo material za
pomoč sprejemni komisiji, bi to pomeni-
lo kršenje samoupravnih pravic ŠD. To-
rej: ali naj odločajo sveti letnikov ali naj
bodo mnenja svetov letnikov pomožni rna-
terial za sprejemanje, gradivo za odloča-
nje sprejemne' komisije. Mislim, da tu ni-
so kršene pravice svetov letnikov.«

Demšar: »Na pravu smo mnenja, naj bi
rang lestvice delali letniki, ne pa sveti let-

' nikov, ker so v svetu letnikov tudi profe-
sorji, ki jih take stvari ne bi dovolj za-
nimale. Torej naj bo to pristojnost let-
nikov, ne pa svetov letnikov.«

KocjančiČ: »Strinjam s6, da odločajo
letniki, organizator tega pži naj bo svet
letnika.«

Jože Kozar: »Sodim, da je socialno-eko-
nomsko komisijo vodilo k sprejemanju
po letnikih to, da bi bil sprejem sam bolj
realen, brez napak in najbolj pravičen,
ker se v letniku bolj poznajo. Kar zade-
va študijske kriterije, bo letnik lahko toč-
no določil vrstni red, materialnega stanja
pa ne. Vzemimo samo to: na univerzi je
30 oddelkov, vsak ima štiri ali pet letni-
kov, vsak letnik naj bi imel svojo 4 do
5-člansko komisijo. Težko je zavzeti eno-
ten kriterij za ocenjevanje materialnega
položaja študenta glede potrdil: o oseb-
nih dohodkih še gre, drugače pa je pri
potrdilih o davčni osnovi in pri tistih, ki
imajo davčno osnovo in osebni dohodek
itd." O teh kriterijih lahko seznaniš eno
komisijo, ne pa vseh komisij po letnikih
in fakultetah. Razen tega ima sprejemna
komisija v, ŠD že vsa potrdila o material-

nem stanju stanovalcev.
če se zahteva od teh komisij po letni-

kih, da delo precizno opravijo, je to ogro-
mno delo (posebno tam, kjer so letniki
veliki). V pravilniku piše, da se bo delo
honoriralo, to je 150 komisij, ki bi jih bi-
lo treba honorirati recimo po 10.000 din,
kar znese 1,500.000 dinarjev. Praktično bo
centralna sprejemna komisija imela še en-
krat isto delo, ker bo morala vse še en-
krat pregledati. Postavlja se vprašanje,
ali ima sociateio-ekonomska komisija to-
liko denarja in ali ima pravico, da 1,500.000
din vzame od procentov, ki jih študentje
plačujejo ob registraciji računov pri ser-
visu za honorarne zaposlitve.«

Darko Tolar: »študenti se borimo pro-
ti pojavom birokratizma, v tem pravilni-
ku pa je navedeno okrog 7 dokumentov,
ki si jih mora študent preskrbeti, od teh
so trije popolnoma nepomambni. S tem
študenti izgubljajo čas za iskanje doku-
mentov, ki v glavnem ležijo v njihdvih
mapah v domovih. ^

UO si je pri tem, ko je zahteval, da se
vse pristo.inosti za sprejemanje v ŠD pre-
nesejo na letnik, predstavljal, da je delo
na vseh fakultetah organizirano enako kva-
litetno, kar pa ne drži. Torej bi moral
UO najprej poskrbeti, da se vskladi delo
teh organov, vendar t§ga ni storil in to

mu najbolj zamerim. UO izvršuje samo
svojo izvršilno nalogo, kliče razne pred-
stavnike na razgovore in jim daje direkti-
ve, ne zanima pa se za njihove resnične
probleme, odtujuje se od same problema-
tike študentov, ker se preveč ukvarja z
administrativnim delom.«

Vukovic: »To je predlog pravilnika, bi
smo ga dali v razpravo letnikom in samo-
upravnim organom po domovih pred
končnim sprejemom. Da pa do takrat ne
bi izgubljali časa, smo z akcijo že gačeli.
če bodo sprejemali izključno letniki, bo-
do rang lestvice upravičene, če pa ne, bo-
do rang lestvice pomoč pri delu sprejem-
ne komisije. Pravilnik so delali člani filo-
zofske fakultete, ki so lani uspešno sode-
lovali pri sestavljanju rang lestvic. Naš
namen je bil, da letnik sestavi listo štu-
dentov, ker se med seboj najbolj pozna-
jo in to lahko najbolje napravijo.«

Gorjup: »Taka diskusija bi biia umest-
na pred tremi meseci, danes pa je taka
diskusija splošen demanta pravilnika,
ker je ta že narejen in ga sedaj lahko
samo ovržemo. Po moji logiki so sestav-
ljalci pravilnika postavili pravilnik kot do-
končen.«

Demšar: »Tu opažamo obupno nekoor-
dinacijo med obema organoma. Predlog
pravilnika je tu. Ce n e b o sprejet, naj
bodo rang lestvice pomoč za spirejem, če
pa bo pravilnik sprejet, bo to merodajen
faktor za sprejem. Torej ta akcija, ki po-
teka, ni absolutno nesmiselna.«

Aco Kostlč: »če prevladuje mnenje, da
pravilnik ni v redu, skličimo takoj po-
svetovanje med predstavniki SD, UO, spre-
jemne in pritožbene komisije in kurato-
rija in izdelajmo nov predlog pravilnika,
ki se bo v bodoče upošteval.«

Slavko Sušin: »Zdaj ugotavljamo, da lah-
ko uporabimo ta potek rang lestvic, v
začetku pa je bilo določeno, da bo to
odločujoče.«

Kar zadeva potrdila: to je tak birokrat-
ski faktor, ki ga študenti že kritizirajo.
Sveti letnikov bi lahko naredili enako le-
stvico brez vseh teh potrdil. Tudi to bi
bilo preveč dela za komisije po fakulte-
tah z ozirom na ocenjevanja materialne-
ga stanja prosilcev. Pri ocenjevanju štu-
dijskih uspehov tudi ne bo šlo. 1/" aprilu,
ko se bodo prošnje zbirale, ni še skdraj
nobenih izpitov, ker se dokončno o tem
odloča v jessni. Ostane toraj samo argu-
ment, da se poznajo študenti med seboj.
Tudi ta ni dober, saj ne hodijo vsi na
predavanja. Torej vsi trije kriteriji kot od-
ločujoči odpadejo in lahko sprejmemo
rang lestvice le kot pripomoček. Prav ta-
ko upoštevajoče kot mnenje letnika je lah-
ko tudi mnenje pokrajinskega kluba. No-
vega pravilnika torej ne bomo sprejemali,
gre za popravljanje obstoječega: da je bi-
stveno pri študijskem kriteriju to, da je
študent vpisan v letnik, kar dokaže s po-
trdilom o vpisu v jeseni, o premoženj-
skem stanju pa imajo študenti tako že
potrdila v domovih«

Heber: »V tem pravilniku nikjer ne pi-
še o kriterijih za sprejemanje novincev.
SEK je izhajala iz tega, da sprejemna ko-
misija ne more pravično razdeliti mest.
če ne more razdeliti pravično po fakultetah,

ne more tudi pravično razdeliti novin-
cev. Na seminarju v Ankaranu so bili ne-
kateri tovariši mnenja,_ da pokrajinski
klubi niso dovolj resni, da bi pri tem so-
delovali. Kako je potem z resnostjo sve-
tov letnikov?«

Kocjančič: »število mest variira vsako
leto in je odvisno od števila mest in od
števila prosilcev, o tem pa najboljse od-
loči sprejemna komisjja.«

Heber: »Lani so govorili, da če se
upravni odbor v ŠN poteguje za spreje-

manje, da se potem poteguje predvsem
za svoje ljudi. Ce izhajamo iz tega, po-
tem lahko izrečemo nezaupnico vsem or-
ganom, ki razpolagajo s sredstvi. Bilo je
tudi mišljeno, da se vsako leto naî edi
analiza materialnega stanja po fakulte-
tah, na podlagi katere bi razdelili mesta.«

Kocjančič. »To aparat samo razširi in
ga napravi še bolj nesmiselnega.«

Heber: »Lani so bili študijski kriteriji
zslo nepopolni, tako da so nam pomagali
posamezni študenti s fakultet. Tudi letos
še niso.izdelani.« •

Vukovič: »Letos je izdelavo kriterijev
za sprejem prevzela študijska komisija
pri UO. Pogoj smo dali do 'marca. Te kri-
terije delajo posamezne študijske komisi-
je po fakultetah in jih nekatere še niso
poslale, tako da se je stvar nekoliko za-
vlekla.«

Sušin: »Gre za to,, da se organizira de-
lo SEK. Kuratorij • je dal zaupnico stare-

mu načinu sprejemanja po sprejemni ko-
misiji, predsedniki SD so povedali svoje
mnenje. Nekako bi se strinjali, da ostane-
jo rang lestvice pOmožni material, da pa
se seznani študente s tem, da za rang le-
stvice ni potrebnih novih potrdil. Revizi-
jo študentov, ki so že v domovih, pa lah-
ko napravi sprejemna komisija s tem, da
zahteva nova potrdila. Doslej smo to zah-
tevali vsake 3 leta, zdaj pa lahko bolj po-
gosto, recimo vsafeo drugo leto, če se ta-
ko dogovorimo.«

SKLEP: Takoj naj se sestanejo pred-
stavniki študentskih domov', sprejemne
in pritožbene komisije, socialno ekonom-
ske komisije pri UO in kuratorija in se
pogovorijo o rang lestvicah in sprejeina-
nju po svetih letnikov. Dokončno naj se
določi, kdo in kako naj sprejema v štu-
dentske domovine in ali je potrebrto, da
zbirajo dokumentacijo tudi študentje, ki
so že v domovih.

Oblikovati vsebino angažiranja
Nadaljevanje s prve strani

Od "te akcije pričakujem, da se bo v
mejah možnosti, ki jih ima družba, ure-
dila materialna problernatika študentov.
Prvi rezultati to optimistično napoved
potrjujejo: hrana se v študentskih do-
movih zaenkrat ne bo podražila (dotacija
IS SRS), za posojila bomo dobili za te-
koče leto dodatnih 90 milijonov dinar-
jev, razen tega pričakujemo, da bodo
kmalu odobrili skoraj milijardo dinar-
jev za novogradnjo študentskih stanovanj.
Razumljivo je, da bo akcija okoli štipen-
diranja dolgotrajnejša, vendar sem ob ve-
liki angažiranosti SZDL, ZMS in naših
pokrajinskih klubov tudi glede tega opti-
mist. Ne smemo dopustiti, da bi se ce-
lotna akcija končala kot kampanja, am-
pak si moramo z lastno angažiranostjo
prizadevati, da bo permanentna.

— Koliko je imiverzitetni odbor ZŠJ
pobudnik novih oblik v Zvezi študentov,
še posebej akcij za izboljšanje material-
nega stanja študentov?

— Kar zadeva materialno stanje štu-
dentov, se mi zdi, da je UO v tekočem
letu prispeval k ureditvi tega vprašanja
predvsem s kvalitetno socialno-ekonom-
sko analizo študentov, ki je bila osnova
razpravam na univerzi, na izvršnem svetu
ter v skupščini. Razen tega je predvsem
zasluga UO tudi ustanovitev posojil z
odpisi. čeprav je res, da so s posojili
z odpisi izredne težave, da študenti po-
sojilojemalci negodujejo, moramo vendar
vedeti, da je socialno-ekonomska komisi-
ja univerzitetnega odbora vložila izredne
napore, da so bila posojila v takem ob-
segu sploh ustanovljena.

Tudi na drugih področjih je imel UO
pozitivno vlogo v tem smislu, kot spra-
šuješ. Rad bi poudaril, da je iluzorno
pričakovati; da bo UO vse te aktivnosti
'tudi neposredno organiziral ip vodil. Te-
ža dela Zveze študentov leži v samih vi-
sokošolskih zavodih, pri č&mer naj ima
UO zlasti vlogo pobudnika, idejnega uskla-
jevalca in izvrševalca skupnih nalog. Za-
me je trenutno najvažnejša pobuda (v
danih pogojih) omogočiti študentom or-
ganizirano razpravljanje in to brez pri-
držkov o vseh aktualnih problemih, ki
jih zanimajo.

— Kako ocenjuješ aktdvnost študentov

pri sprejemanju statutov na fakultetah?
— Na splošno ne moremo biti zadovolj-

ni s sodelovanjem študentov pri spreje-
manju statutov. študenti so v veliki meri
nezainteresirani pri oblikovanju svoje ma-
le »ustave«, kar pa je posledica in ne
vzrok. Tako moramo ugotoviti, da so pri
sprejemanju statutov zopet najbolj priza-
devna vodstva Zveze študentov, pa še de-
javnost teh je ponekod pomanjkljiva.

— Kaj meniš o novem konceptu Tribu*
ne, ki skuša bolj kritično in bolj ustvar-
jalno spremljati dogajanje na univerzi
oziroma aktualna vprašanja z družbeno-
političnega, gospodarskega in kulturnega
področja?

— Sedanjo usmeritev v glavnem po-
zdravljam. Vendar' menim, da ne more-
mo govoriti o zaključnem konceptu lista.
Tribuna je prav sedaj v zelo intenzivnem
oblikovanju svoje fiziognomije.

Zavedaino se, da pri tem obstaja ne-
varnost polemičnosti zaradi polemike in
kritizerstva, sem pa kot član izdajatelj-
skega sveta trdno prepričan, da bo Tri-
buna še bolj pokazala svojo osnovno po-
zitivno tendenco: biti angažiran, ustvar-
jalno-kritičen študent&ki list.

Drago Mirošič

pristal. da se članek objavi? Mislim, da nisem »konstruk-
tiven«, sem pa skušal biti »konkreteri«.

JAROSLAV NOVAK

Družbena funkcija
kulture

Trditev, da kot skupnost nimamo nobene predstave
o svoji prihodnosti, nobenega cilja, ničesar, • kar bi nam
utemeljevalo bivanje, je morda temeljna in najpomemb-
nejša misel članka O birokraciji in dezintegrirani kulturi
(Tomaža Šalamuna, objavljenega v predzadnji številki
Tribune, op ured.J. čeprav morda nezavestno, se prav
nanjo navezuje tudt večina drugih avtorjevih ugotoviiev
in predlogov, ki z njo stoje in padajo.

Ustrezen odgovor na tako zastavl]eno vprašanje o
smislu našega bivanja je lahko povsem transcendeta,lne
narave: pri tem ni važno, ali ga daje religija, ideologija
ali filozofija. če pa želimo ostati b območju realnega,
mislim, da' je primerneje vprašati se po vsebini in funk.
ciji družbenih norm, ki urejajo ali naj bi urejalc odnose
med Ijudmi danes in tukaj. Druzbene norme pa spet
delimo na pravne, politične in etične, na splošne, posebne
in poaamezne in podobne. Skratka, gre za sistem druž-
bene organizacije, ki naj bi za te norme kar najbolj
ustrezno določale Naše lastne izkušnje kažejo, da so
ravno pravne, pa tudi politične norme v- pogojih razvite
in zelo zapleteno delnjoče industrijske druh.be, kakršna
je že deloma naša, še najmanj učinkovite in da zaradi
tega, ker se nupio oblikvjejo na zapleten in večkrat kon-
kretnim dntžbenim odnosotn odtuien način, vse pogosteje
zaostajajo za temfodnosi. Iir če Le govorimo o patologiji

naše družbe, potem jo vidim v tem, da je pravno poli-
tična normativnost na umiku in da se zaradi dosedanjih
razmer le s težavo in počasi oblikujejo medosebni od-
nosi interioriziranih moralnih norm oziroma v gospodar-
ski sferi — odnosi na osnovi ekonomskih zakonitosti,
običajnega prava in poslovne morale.

• če prav razumem avtarja članka O birokraciji in dez-
integrirani kulturi, je treba pojmovati funkcijo kulture
zelo široko in v splošnih družbeno-političiiih okvirih; zato
pa me tem bolj moti nenavadno ozko razumljeni pojem
kulture same, oziroma kutturnega prostora, ki da ga v
situaciji, ko ni več uradnih ideologov, izpolnjujejo so-
cialno angažirane skupine, ki so se razrile tako. da so
radikalno pretrgale z dano situacijo. Ali z drugimi be-
sedami: v situaciji, ko je vedno manj potrebe po nekem
centralnem urejanju in usmerjanju splošno družbenih (in
tudi kulturnih) zadev in ko si prizadevamo, da bi načrto-
vanje postalo čimbolj strokovno, kvalificirano in depoli-
tizirano, se mi zdi v resnici neustrezna predstava o jav-
nos'i (n nas vseh), ki bi se morala opredelievati ob stiku
različnih socialno angažiranih in inieresnih skupin (po
avtorju članka samo tistih, ki so radikalno pretrgale z
dano situacijo).

Po tei zamisli smo se seveda spet vrnili tja, od koder
smo prišli, samo da smo nekdaniega birokrata zamenjali
z nekaj interesnimi akupinami, ki bi po nekakšnih par-
lamentamih debafah fstikih) prišle do zaključkov, za
katere bi se spet mi — nnonimna iavnost — morali
opredeljevati. Ob takem koncepiu ostaja precej dekla-
rativna fraza o tem. dn si v resnifino demokratični družbi
ne moremo zamisliti arbitra, ki bi bil nad javnostjo. To-
liko političrih izkušenj namreč že imamo, da vemo. da
demokraciia ni stvar lepih načel, ampak predvsem meha.
nizmov, ki omoančajo uveljavitev kar najbolj strokovno
utemelienih zamisH.

Žal ostaja avtor v svojih razmišljanjih preveč splo-

šen, njegovi predlogi pa so preveč neoprijemljivi, da bi
lahko predstavljali osnovo ztt resno in konkretnejšo raz-
pravo. Katere so te socialno angažirane skupine? Kakšen
je njihov koncept? Ali naj bi se njihova funkcija ome.
jevala samo na področje kulture, umetnosti, ali naj bi
posegala tudi tv splošno družbeno-politično dogajanje?
Na vsa ta alternativna vprašanja pa vendarle lahko od-
govorimo vsaj zelo splošno, da bodo vse te interesne
skupine nufno ostale na ravni neustvarjalne kritičnosti,
če ne bodo tesno povezane z našo družbeno.politično in
proizvodno prakso, če ne bodo svojih zamisli oblikovale
na osnotn preciznega in včasih dolgotrajnega znanstvenega
proučevanja in ne bodo sposobne vključiti se v že obli-
kovani in stalno spreminjajoči se mehanizem naše socia-
listične demnkracije.

Naj zaključim: verjetno se bomo morali sprijazniti s
tem, da v sodobnih razmerah ne moremo več računati
z nekim novim razodetjem, ki bi nadomestilo razbite ideo-
loške sheme polpreteklega časa in nam dalo novo vero
v prihodnost. jasen cilj in utemeljenost bivanja. Tako
razodetje bi bilo lahko na individualni osnovi le več ali
manj religiozne narave, če pa bi hotelo biti tudi politično
učinkovito, bi nujno terjalo stare, centralistične birokrat-
ske metode upravljanja.

Gre za to, da pospešujemo in usmerjamo tiste mo-
ralne norme, ki že nastajajo v naši vsakodnevni družbeni
in proizvodni praksi, da se jih zavemo in jih zavestno
razvijamo naprej, da znanstveno proučimo dejanske druš-
bene zakonitosti in da samo taka spožnanja dajejo osnovo
za politično in proizvodno prakso. PETER JAMBREK



KONFERENCA ZVEZE KOMUNISTOV MARIBORSKIH ViŠJEH ŠOL

p
roti koncu preteklega tedna je bila

v prostorih društva ekonomistov
tretja konferenca Zveze komunistov
mariborskih višjih šol.

Konferenca je, kljub trenutno aktual-
nemu vprašanju materialnega polozaja
Uudentov, na prvem mestu obravnavala
ideološko izobrazbo in položaj maribor-
skih višjih šol.

Leon čepič, dosedanji sekretar komite-
ja ZK MV21, je v uvodnem referatu raz-
(lenil posamezna najvažnejša vprašanja,
ki se pojavljajo na višjih šolah. Pouda-
ril je, da sodelovanje šol s prakso ne
sme biti odvisno le od trenutnih potreb,
temveč mora biti trajen element. V re-
feratu je načel vprašanje učnega kadra
na šolah, saj je razmerje med rednimi
in honorarnimi predavatelji 1:2. Zato je
razumljivo, da prihaja do obremenitve
posameznih predavateljev in s tem tudi
do slabega dela, ki pa se lahko pozne-
je zelo maščuje. Poudaril je tudi ideolo-
Ško izobraževanje, ki so mu komunisti v
preteklem obdobju posvetili veliko pozor-
nost. Podatki, navedeni v referatu, govo-

Večja povezava
šol s prakso
rijo tudi o tem, da se na mariborske
višje šole vpiše veliko število »študen-
tov« samo zaradi frekventacijskega potrdi-
la. Seveda ti močno spreminjajo resnično
sliko dejanskih učnih uspehov.

V diskusiji so posamezni delegati raz-
pravijali o uveljavljanju diplomantov po-
sameznih šol v praksi. Mariborske višje
šole so dale več kot 600 diplomantov, od
katerih se je velika večina uspešno zapo-
slila v praksi. Opozorili so tudi na odnos
nekaterih gospodarskih organizacij, ki se
zanimajo za študenta šele tedaj, ko po-
stane absolvent.

Prof. Lučovnik je v razpravi poudaril,
da študij ni privatna stvar. Kot ilustraci-
jo je navedel podatek, da študent na viš-
ji stomatološki šoli stane družbo tri mi-
lijone dinarjev.

O statutih šol je razpravljal prof. Hasl.
Dejal je, da bodo diskusije vedno izzve-
nele le formalno, če ne bodo študentje
intenzivno in poglobljeno sodelovali pri
razpravah, ki morajo biti čim širše iu po-
globljene. Opozoril je tudi na to, da s tem,
ko pošljemo študentski organizaciji nekaj
izvodov statutov in formalno zadovoljimo
demokraciji, ni še vse opravljeno. .

ŠTIRJE
IZPITIDOVOU?

Na višji tehniški šoli v Mariboru že
dolgo časa razpravljajo o učnih pogojih.
Sedaj mora študent med svojim šola-
njem napraviti do začetka tretjega se-
mestra izpite iz matematike ter iz enega
ključnega predmeta. skupno štiri izpite
(izpite iz ključnih predmetov polagajo štu-
dentje običajno v dveh delih). S tem štu-
dent zadosti vsem formalnostim ter lahko
posluša predavanja in opravlja izpite brez
prekinjanja.

Vendar so te minimalne ppgoje štu-
dentje zelo počasi izpolnjevafi. Tako je
bilo ob pričetku tretjega semestra le ma-
10 takih slušateljev, ki so opravili vse šti-
ri izpite. Posledice tega so se kazale v ne-
$orazraernih podaljšanjih rokov za nakna-
dni vpis do prvega decembra. Takšno po-
daljšanje vpisnega roka se seveda kaže
tudi v številu izpitov iz predmetov pfve-
ga letnika, ki jih opravijd študentje do
začetka tretjega semestra. Tako so lani
študentje prvega letnika do 31. 10. napra-
vili v povprečju le 28 odstotkov vseh mož-
nih izpitov, na tekstilnetn oddelku pa
celo samo 9 odstotkov.

Dosedanje razprave o številu pogojnih iz-
pitov .so redno zajemale problem majhne-
ga števila študentov, ki so pogoje opravi-
11 v rednem roku. Doslej je na šoli diplo-
mirato več kot 100 slušateljev, katerih
povprečna doba študija je bila dve leti

in osem mesecev. Ko bodo diplomirali vsi
študentje dosedanjih generacij, se bo ta
čas dokaj povečal. Morda bi bilo dobro
napraviti statističen pregled, iz katerega
bi bilo razvidno, koliko časa so posamez-
ni diplomanti študirali in koliko izpitov
so imeli ob začetku vsakega semestra.
Rezultati bi najbolje pokazali, kakšni naj
bi bili pogoji. Tako bi odpadlo nepotreb-
no razpravljanje o tem, kakšen odstotek
študentov opravi pogoje, istočasno pa bi
se močno skrajšala študijska doba. Zani-
mivo je, da se negativno izražajo o seda-
njih pogojih predvsem absolventi šole in
to tisti, ki so jih opravili že v juniju. Ti
v jeseni niso več tako redno študirali in
jim zaostali izpiti prvega letnika delajo
največ skrbi. Očitek, da strožji pogoji pri-
zadenejo le manj nadarjene študente, ni
tako hud, če pomislimo, da slušatelji, ki
ne morejo opraviti več izpitov, kot jih
zahtevajo sedanji pogoji, prav gotovo ne
bodo mogli doštudirati v rednem roku.

* Na šoli tudi ugotavljajo, da študentje v
prvem semestru premalo delajo, zato so
uvedli kolokvije, hkrati pa morajo sluša-
telji sproti oddajati programe. Seveda
vsi ti ukrepi ne morejo biti tako učinko-
viti kot pogojni izpiti pri prehodu iz pr-
vega v drugi semester, saj bi študent, če
ne bi teh izpitov opravil, izgubil status
študenta. Pri sedanjem načinu šolanja ima
namreč status študenta vse leto. Tako bi
bili študentje prvega letnika prisiljeni, da
bi pričeli opravljati izpite po končanem
prvem semestru in ne šele, tako kot je
sedaj običaj, marca ali aprila. Tudi po-
goji pri prehodu iz tretjega v četrti se-
mester bi bili umestni, saj bi lahko ob-
čutno skrajšali študijsko dobo.

J. N.

BREZ KOMEIMTARJA
Prizadevanje Zveze študentov v Mari-

boru, da bi postavili kulturno življenje
študentov na trdne noge, je žal brezuspe-
šno.

Letos je imela kulturna komisija ŽŠ
trden namen ustanoviti pevski zbor. O
tem so najprej razpravljali na konferen-
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cah ZS po posameznih šolah in nato še na
konferenci Zš mariborskih visokošolskih
zavodov. Nihče ni nasprotoval. Po šoJah
so pričeli zbirati prijave. Prijavilo se je
približno 70 študentov. Odbor ZŠ je pri-
tegnil k sodelovanju enega najboljših pe-
vovodij prof. Jožeta Gregorca. Nato so
sklicali sestanek. Pravočasno. Na prvi se-
stanck je prišlo PET prijavljencev, stare
stvari so se spet ponovile.

S.P.

KMAILI
ŠTUDENTSKA
MENZA \H KLUB

V zadnjih dveh letih so razdelili štu-
dentom mariborskih višjih šol velika de-
narna sredstva v obliki subvencij, ki
so jih študentje prejemali vsak mesec. Te
subvencije so bile namenjene izključno
za hrano, vendar so ugotovili, da so štu-
dentje porabili ta denar mnogokrat v dru-
ge namene. Veokrat se je ta denar zna-
šel v blagajni gostinskega podjetja. Raz-
pravljali so tudi o dajanju subvencij v
obliki blokov za hrano, vendar bi ti blo-
ki šli po nekoliko nižji ceni hitro v de-
nar.

Seveda je le manjši del študentov iz-
koriščal subvencije na nepravilen način.
Večina študentov je porabila denar za
hrano, največ v samopostrežni restavraci-
ji. Predstavniki študentov so že večkrat
opozarjali na raznih forumih, da je hra-
na za študente v samopostrežni restavra-
ciji Center predraga, kar je z analizo ugo-
tovila tudi socialno-ekonomska komisija.
Zato pa seveda ni kriva restavracija Cen-
ter, saj je razumljivo, da kot gospodar-
ska organizacija zaradi ekonomskega iz-
računa ne more študentom dajati hrane
po nižji ceni. Pač pa bi bila potrebna
študentska menza. Ker odgovorni forumi
niso nič ukrenili v tej smeri, se je od-
bor Zveze študentov mariborskih visoko-
šolskih zavodov odločil, da sam poskuša
ustanoviti študentsko jnenzo. Q nujnosti
takšnega obrata so razpravljali s pristoj-
nimi organi občine Center, ki so jim pb-
ljubili pomoč.

Sredstva za subvencije in ostala v ta
namen pridobljena finančna sredstva bo-
do dajali enemu od gostinskih podjetij ali
obratov družbene prehrane, da bo za štu-
dentsko menzo pripravljal hrano.

Največje težave imajo zaradi prostorov,
vendar menijo, da bi v ta namen lahko
preuredili enega od gostinskih obratov.
Tako bi v študentsko menzo vsak dan vo-
zili kosilo, zvečer pa bi ta prostor pre-
uredili v nujno potreben študentski klub.

S. Pukl
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Kdo
ima
prav?

Na višji ekonomsko komercialni šoli v
Mariboru so v letošnjem šolskem letu
razširili snov iz matematike tako, da so
dodali učnemu programu osnove višje ma-
tematike. Snov, ki jo sedaj zajema mate-
matika, je precej obširnejša, kot so jo
imele prejšnje generacije. Prav tako je
sedaj uspešno opravljen izpit iz matema-
tike pogoj za tretji semester, medtem ko
prejšnje generacije tega pogoja niso imele.

Izpit iz tega predmeta obsega snov iz
treh vej matematike in sicer: gcspodar-
ske, finančne in osnove višje matematike.
Jasno je, da predavatelj tako razširjene
matematike ne more podati v enem se-
mestru, kot je to bilo doslej, saj so štu-
dentje poslušali predavanja približno 40
ur. Takšna predavanja iz matematike vse-
kakor ne morejo biti kvalitetna, saj mo-
ra predavatelj v enem semestru obrazlo-
žiti snov, ki so jo poslušali na srednji
ekonomski šoli štiri leta. Hkrati pa mo-
ra podati študentom še osnove višje ma-
tematike, ki zahtevajo znatno več časa,
kot je bilo predvideno v učnem načrtu.
Učbenik za matematiko, ki bi moral iz-
iti že v začetku oktobra, je izšel šele tri
dni pred prvim izpitnim rokom in zato
ni čudno, da imajo slušatelji pri opravlja-
nju izpita precejšnje težave, istočasno pa
morajo poleg matematike opraviti kot po-
goj za vpis v tretji semester še izpite iz
politične ekonomije, tujega jezika, stati-
stike ali blagoznanstva, ker morajo od de-
vetih predmetov, ki jih poslušajo v prvem
letniku, opraviti sedem izpitov, kar je po-
goj za tretji semester. Ker zahteva študij
teh predmetov mnogo časa, je seveda do-
kaj težko opraviti pogoje v predpisanem
roku.

Iz teh razlogov je odbor združenja štu-
dentov na VEKŠ predlagal, naj bi se iz-
pit iz matematike delil in sicer tako, da
bi bil pogoj za tretji semester samo iz-
pit iz gospodarske in finančne matemati-
ke, za četrti semester pa izpit iz osnov
višje matematike. • Na ta način bi se
zboljšala kvaliteta znanja, saj je sedaj
precej študentov, ki predvidevajo, kaj bo-
do dobili na izpitu in se pravzaprav na-
uče samo za »šestko«.

Ta predlog so študentje podali na seji
uprave šole, na kateri je bil prisoten tudi
predavatelj. V razpravi o tem vprašanju
je predavatelj menil, da je večina snovi
iz matematike slušateljem že znana ter
jo na VEKŠ samo ponavljajo (vendar to
velja samo za študente, ki so končali
ESŠ), tako da ostane za študij višje ma-
tematike študentom dovolj časa. Ce pa
pogledamo strukturo slušateljev VEKš, vi-
dimo, da je le polovica študentov iz ES5,
ostali. pa so prišli iz drugačnih srednjih
šol. To se pravi, da komaj 50 odstotkov
študentov nekako obvlada snov gospodar-
ske in finančne matematike, medtem ko
je ostalim ta snov ob vpisu popolno-
ma neznana. SemJnarji, ki so bili uvede-
ni proti koncu predavanj iz matematike,
so bili samo do prvega izpitnega roka,
medtem ko jih za drugi in tretji rok
sploh ni bilo, tako da so si študentje sa-
mi organizirali seminar, ki pa seveda ni
bil tako uspešen, kot bi bil pod strokov-
nim vodstvom Posledica pomanjkanja kva-
litetnih vaj je, da so doslej opravili ta iz-
pit samo trije študentje letošnje genera-
cije. 2e iz tega podatka takoj vidimo, da
so bila predavanja res skrčena na mini-
mum in tudi seminarji niso bili dovolj
kvalitetni.

Vsekakor bo treba temu Tprašanju na
VEKŠ, ki se je pokazalo že na pričetku
delovanja šole, potrebno posvetiti več po-
zornosti tako v upravi šole kakor tudi v
študentski organizaciji.

—niš



TRIBUNA »ČAS IN SVET«

0 aktualnih vprašanjih
kmetijstva

Preteklo sredo je bil v študentskem
naselju drugi razgovor v okviru tribune
»čas in svet« o aktualnih vprašanjih kme-
tijstva. Vodili so ga republiški sekretar
za kmetijstvo inž. Perovšek, direktor
Ijubljanskega agrokombinata inž. Hočevar,
inž. Petelin z Zadružne zveze in prof.
biotehniške fakultete inž. Turk, ki pa v
razpravi jii sodeloval. številna udeležba

• študentov na razgovoru, mnoga vpraša.
nja, ki so jih zastavljali, pričajo, da je
med študenti veliko zanimanje za krrLe-
tijsko problematiko in opozarjajo, da je
bilo to področje za odprte razprare do-
slej zanemarjeno.

Prevladuje prepričanje, da je bila pre-
obširna in skorajda nepotrebna uvodna
faktografija o razvoju našega kmetijstva
po osvoboditvi, čeprav je imela dober na-
men seznaniti študente neagronome z
osnovnimi smernicami in činitelji, na ka-
terih razvijamo naše kmetijstvo. Povze-
tek teh uvodnih misli bi lahko bilo znanc
dajstvo, da smo vsa leta po vojni, v dolo
čnnih obdobjih bolj, v drugih mnnj, nr
smoirno in premalo investirali v kmctif
stvo. Mnogo zanimivejši del večera bi bi.c
lahko razprava — bi bila lahko pravim za-
to, ker nienim, da kljub kvalitetni zaseo.
bi Ijudi, ki so vodili razgovor, prisotni
niso dobili odgovora na številna zastav-
Ijena vprašanja o pojavih, ki spremljajo
socializacijo naše vasi, o številnih nere-
šenih socialnih vprasanjih na podeželju.
o vprašanjih zanemarjenega kulturno-pro
svetnega dela na vasi, migraciji in emi-
graciji podeželskega prebivalstva in po

dobno. Najbolj pomembno pa se mi zdi
dejstvo, da inž. Perovšek, ki je vodil
razgovor, ni mogel študentom prikazati
prepričevalno predstavo o poti v socinli-
zem v kmetijstvu, ki bi bila družbeno in
znanstveno utemeljena. Prav zato so se
vprašanja Heštetokrat vračala na, po mne-
nju izpraševalcev, nerešena vprašanja v
razmerjih in odnosih med družbenim in
privatnim sektorjem kmetijstva. Odgovori
inz. Perovška so bili globalni in mnogo-

krat so prisotni lahko dobili vtis, da se
je zcvčesino ognil odgovoru na konkretno
zastavljeno vprašanje. Pripisati mnoge
napake, ki smo jih zagrešili v naši kme-
tijski politiki v preteklosti in sedanjosti,
nekim abstraktnim" »levim sektašem«,
se mi zdi le nekoliko preveč oportuni-
stično.

In še nekaj moram poudariti: ves čas
podcenjevalni, od časa do časa blago oče-
tovsko pokroviteljski, včasih pa celo ža-
Ijivi odnos inž. Perovška do študentov, ki
so izpraševali. Neumestno se mi je zdelo
tudi namigovanje na bolezen enega iz-
med povabljenih gostov, piof. Turka

Upam, da nam inž. Perovšek ne bo osta.
dolžan in bo na svobodni katedri na bio-
tehniški fakulteti, kamor so ga štndentje
povabili, odgovoril na preostala vpraša-
nja. IVO VAJGL

Ob glosi „ 0 postopku"
Sama glosa »O »»stopku« (Tribuna št. 9—10)

me navaja na misel, da je potreben razguvor o
urejanju Tribune. V tej glosi se pujavlja -in po-
navija napaka v urejanju Tribune, in sicer —
dczinformacija. Morda celo namenska de/infor-
macija, da sc diskreditira centralni komiie ZMS
in se ga tako onemojoči v študcntski javnosti.

Ce sem gloso prav raziunel, trdi avtur, da se
je proti listu začela gonja, da padajo očitki, in
to baje zato, ker je list začel aktivneje pose-
gati v sodobnn dru7beno-politično, ekonomsko in
kulturno dogajanje v študentskih vrstah in izven
ujih. Ker v vsej glosi konkretno omeuja le cen-
tralni komite ZMS, lahko smatram, da se je torej
predvsem ta spMvil nad 1'ribunu in da jo najbrž
hoče potisniti v Ikemerstvo. To naj bi hotel do-
seči predvsem s tem, da širi mnenja o tem, da
postaja Tribuna s $ lišljenik in zagovornik Per-
spektiv in hoče na ta način uredništvo tdejno in
pulitično diskvalificirati.

Če že govorimo o postnpku, pa da.jnio, povej-
tno kdaj, kje, kaku, kdo in zakaj. Predvsem pa
povejmo vse, ne pa le tisto, kar nam je potrcbno,
da drugega diskreditiramo. To je v tej svoji glosi
naredil Niko Grafenauer, ker nam pripisuje mar-
sikaj, česai ne želimo, niti nismo iz.javljali na
CK ZMS. Avtor pise, ne da bi se na CK ŽMS
ueposredno informiral <i naših stališčih.

Določenp pomanjkljivosti v urejanju žc dolgo
opazamo in se o njUi na CK ZMS Ie pogovarjamo,
ker želimo, da se tc stvari uredijo znotraj Zveze
studentov,

Ker se tu niso urejaJe, in kcr je Zš.l na.š ko-
lektivm član. je na zadnji seji predsei!stva CK
ZMS prišlo do razprave, v kateri so nekateri člani
predsedstva opozarjali na pomanjkljivosli v Tri-
buni in predlagali, da univerzitetni Oui>or v re-
dakciji stanje uredi. Sklenili pa smo, da v bliž-
njem času pripravimo in organiziramo skupno
razgovor z uredništvom, da sc o vseh probleinib
pogovorimo.

Iz vseh naših doscdanjih razgovorov na CK
ZM in na zadnji seji pied edstva pa bi rad povzel
nckatfri nasa /inienja. Morda nam to lahko siuzi
za osnovo ncposrednega razgovora.

2r'iinio, da bo Tribuna družbeno angažiran
list, da bo govnrila o osnovnih aktualnih proble-
mih naše družbe in seveda, da bo spregovorila
odkrito in javno predvsem o življenju študentov
In univerzc. Kcr problemov ni malo, in ker smo
z nepravilnostmi dobro založeni, Tribuna pa ima
vrsto dobrih sortelavcev, je v lcm sniislu že pre-
cej naredila. Še vcdno pa premrilo. Družbeno se
je prcdvsem anifažirala v problrnvih kulturnega
in političnega Jvl,wnja, manj po v sforah eko-
nomskcga in tehni^nega sveta. Morda so šli pro-
blemi proizvodnjp in delitve celotdega nacional-
nega dohodka malo mimo lista. čeprav so to da-
nes izredno aktualna vprašanja. Tribuna je lahko
predvstin odmev studentske mladtne na ta širša
družbena dogajanja.

Posebno v kritiki pa je Tribuna do^tikiat še
preveč splošna Kritika na.j Jio čimbol.i neposred-

i.i), konkretna in ee jc to, moeoče, imenska. ZaradJ
fticeršnjih dokaj pogostih pavšalizactj (pri mnogih
avtorjih se meče vse ljudi v en koš) pa nas če-
sto zavaja v kritikarstvo, v tisto, proti čemur s«
sami avtorji teh prispevkov navadno žele boriti in
kar očitajo birokratom. Ob nekaterih sestavkih
prideš na misel, da se napada obstoječi druž.
beni sistein, ker se ne nakazuje rešitev, izhodov
in altornativ.

Vsekakor smo ža to, da so naša sredstva jav-
nega komuniciranja in s tcm-sfveda tudi Tribuna
tisti medij, preko katerega bomo podpirali pro«
blcme, razpravljali in krituirali, in to vedno ozi.
roma vsaj načelno en korak pred plenumi, kon.
gresi, zasedanji skupšcin, skiatka: odločujočih or-
ganov. To je v našem sistemu socialistične demo-
kracije nujno. v

Vsakdo itna lahko svoje mnenje o določenem
problemu, dogodku, izjavah. Toda ne razumemo,
da urcdništvo dopnšča, da prihaja do izrazito cno-
stranskib, osebnih stališč pri recenzijah, ki se
parafirajo. Zakaj urednišlvo ne poišče še dru-
gcga ali celo tretjega recenzenta, ki bi ocenjeval
iz drugačnih idejnih in političnih izhodišč? Alf
pa uredništvo ne smatra to za potrebno?

Opažamo tudi, da med nekatetimi tiredntki
Tribafte obstaja nmeiije, da o vsehini lista lahko
razpravijajo sami in pa šturtentska javnost. Ured-
ništvo viaga velikp napore, da bo prišJa javnost
čimbolj do izraza. Za nekatere pa je vsak razgo.
vor na VO ali CK 7.MS o urejanji že poseg biro-
kratov. Zd< se nam, da so uredniki Tribune ravno
toliko, ali pa še manj, p> ivlsiavniki slovenskih
studentov kot izvoljeno vod<<lvo ZŠJ. Ker direktno
politiko lista vodi redakrija je razumljivo, da jfe
treba o konceptu te politile razpravljati tudi y
širših okvirih Ker je bil izdajateljski svet šelv
pred kratkim ustaimvljen, je bilo to še tolikn
bolj potrebno. Vedeti je treba. da je eno. ce
urednistvo zavestno v redakciji forsira določeno
politiko, drugo pa, če le objavi vse slučajno do-
spele sestavke, ki morda niso v skladu z irie.jno
in pnlitično koncepcijo posameznega urednika. Iu
do tega prihaja pri nekaterih urcdnikih. Do dolrt.
cenega prodora in forsiranja vsega, kar je blizu
Ijudi, ki zelo superiorno kritizirajo sistem, v ka-
terem živijo, se bore proti vsemu, kar pomeni or-
ganiziran sistem, se vtikajo v vse in hkrati od-
klanjajo sleherno ortgovornost. Na.jveč takih pa
se je zbralo ok f • revi.ie Perspektive, zato ima
pojem »persppktiva c tovrslno vsebino in se je že
kot tak udomacit. Kako. da dopusti študentski
list, ki se bori za napredek, da se pojavljajo na
njegovib straneh ugodne ocene izrazito reakcio-
narnih člankov kot j*> n. pr. Pučnikov O dilemah
našega kmetijstva, ki nas vodi v reslavracijo ka-
pitalističnih odnoKOv na vasi. da o njegovih
»znanstvenih« metndah niti V sovorimo.

Ker želinio, da bo Tribuna čim boljša in ker
želimo, da bo to naprcdrri list, bo potreben š̂
marsikak.šen razgovor. Zato ne bo napačno, če se
z uredniki dobimo in razgovarjamo predvsem o
perspektivah lista, o problem/h, ki ,jih je treha
obdclati, in tudi o napakah, II se dngajajo. Ob
vscm pa SP zavedamo, da listi, ki dela, ki raz-
mišlja. in ki ustvarjalno piše, dpla napake. Zato
tudi smatramo, da ni polrebna nikakršna gonja,
ampak razgovor in seveda čimveč sodelovanja,
polemikf in bnljšega informiranja.

GOJKO ST»\NIC

Položaj učencev v gospodarstvu
Eden izmed problemov, ki bi zaslužil

večjo pozomost javnosti, je problem vaje-
niške mladine, ki je je v Ljubljani skorai
toliko kot srednješolske. O vajeniški mla-
dini govorimo najraje, kadar se kaj zgodi.
Kadar pride na kakšni zabavi do inci-

dentov, jih kar iz navade pripišemo va-
jeniški mladini in s tem zavestno ali pa
nenamerno posku?amo zaščititi tisti del
mladine, od katerega pričakujemo, da se
bo razvil v našo inteligenco.

Kljub temu pa dejstvo, da vajeniška

Molierov Skopuh v Križankah
Zadnjega marca so dijaki II. gimndzije

v Ljubljani v Križankah uprizorili Molie-
rovega Skopuha v francoščini. Prireditev
je tradicionalna; krožek za francoščino
naštudira vsako leto eno delo iz francoske
klasike in se z njim predstavi Ijubljdnske-
mu dijaškemu občinstvu.

Igralci so se pod vodstvom profesorice
za francoščino tov. Marije Sajetove pri-
pravljali že od oktobra. Za vaje so mo-
rali žrtvovati zlasti nedelje, ker med ted-
nom na šoli ni prostora, kjer bi lahko

študirali. Zanimivo je, da šola za organi-
zacijo predstave ne pnspeva ničesar. Vsa
sredstva si prislužijo sami s predstavami
v Ljubljani, vsako leto tudi nekajkrat
gotujejo v večjih centrih Slovenije.

»Ze nekaj let imamo pri nas navado, da
v okviru obveznega upenja francoščine
naštudiramo originalni tekst v francošči-
ni; zadnji dve leti smo izbrali Moliera,«
pravi tovarišica režiserka. »Zanimanje za
igro je veliko, saj smo letos za večino
vlog lahko izbrali po dva igralca, ki se iz-
menjavata na predstavah, Prejšnja leta
so bili igralci večinoma iz zadnjega let-
nika, letos pa se je prijavilo precej dija-
koi>iz drugega letnika. Pri izbiri ne gle-
damo na oceno iz iezika, ampak sprejme-
mo vsakega, kdor se zanima za naše de-
lo. Letos je med igralci celo več dijakov,
ki so v francoščini šibki. Z dobro voljo
in prizadsvanjem se zdaj ne ločijo več od
ostalih.«

Viktor Frangež je letos že tretje leto na
»deskah«. »Lahko smo zadovoljni, da smo
kot popolni sačetniki lahko sploh igrali.
Večina je novincev, toda upamo, da bo-
mo uspeli. Prvo leto me je močno »daja-
la« trema, zdaj pa se na odru počutim
že kot doma. Vsako leto se najbolj vese-
lim gostovanj, kjer se krepijo stiki rned
gimnazijami.«

Razburjenje, ki je vladalo pred -pred-
stavo med igralci, je minilo takoj, ko so
ugasnile luči v dvorani. Mlajšim se je
mogoče poznalo, da so začetniki, toda gle-
dalci so vse to dobrohotno prezrli, saj
glavni cilj predstave ni toliko igra, kot
spoznanje z originalnimi deli.

Dvorana je bila napolnjena z dijaki
Ijubljanskih gimnazij, opazili pa smo, da
so organizirali obiske tudi iz drugih kra-
jev. Zamisel II. gimnazije zasluži vse
priznanje. Podajanje snovi v šolah je za
dijaka pogosto neprivlačno, posebno štu-
dij jezikov je težko napraviti dovolj zani-
miv. Posledica tega je manjše znanje. Na
univerzi še zato profesorji pritožujejo, da
Uudentje ne obvladajo tujih jezikov in
teško študirajo tujo literaturo, kar je po-
sebno na tehničnih fakultetah nujno.

•im

mladina pogosto zahaja v delikvenco, drži.
če se spustimo v razglabljanje o vzrokih,
bomo prišli do ugotovitve, da so najpo-
membnejši činitelj pogoji, v katerih ta
mladina odrašča, dela in se izobražuje.

V Ljubljani obstaja za Bežigradom cen-
ter strokovnih šol, poleg tega pa je na
različnih koncih mesta razkropljenih še
nekaj šol za učence v gospodarstvu, Po-
ložaj teh šol je težaven iz več razlogov:
— finansiranje šol sodi še vedno v pri-
stojnost občih, v katerih se šole nahaja-
jo. Ker so šole navadno po svojem pome-
nu več kot občinskega značaja, komuna
nima interesa, da bi vlagala večja sredstva
v opremo učilnic in kabinetov. Zaradi
istih vzrokov tudi kapacitete šole ne na-
raščajo skladno s potrebami.

— Neprimeren je status učencev, ki po
treh letih šolanja dobijo naziv kvalifici-
ranega delavca. So v podrejenem položa-
ju v primeirjavi z absolventi srednje teh-
niške šole, ki samo z leto dni daljšim šo-
lanjem prejemajo kasneje tudi za 50 od-
stotkov večje osebne dohodke, imajo pa

še to prednost, da služijo vojaško obvez-
nost manj časa kot mladinci iz industrij-
skih šol.

— Znotraj istih strok nastopajo razlike
med učenci v družbenem in privatnem
sektorju. Pri privatnih mojstrih še zme-
rom prihaja do ekscesov, ki jih prega«
njamo že vsa leta po vojni: delovni čs$
traja nad 8 ur, prejemki, ki so določeni
z zakonom na 4000, 5000 in 6000 din za po-
samezne letnike, so dostikrat nižji ali pa
predpis izigrajo tako, da delodajalec nudi
vajencu še stanovanje in mu ga »primer-
no« zaračuna.

Da bi se položaj izboljšal, je več poti. Fi-
nansiranje bi morala v celoti prevzeti pod«
jetja, iz katerih učenci prihajajo. Ta prak-
sa se ponekod že uvaja, še vse preveč pa
je podjetij, ki jim je kadrovska politika
deveta briga.

Razmišljati bi bilo treba tudi o spre-
membi triletnega šolanja v dveletno, vsaj
v panogah, kjer je to mogoče. Pri d.anaš«
njem sistemu, ko je učenec v 3 letih samo
9 mesecev v šoli, bi se to dalo doseči, sa-
mo podjetja bi ob skrajšanem šolanju rno-
rala nuditi več pomoči pri vzgoji, hkratj
pa bi morala tudi nastaviti za delo t
učenci šolane-'ljudi.

I. M. j

Pomenek
o praksi

Z dijakinjo petega- letnika učiteljišča v
Kopru LUCKO LJUBIČ smo se razgovar-
jali o njenih vtisih s prakse. Prakticirala
jje na osnovni šoli Janka Premrla-Vojka
v Kopru. Za prakso na tej šoli se je
odločila predvsem zaradi stanovanja. Ker
je doma iz okolice Ilirske Bistrice, bi
morala tjakaj odhajati na prakso peš več
kilometrov. Razen tega se je odločila za
prakso v četrtem razredu koprske osnov-
ne šole tudi zaradi tega, ker je razred
poznala že prej, ko je v njem hospitirala.

— Kakšen vtis so zapustili nate učenci,
ki si jih poučevala?

»Najprej naj povem, da se mi je včasih
zdelo, kot da nisem več dijakinja. Učenci
so napravili name ugoden vtis. Pri pouku
so bili aktivnl, še posebno radi pa so
brali. Nekateri, ki so bili bolj razgle-
dani, so bili nemirni in so hoteli vedno
vse sami povedatd. Največ težav sem
imela z učenci, ki so težje dojemali
učno snov in s tistimi, ki so manjkAil
v šoli. Le-te sem morala posebej pouče-
vafci.«

— Kakšne stike si imela z učiteljsktm
kolektivom?

»Žal moram ugotoviti, da ne najboljše.
Kaže, da so praktikanti na vasi, kar za-
deva to, mnogo na boljšem. Tako so po-
vedali sošolci, ki so opravljali prakso na
vasi. Seveda sem bila v najtesnejšem sti-
ku z razredno učdteljico razreda, v kate-
rem sem učila, tov. Vilmo Jenko, ki mi
je dajala koristne nasvete. žal ni bilo
medtem, ko sem prakticirala, na šoli no-
bene učiteljske konference. Tudi v zbor-
nici sem bila bolj malo, tako da se ni«
sem mogla podrobno seznaniti z ravna-
teljskim delom niti z administrativnimi
zadevami. O tej pomanjkljivosti so poto-
žili tudi drugi sošolci, ki so prakticirali
v mestu.«

— Zakaj si se odločila za učiteljski
poklic?

»Naj povem. da me je za ta poklio
navdušila učiteljica, ki me je učila na
ožnovni šoli, zlasti pa sem se odločil*
zanj, ker me v©seli delo % otroki.

DRAGO IVfc



JASNA ORIEIMTACIJA
Nadaljevanje s 1. strani

Šablonsko uvajanje
reforme

Eden prvih problemov je izvajanje štu-
dijske reforme, ki letos poteka že četrto
leto. Po tem času lahko lažje kot na za-
Četku ocenimo njeno uspešnost in proble-
me, ki se istočasno pojavljajo. Tudi po-
ložaj v našem gospodarstvu je toliko na-
predoval zaradi večje produktivnosti dela
in ^modernizacije proizvodnje, da pozitivno
vpliva na možnost hitrejšega reševanja
problemav.

Ti problemi se niso na vseh fakultetah
enako o&ražali, prav tako pa tudi niso po-
vsod enako ustvarjalno pristopili k po-
stavljanju novih u6nih načrtov. ponekod
so bili načrti sestavljeni v zelo kratkem
času, predno so se razni problemi razči-
stili, osnovna napaka pa je bila preveliko
šabloniziranje tako s strani samih fakul-
tet kakor tudi od zunaj in neupo&tevanje
umestnih pripomb in predlogov. Druga^na-
paka je bila v tem, da smo le delno izvedli
reformo, brez zadosfoih vsebinskih spre-
memib uonih programov, brez jasnega po-
znavanja profilov diplomantov, kar zelo
obremenjuje študente s povečanjem učne
snovi, velikokrat s ponavljanjem, z veliko
tedensko obremenitvijo (ponekod je de-
janska tedenska obremenitev 45 ur in več),
s paveeanim številom izpitov ob mnogo
strožjem študijskem režimu. Tr&tji vzrok,
da je reforma manj uspela, je v pre-
majhnih sredsbvih, da bi lahko do kraja
izvedli vse načrte, ki jih je zahtevala iz-
vedba reformiranega študija.

Razen odprave teh slabosti bo treba
razčistiti še nekatere probleme (različna
startna baza gimnazijcev in absolventov
srednjih strokovnih šol; možnosti dvojne
funkcije I. stopnje oz. mnenje, da lahko
kadre za operativo dajejo le višje šole;
kako se izogniti prakticizmu kot posledici
nepravilnega pojmovanja inverzije, a raz-
vijatd njene pozitivne zahteve, vioga III.
stopnje itd.). Teh nerešenih problemov
fakultete še niso v zadostni meri proučile,
kar kaže, da smo reformo marsikje jemali
kot enkratno spremembo in ne kot nujen,
stalen razvoj učnih načrtov in programov
v smeri posodobljenja snovi in izboljšanih
pedagoških metod, čeprav so k temu pri-

' pomogle tudf tendence, ki so ovirale od-
krito iznašanje problemov pri izvajanju
reforme.

Za razliko od tistdh fakultet, kr so šle v
strokovno analiziranje študijskih proble-
mOT in na konkretno izbaljšavanje študij-
skih načptov, imamo še nekatere pojave
pavšalnega in neargumentiranega kritizira-
nja reforme zaradi reforme, ki ne vodi k
rešivi problemov, ampak jih je naprej za-
ostruje. Ocene, izhajajoče iz takih stališč,
je treba odločno zavrniti in zahtevati kon-
kretao razpravljanje o problemih ob ista-
časnem prizadevanju za izboljšanje.

Ocene, zlasti pa predlogi za sprem&mbe,
morajo biti postavljeni na podlagi teme-
ljitih analiz, ob dobrem paznavanju pro-
blemov in razvoja našega gospodarstva in
družbenih služb. Pri sodelovanju z opera-
tivo se morajo fakultete bolj načrtno in
samoiniciativno usmerjatd na najbolj raz-
vite delovne organizacije, tako da bo re-
zultat teh stikdv tak profil diplomanta, ki
bo ustrezal tudi perspektivnim potrebam.
Istočasno z uoirkkovitejšim reševanjem te-
ga vprašanja naj se fakultete vključijo
tudd v razpravo o pripravi sedemle.tnega
naorta. Na* ofenavi tega bodo mogle na-
tančneje ugotoviti potrebe po strokovnih
kadrih in njihovem profilu, z drjige sfcrani .
pa opozoriti, če je v posameznih panogah
kadrovsko vprašanje nezadostno obdelano

Sredstva fakultet
in samoupravljanja

V predkongresni razpravi mora biti zJa-
sta poudarjena zahteva po ustreznejših
sredstvih, od katerih je bistveno advisno
uspešno samoupravljanje delovnih kolekti-
vo-v in uspešno izvajanje osnovnih peda-
goških nalog fakultet. Sedanji načiin finan-
ciranja osnovrle dejavnosti ne predstavlja
za fa.kult&te pravi dohodek, ker ni formi-
ran na osnavi količine in kvalitete izvrše-
nega dela, ampak ima še vedno elemente
pmračunske delitve tia osnovi neizdelanih
kriterij&v.

Niaki asebni dohodki so zlasti problem
pri mlajših strokovnjakih, predvsem pri
asistentih, ki imajo mnogo nižje osebne
dohodke kot njihovi sošolci v proiz^odnji.
Razen na medicinski in strojni fakulteti
se v povpreoju osebni dohodki asistentov
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gibljejo med 50 in 60 tisoč dinarji. To je
marsik.daj glavna avira, da se na razpise
fakultet za delovna mesta ne javljajo
mlajši strokovnjaki iz prodzvodnje.

Posledica das^danjega avtomatdzma pri
dodeljevanju sredstev (proporoionalno dvi-
ganje, izhajajoče iz stanja pred tremi
leti), čeprav z manjšimd korekcijami, je
zapiranje kolektivov vase, ker se z novimi
delovnimi mesti, čeprav potrebnimi, zni-
žujejo osebni dohodki ostalih; vzdrževanje
novih stavb je zelo težko in onemogoča
racionalno gospodarjenje na fakultetah.

Premajlina sredstva fakultete onemogo-
čajo študij na sodobni ravni, nakup mo\
derne opreme in pedagoških in laborato-
rijskih pripomočkov, nabavo literature itd.
Da bi kolikor toliko zmanjšali razsilko med
osebnimi dohodki v ope>rativi in na uni-
verai, je za funkcionalne potrebe namenje-
no samo 15 odstotkov sredstev fakultet,
pa še ta se vsa ne porabijo v pedagoške
namene.

Komunisti v organih samoupravljanja in
komisijah naj si prizadevajo, da se dobi
realna ocena potrebnih sredstev za no>r-
malno delovanje fakultet, upoštevajoč vse
notranje še nedzkoriščene možnosti ter si-
stemizacijo delovnih mest. Na osnovi te
ocene je treba preprečiti širjenje dejav-
nosti, če niso zagotovljena ustrezna sred-
stva, ker vodi to v vedno težjo situaoijo,
oziroma skrbeti za dodatna sredstva, če je
zahteva temeljito pretehtana.

Dohodki študentov
Materialni položaj študentov je posebno

v zadnjeim semesfcru mo6no vplival na poli-
tično situacijo na univerzi. študentje so
z analizami s pomočjo več tribun in olan-
kov opozorili na slabo socialno-ekonomsko
^tanje večjega §tevila študentov. Prepočas-
no reševanje problema štipe.ndiranja in
kreditiranja in premajhna idejna razgleda-
nost je vzrok, da so se pojavila napačna
stališča, ki vidijo rešitev v administrativ-
nih ukrepih na tem področju.

Sedaj gre za to, da se priporočila IS SRS
in GO ŠZDL realizirajo in situacija po-
pravi. Kar zadeva komuniste in študente
na univerzi, morajo okrepiti stike med
pokrajinskimi klubi in klubi štipendistov
na eni strani ter občinskimi sk^pščinami
in gospodarskimd organizacijami na drugi
strani. V stikih s temd se morajo zavze-
mati za realizacijo priporočil. O neuspeš-
nosti posameznih akcij je treba razprav-
ljati v okviru Zš in opozoriti pristojne
organe na te probleme.

Družbeno angažiranje
študentov

V Zvezi študentov, predvsem na nekate-
rih fakultetah, v Ustu Tribuna in deloma
v univerzitetnem odboru ZŠJ pa smo bili
priča mnogo živahnejšemu uveljavljanju
Zveze študentov kot samostojne družbeno-
politične organizacije. Naj navedem samo
nekatere najbolj znane in značilne akcije:
na ekonomski fakulteti zbora študentov o
študijski reforaii in o gmotnem položa.ju
študentov ter dvakrat svobodna katedra
»O vlogi intelektualca v naši družbi«; na
filozofski fakulteti svobodna katedra o '
gmotnem položaju študentov ter simpoaij
o alienaciji in reintegraciji v priredbT štu-
dentske sekoije filozofskega in sociološke-
ga društva Slovenije; na vseh fakultetah
in pri univerzitetnem odboru ZŠJ zelo in-
tenzivne razprave o novih statutih, delo
UO ZŠJ v zvezi s socrialno-ekonomsko pro-
blematiko študentov (analize, razfiiščevanje
stališč, borba za sredstva) itd.

Organizacija se torej vključuje v reše-
vanje problemov svojega okolja in jih tudi
sama na novo odpira, hkirati pa omogoča
in pospešuje tudi dejavnost študenta kot
občana, da razpravlja in pove svoje mne-
nje tudi o širših družbenih problemih in
že s tem ter preko ustreznih mehanizmov
družbfenega samoupravljanja sodeluje tudi
pri formiranju odločitev o teh vprašanjih.
M&d drugim je to tudi edina pot, ki lahko
člane res zainteresira in pritegne k delu
organizacaje. Seveda pa ni namen družbe-
nopolitičnih organizacij le goH5 aktiviranje
olansfcva, ampak mora bitd Zš faktor, ki
vpliva na zavest študentOT tako, da bodo
ti sposdbni boriti se za dejansko naj-
naprednejše rešitve in pot razvoja. še po-
sebej se v tej smeri postavlja naloga ko-
munistov kot najzavestnejšega d&la Zš in
naloga Zveze komunistov kot oTganizacije,
ki naj komuniste za to še dodatno uspo-
sablja. Praiv tu pa, kt)t zadnji čas ugotav-
ljamo, naše sile najbolj šepajo.

Najbolj se je to pokazalo in se še kaže
prav v zadnjem času, ko večina komuni-
stov na univerzi ni bila sposobna pravUno
oceniti stališč, ki so se pojavila predvsem
na drugem ra,zgo'voru »O vlogi intelektual-
ca« na ekonomski fakulteti ter njihovega

širšega pomena in posledic. Gre za stališča
o potrebi po več subjektdh, katerih dimbolj
enakovredni vpliv (na komunikacije in po-
temtak&m sploh na družbo) naj nadomesti
dosedanji vpliv edinega vodilnega subjekta
(ZK), ker da vodenje iz c&ntra ne more
zagotovitd potreb posameznikov, da kamu-
nikaoijska sredstva niso dovolj izraz raz-
ličnih »delovnih grupacij« (razen revij);
da ima Slovenija drugačne potrebe orga-
nizacije družbe, ker da je stara struktura
v nasprotju s samoupravljanjein in s po-
javljanjern delovnih grupacdj, da vodstvena
vloga ZK ni več potrebna, ker je družba
že kanstituirana (ustava, samoupravljanje),
ampak nekakšna vzorniška vloga.

Vsa ta stališča lahko seveda vodijo ob-
jektivno, ne glede na to, kaj njihovi av-
fcorji žele in izjavljajo, samo v sistem več
strank ali pa v popolno atomizaoijo družbe
na »delovne grupaoije« in pod., kjer bi se
najbrž tudi formiral večstrankarski sist&m.
Zaradi protislovij, ki obstajajo, pa potre-
bujemo marksistično id&jno usmerje<valno
silo, ki temelji tudi na ©notnih interesih
vseh delovnih ljudi Jugoslavije za ohra-
njanje pridobitev dosedanjega socialistične-
ga raavoja in za njegavc)kar najhitrejše
in najsmotrnejše nadaljnje razvijanje. Vsa-
k,o ustvarjanje konkurence med raznimi
subjektd oz. grupacijami ima lahk* za
ozadje in dejarisko vsebino samo politi-
kantske interese in neplodne borbe za
oblast, čeprav tudi nekateri študentje goje
iluzije o tem, da bi prav ta mehanizem
bil tista čarobna palica, ki bi pognaJa
družbo hitreje naprej, hitreje reševala
protislovja itd. Razen tega pa vsi ti »sub-
jekti« aujno potiskajo širše sloje delovnih
ljudi nazaj v vlogo njihovega objekta, ki
se lahko samo odloča za to ali ono poli-
tiko, ne more pa v njej tvorno sodelovafci
glede na svoje dejanske potrebe. Zato bo-
do morali komunisti kar najhitreje spo-
znati obj&ktivno ozadje in posledice takih
idej in se proti njim argumentirano boriti.

Celotna ta situacija na aniverzi ima se-
veda svoje širše ozadje, ki je hkrafci z
nizkim idejnim nivt)jem ustvaf!lo pogoje
za nekritičen sprejBm teh idej.

Najprej je tu sprostitev situacije okrog
reforme. 2e ti impulzi (medicina, ekono-
mija, diskusije v zvezni in republiški skup-
šoini) so povzročili živahna in kritična
razglabijanja iii seveela tudi taki spjostitvi?
ustrezn| pretiravanjaf, navajanje zgolj na-
pak itd/-"f

Med študenti so nato nekatere na videz
nepomembne stvari še zaostrile situacijo.
Mislim na vesti o tem, da so se za te
zbore zanimali organi za notranje zadeve,
nastopi nekat&rih profesorjev in gostov na
teh zborih, potemTektoTjev napad na štu-
dente ekanamije kot na neko grupo izven
Zveze študentov s sovražnimi stališči ter
preveč medla podpora s strani UO ZŠJ,
potem nekateri birokratski postopki okrog
skrivanja podatkov o soeialni strukturi
študentov, kd naj ne bi šli v javnost, pred^
vsem pa sev&da tudi obe zavrnitvi član-
kov študentov ekonomije v Naših razgle-
dih in Vprašanjih naših dni.

V prvih mesecih 1964 je prišlo nato še
do zanimivih razprav v II. osnovni orga-
nizaciji na pravni fakulteti, kjer so se
nekateri člani zavzemali, da mora Zš v
svoje delo zajeti vse probleme, ki težijo
in zanimajo študente, torej ne le tako-
zvanih svojih notranjih problemov, ampak
tudi širše družbene probleme, čemur so
nekateri drugi komiunisti nasprotovali, kar
se je spet bolj ali manj upravičeno--raz-
lagalo kot birokratska tendenca po zapd-
ranju študentov v okvire fakult&te. Končno
je prišlo na univerzi še do izstopa dveh
komunistov iz ZK.

Na javnih tribunah in v tisku so začeli
pos-tavljati vrsto vprašanj in kritik o kon-
kretnih problemih (standard in cene, oseb-
na odgavornost, horizontalna in vertikalna
rotacija, kmetiijstvo, urbanizem, samo-
upravljanje, garaže in stolpnice na Trgu
revolucije itd.), o katerih bi študenti želeli
razpravljatd in slišati pojasnila. Ob teh
konkretnih razpTavah bi se dalo najbolje
pokazati, za kakšno kritdko smo in kam
jo je treba usmeriti, zato je nedvomno
največja napaka dosedanjega dela, da to
ni bilo storjeno. Ideološka komisija UO
ZŠJ je imela že po univerzitetni skupščini
ZŠJ sestavljen program dela, ki pa se
vse do tega meseca ni začel izvajati.

Potrebna je
argumentirana
polemika

Poleg teh pozitivnih gibanj pa je prišlo
tudi do nekaterih negativnih tendemc,
predvsem zelo splošna in abstraktna kriti-
ka birokracije (kar se često enači z ZK),
nejasna in splošna kritika, ki težave in
napake v razvoju družbenega sistema ena-

čd s sistemom samim in ki ustvarja dvome
v notranjo sposobnost družbenih mehaaiz-
mov za reševanje teh problemov, dalje
zaključki, ki izhajajo iz mrtve točke, izven
osnovnih principov in terrteljev našega
družbenega razvoja, ki so utemeljeni v
ustavi in programu ZKJ.

V današnji situaciji so take kritike in
razprave še posebno škodljive, ker tudi
ustvarjajo vzdušje, iz katerega ne rastejo
konkretni napori za odpravljanje napak, v
katerem se študent ne osvesti in ne zave
vzrokov za te slabosti, ampak to objektiv-
no vodi v iskanje nečesa drugega, drugih
»modelov« ali »stmktur« in med dragim
tudi omogoča nekritično sprejemanje v
začetku omenjenih stališč. Na taki osnovi
-so se v razpravah znašli tudi nekateri
kom.xinis.ti, ki so hote ali nehote pripo-

-mogli k takim staiiščem.
Ta vprašanja bo treba obravnavati in

razčistiti med celotnim članstvom. če po-
samezniki ne bodo uvideli svojih napak in
se ne bodo kot člani Zveze komunistov
borili za stališča Zveze komunistpv, jim
v njej ni mesta.

V razgibani predkongresni dejavnosti bo
treba torej bistveno okrepiti idejno poli-
tično usposabljanje komunistov ob posa-
meznih problemih. Odkrite in kritdčne raz-
prave na javnih tribunah lahko k temu
mnogo pripomorejo, če se sodelujoči na-
nje na primer v okviru študijskih grup
dobro pripravijo. Tu bo moralo priti tudi
do mnogo večje pomooi profesorjev v sa-
mih študijskih grupah, kakor tudi v okvi-
ru rednega učnega programa, ki ga je po-
s&bno še na družboslovno-humanističnih
fakultetah nujno potrebno aktualizirat-;, da
se ne bo izogibal sodobnim problemom.

V še ostrejšd luči se pastavlja vprašanje
osnovne družbeno ekonomske in tudi sploš-
no kulturne izobrazbe študentov v tehni-
ških fakultetah predvsem kot nujen pogoj
za uspešno izvrševanje njihove bodoče
funkcije upravljalca. Tu moramo ponovno
pregledati, do kam so pripeljala lanska
prizadevanja

Izredno slabi smo na področju javne
polemike z napačnimi in nam tujimi in
nesprejemljivimi stališči, tako na javnih
tribunah kakor tudi v tisku. Tudi tisti
komunisti, ki bi bili takoj sposobni takega
delovanja, tega ne izvršujejo in zato osta-
nejo tnnogi problemi enostransko obdela-
ni. Ta problem bi bilo treba uvideti kot
zelo ntujen. Nobena polemika z naše strani
ne sme ostati prazna. Komnnisti v uredni-
štvu Tribune so sicer nedvomno odgavorni
za enostransko prikazovanje situacije, tudi
če ne izha.ja izpod njihovih peres, ker ima-
jo kot uredniki nalogo usmerjanja koncepta
lista in se njihova naloga ne izorpa samo
v objavljanju tega, kar kdo pošlje, vendar
pa Je sprememba situacije možna samo
ob aktivnem sodelovanju tudi ostalih ko-
munistav. Pri tem je popolnoma jasno,
da ne sme iti za nobeno dušenje kritike
ali bojazen pri iznašanju kritičnih gledišč,
le da ta izhajajo iz socialističnih pozicij
(npr. da ne podpirajo tendenc po ukinitvi
socialističnega sektorja kmetijstva, kot je
bilo to storjeno) in da mobilizirajo štu-
dente za reševanje posameznih problemov
v okviru našega družbenopolitičnega siste-
ma, uzakonjenega z ustavo, ne pa da odpi-
rajo probleme zato, da bi na njih do-
kazovali neustreznost našega sistema in na-
migovali na drugačne »modele« oz. »struk-
ture«, da ne govorimo o člankih, ki trdijo,
da »kot skupnost nimamo nobene pred-
stave o svoji prihodnosti, nabenega cilja,
nič&sar, kar bi nam utemeljevalo bivanje«.
Naša akcija tudi ne sme biti defenzdvna,
ker ni naš namen branjenje dnevne poli-
bike, ampak iskanje najboljših rešitev za
posamezne probleme.

Vzrok gledanj nekaterih komumstov, ki
so začeli izgubljati zaupanje v sposobnost
ZK, da bi še naprej pomtivno usmerjala
družbena gibanja, je tudi idealiziranje ZK
ter ra^očaranje nad neaktivnim in oportu-
nističnim delom olanstva, čeprav tudi tu
ni druge potd kot. borba za konkretno od-
pravo teh slabosti pri posameznih članih
in posameznih organizacijah. Drugi vzrok
pa je, da gledajo na ZK predvsem skozd
osnovno organizacijo z vsemi njenimd sla-
bostmi, ka jim tako po okviru oz. okolju,
v katerega je često postavljena (letndk),
kakor tudi po klayrni vsebinj dela ne mo-
re predstavljati resnične vodilne usmerja-
joče sile, v kateri bi tudi oni sami našli
svoje mesto. Zato je skrajnd čas, da naše
ugatovitve o nujnosti gibčnejših metod
dela (III. plenum, 8. seja UK ZKS) v pra-
ksi realiziramo.

Ob koncu velja samo še ponovno opo-
zoriti, da ob vsej okrepljend predkongresni
ajttivnosti ne smemo pozabiti, da vloga
ZK ni v reševanju problemciv in dirigi-
ranju rešitev, ampak v usposabljanju k o
mundstov, da uvidijo najnaprednejše rešit-
ve in se zanje potem bore kot člani raznih
organov in organizaoij.



VSESTRANSKA
Po referatu se je razvila živabna in tehtna

razprava, v kateri je sodelovalo 17 diskutantov,
med njimi tudi član IK CK ZKS Stane Kavčič.
Razprava je oceno situacije na posameznih pod-
ročjih dopolnila z nekaterimi novimi dejstvi in
pogledi ter prispevala k jasnejšemu začrtanju -
orientacije komunistov ob najvažnejšib problemib
na univerzi.

Nadaljtije vsebinsko delo v reformo
študija

V razpravi o problemih relorme študija je dr.
Oušan Pirjevec opozoril, da se je pri izvedbi re-
forme poudarjal predvsem splošni interes družbe
(potrebe po večjem številu in različnih profilih
strokovn jako v), spreglrdan pa je bil »interes in
struktura posameznih strok« — zlasti v tetn smi-
slu, da razmerje med stopnjami vsebinsko še ni
točno določeno. Razdelitev: 1. stopnja — splošen
pregled, II. stopnja — poglabljanje v iste pred-
-mete se mu ne zdi ustrez/ia strokam saraim in je
hkrati le kompromisna rešitev ideje o inverziji.
Mitja Rotovnik je ob teh vprašanjih opozoril na
nevarnost posploševanja, ker so že n. pr. med
oddelki filozofsk«; fakultete velike razlikc.

Jože Pernuš je poudaril tri zahteve resolucije
o izobraževanju strokovnih kadrov: 1. več diplo-
mantov, 2 razhčni profili in 3. vzgoja tudi uprav-
Ijalcev, ne le proizvajaicev. Omenil je, da so bile
organizacijske spremembe hitro napravljene ,vse-
binske pa se še sedaj le počasi uveljavljajo ozi-
roma so celo tendence po vrnitvi na staro. Pri
vprašanju 1. stopnje je ponovno poudaril njeno
potrebnost z ozirom na to, da je neracionalno,
če strokovnjaki II. stopnje opravljajo dela, ki bi
jih lahko opravljali tudi diplomanti I. stopnje.
Nato je govoril o tem, da zdaj ponekod ponav-
Ijajo napako, ki jo sicer sami kiitizirajo, s tem
ko hočejo v enem mesecu bistveno spreminjati
učne načrte in pro;ranie brez temeljitih notranje-
fakulletnih anali/. kakor tudi » ez posvetovanja
z operativo, kot je to trenutno primer pravne fa-
kultete. Učiii programi tudi sicer ne 8i smeli fciti
prrpuščeni posameznikom, ampak je stvar fakul-
tete, da jih vskladi v celoto, ker je ena <td ne-
gativnih posledic često tudi prcobrernenjenost štu-
denta (45 ur in več). Glede raamerja med stop-
njami pa je bil mnenja, da je to strokovni yro-
blem posameznib strok.

Dr. Bogomir Sajuvic je med drugim ome-
nil, da bi bilo treba priznati. da je reforma v
starib načrtili oniogočila odstraniti ftsto, kar jf.
bilo slabo ter razviti nekatfe nove panoge in da
bi bilo treba te pozitivop pridobitve še naprej
razvijati.

Božidar Debenjak je nwd drusim opozoril. da
se je treba še naprej boriti za efektivno skrajša-
nje študija, ki je bilo doilej zelo majhn«.

Ur. Miro Cernivec je omenil težave pri pie-
hodu, študentov na drnge fakultete v Jugoslaviji
in jnozemstvu kot proHem, ki bi ga bUo treba
čimprej rešiti.

J>omanjkanje sredstev za moderni-
zacijo pouka — najresnejše vpra-

šanje
Razprava je pokazaia, da sc je problem oseb-

nih dohodkov nekoliko »blažil, zato pa se je to-
liko bolj zaostrilo vprašanje materialne baze,
predvsem kot pogoj za modernizacijo pouka in
znanstveneRa dela. Kot so poudarjali d/.skutanti,
gre tu za izredno pereč problem premajhnih ka-
pacitet nekaterih fakultet, pomanjkanja sreds'.ev
za moderne aparate in opremo, za Hteraturo itd.,
opozorili pa so tudi na to, da bi se položaj iz-
boljšal že s popolnejšim izkoriščanjem teb mož-
nosti na ustreznih inštitutih.

Po mnenju nekaterih bi si bilo treba prizade-
vati za ustvaritev takega mehanizma. ki ne bi
pomenil administrativne delitve sredstev. ainpak
bi zagotavljal formiranje dohodka na osuovi de-
janskih potreb. i

jUstvorjalno znanstveno — razisko-
valno delo

Nekaj diskutantov je omenilo problem znan-
stveno-raziskovalnega dela, ki ga je treba gtedati
v širšem sktopu skupaj z inštituti ter atademijo
znanosti. Poudarjeno je bilo, da sr ne smcmo
zadovoljcvali z golo aplikacijo v tujini ali v pre-
teklosti odkritih idej in dognanj, ampak da je
treba materlalno in z lastnim ustvarjalnim napo-
rom podpirati tudi samo^tojno razvijanje «iwn-
stvenih dognanj v posamesfiih strokah. Poleg po-
manjkanja sredstev je tu problem tudi pominj-
kanje programov in konccptov.

Okrepiti idejno delo
, Vladfmir Kaviič je poudaril, da smo priča

procesu demokratizacijc, ki se ga ne da planirati
in ki nas, čeprav smo inspiratorji tega procesa,
včasih udari nazaj in nas rtajde 'nepripravljene.
Omenil je, da je neka komisija že pred dvemi leti
prišla do zakljnčka, da delo na univrrzi iriejno
stagnlra, a da odgovorni pnlitični ludje na to

/ niso reagirali. Izrazil je prepričan.jc, da študentje,
ki danfts aplavdirajo nekaterim problcmatičnim
fta'.:^em. n:so idejno usmerjeni v to smer, ali
pa sovražno razpoloženi proti naši družbi — le
da močno čutijo določene probleme pred seboj in
ker se komunisti niso postavili na ftelo rešžvanja
te problematike, so šli pač za drugimi. Na koncu
jf izrazil pomisleke zoper take adm^nist-ativ e
posege, ki bi postavili komuniste v sihiacijo, da
zagovarjajo ukrepe, y kntere niso prepričani.

RAZPRAVA
Tudi Janez Kocijančič je bil mnenja, da mo-

ramo biti zelo samokritični, ker nismo znali dati
pravilne ocene in podpore spontani družbeni an-"
gažiranosti študentov. Ker nismo pravi čas podprli
teh teženj in ker so to storili drugi, je del štu-
dentov nasedel določenim abstraktnim načeloft
te grupacije o kritiki, o nesposobnosti in zbiro-
kratiziranosti družbenopolitičnih organizacij ter o
vlogi inteligence, ki naj bi izpolnila to vrzel, del
teh tendenc pa 'y nasel svoj odmev tudi v »Tri-
buni«. Diskutant je nato navedel vrsto primerov,
ki po njegovem mtienju potrjujejo to oceno ter
opozoril na odgovornost komunistov v uredništvu
za tako pisanje. Nato je omenil, da imajo tudi
tisti, ki s sovražnib pozicij nv>^dajo naš sistem,
T ninogih stvareli prav, kar se da razčistiti samo
v konkretni idejni borbi, za katero pa smo se do-
slej mnogo premalo usposabljali. Podprl je stall-
šče referata o nuj.iosti aktiviranja komunistOT tu-
di v publicistiki. V svojih predlogih za nadaljnje
delo je omenil pr< / seni nujnost pospešeriega re-
ševanja probletnov fakultet in študentov s po-
inočjo samouprivnega lnebanizma ob istočasni
okrepitvi idejnopolitičnega rlela v ZK in ZS. —
Omcnil je tu'H nepravilno »čuvanje avtoritete«
naših najvišjih organov, VI so doslej le malokrat
pred študenti odprU in pojasnili najnovejše alter-
native v raznili vprašanjih, kar je prav tako
ustvarjalo podlago za pojave kritikarstva. Podprl
je stališče, da je tteb» s komunisti, ki so se
zadnji čas znašli na čudnih pozicijah, diskutirati
in jim omogočiti, da spoznajo ozaclje teh proce-
sov. Na koncu jf pnstavll šc zahtevo po večjem
vključevanju Ijudi z visuke šole za politične vede
v idejno in politično delo na univerzi.

Ivan Krtft je opozoril na to, da moramo biti
bolj zaskrbljcni nad pasivno večino, kakor pa nad
aktivno manjšino študentov, pa čeprav se ta vča-
sih ne zna jasno orientirati.

Tine Hribar jc bil innenja, da situacija ni tako
slaba kot jo nekateri ocenjujejo in da bodo ko-
munisti hkrati z ostalimi študetiti znali pravilno
ocenjevati posamezna stališča. kar ^c je pokazalo
že na zadnjem razgovoru o 'I letijslvn. Omeiiil
je tudi, da so komunisti sicor dopustili objavo

DISKUSIJA

nekalerih člankov v Tribuni, da pa so odgovori
že pripravljeni.

Podobno mnenje je zastopal tudi Tone Zimšek,
ki je dejal, da nas1 nekritičnost nekaterih š uden-
tov do omenjenih koncepcij ne sme prestra&iti,
ampak da moramo predvsem izkoristiti razgiba-
nost študentov in jo z borbo mnenj usmerjati,
Prav ta razgibanost bo zdramila komuniste iz
lenobe in v tem je najbolj pozitivna stran tre-
nutne situacije. Odprte razprave in borba mnenj
lahko najbolj prispevajo k idejnerau formiranju
študentov.

Milovan Čikič je dejal, da je bila pasivizacija
mladine posledica preveč načebiih razprav v pre
teklosti. Razen tega je bil mnenja, da so bila
idejna vprašanja često zvulgarizirana, da je labko
o marksističnih vprašanjih (tudi-ob ustavni di-
skusiji) vsakdo predaval itd., kar je mladino še
bolj odtujevalo. Irav ta nasprotja so se zaostrila
in prišla na dan na univerzi, nato pa so se s po-
stopki nekaterih uredništev, ki so študentom od-
klonila dva članka, še zaostrila.

Gojko Stanič je med drugim izrazil prepriča-
nje, da stno na univerzi zelo zanemarili itlejno-
politično delo wi pravilno informiranje tjudi. Stu-
deritje dejansko nlmajo celovitega vpogl da v
družbeno dogajanje in si ustvarjajo mncnje često
le na podlagi raznih afer in govoric. Tega s po-
močjo predmetov »Uvod v druž' I ;ie vede« in po-
dobnih ne bomo rešili, ampak bo treba okrepiti
tudi drugc oblike, predvsem svobodne katedre.

Marjan Ulčar je poudaril, da je bila kritična
in odprta fbi'av#va proMeinov ves čas naš na-
men, da pa moramo zdaj *igotoviti skozi ta de-
mokratični mehanizem tudi njegovo dejansko so-
cialističrio isebino. Kritika <: pravzaprav le me-
toda, ki ni\* odkriva dolotSno probletnatiko irt
mobilizira 1|' rti za nj>;no reširvanje. Prav tu pa je
bilo storjenili reč na^ak v smeri fetišiziranja kri-
tike, v smeri abstraktne in vscsplošne kritike itd.,
ki študentov ni nn^ažiritta za reševan.je proble-
raov. Končno je <lijal, da je nujno potrebno kva-
litetnejše in pc>c,U bljeno idejno delo ZR in pa
hitrejše reagiranjc im razna stališčaT da komunisti
ne bodo na repu dogodkov.

Priredil M. K.

STANETA KAVCICA
Na koncu se je ogldsil k besedi tudi

Stane Kavčič. Najprej je opozoril na Cva
Distvena problema celotne družbe, ki vpli-
vata tudi na situacijo na univerzi, in ki
jih bo treba mnogo hitreje reševati. Prvi
je materialna osnova, konkretno standard,
ki zahteva resne napore celotne drušbe
za izboljšanje položaja. Kadarkoli je med
osnovnimi delovnimi množicami preveč
nerešenih vprašanj, se to vednh manife-
stira v idejni nadstavbi in seveda tudi
na univerzi. Nesporno je, da se je danes
v osnovnih množicah, v materialnih osno.
vah delovnega človeka, delovne organiza-
cije in komune, dalje v nekaterih nereše-
nih problemih v zvezi s sistemom, nako-
pičilo mnogo problemov, ki zahtevajo
učinkovito in hitro akcijo.

MDejstvo je,« je dejal tov. Kavčič, »da
smo z objavo predkongresnih smernic
jasno povedali menjanje razdelitve nacio-
nalnega dohodka, da smo z akcijo, kot
je minimum 25.000 din dohodka, sprožili,
lahko rečem, socialna gibanja v osnovi
delovnih množic, kar ustvarja marsikdaj
razne iluzije, pretirane želje, ko hkrati
nekih odločnih, stvarnih premikov še ni-
smo napravili. Zato viislim, da je ireba
v tej smeri v letošnjem letu in naslednjih
letih napraviti krepke in odločilne pre-
mike.

Drugi problem je duhovno idejni pro-
blem naše družbe. čimbolj se naša
druzba dejansko organizira preko različ.
nih Ivnij samoupravljanja in čimbolj s
vsesplošnimi programskimi in ustavnimi
načeli postavljarno v centralno dogajanje
človeka kot subjekta družbenega gibanja,
toliko bolj je neizbežno potrebna kvali-
tetna idejna akcija komunistov, če ho-
čemo dana protislovja razreševati in si-
tuacijo obvladovati. Dejansko pa danes
stvari ne gredo preveč skladno. kajti v
mnogih organizacijah, tudi v ZK, imamo
opravka z nekakšno adminisirativno~po-
slovviško mentaliteto, ki se ukvarja pred-
vsem s stvarmi, ki vidi samo številke, od-
stotke, investicije, ne vidi pa konkretnih
manifestacij človeka in sploh ne razmiš-
Ija, kako poglobiti in odpirati perspektive,
kako ustvarjati vzdušje, v katerem bo na-
predoval itd.

Obstaja dialeki>ma povezanost mr.d *?a.
tcrijo in dvhom, na katero pa v praksi
mnogi pozabljajo. Eni se pehajo samo
za •prakticističnimi konkretnim$ rezultati,
investicijami, proračuni itd., drugi pa pra-

vijo: to ni nič, to je ekonomizacija, to
je tehnokrtitizacija in abstraktno filozofi-
rajo o človeku nasploh.

Glede situacije na univerzi se strinjam
z diskutanti, ki so izrazili pomislek, češ
da se nečesa bojimo, da je situacija zelo
kritična itd. Gotovo je, da taka ocena
ne ustreza dejanskemu stanju. Nekat&re
od teh problemov lahko zelo hitro rbši-
mo ob pogoju, da ne spimo ob proble-
mih, ki so odprti, da smo sposobni do-
ločene pojave videti, analizirati in jih
oceniti, kakor zaslužijo. Zdi pa se mi, da
je bilo dosedanje delo političnih organi-
zacij na univerzi, zlasti pa univerzitetnega
komiteja in Zš, čeprav je bilo zelo aktiv-
no in čeprav so tovariši bili dneve in no.
či na univerzi, vendarle nekoliko preveč
usmerjeno v upravno administrativne
stvari. preveč samo v statute, zapostav-
Ijali pa so idejne procese, idejno proble-
matiko na univerzi.

In če je treba kakšen zaključek napraviti,
če se moramo kaj naučiti iz te situar.ije,
potem je treba napraviti zaključek, dn se
orientirate k osnavnim študentovskim
masam. Treba je komunicirati s študenti,
z njimi diskutirati, jih poslušati — ne re-
čem, da jim je treba dati vedno prav —
jim odgovarjati in prav tu je treba ustva-
riti duhovno bogastvo. To je duhovni po-
tencial, ki mu je treba odpirati persprk-
tivo in ne delati z njim samo kot z ob-
jektom, ampak ustvariti možnosti, da pro-
dre in se uveljavi.«

Tov. Kavčič je nato govoril o konkret-
nih protislovjih naše družbe in dejal:
»Takoj pa se postavlja vprašanje, kako
razreševati ta protislovja. Ali iti tako, da
bo še ta edini subjekt — ZK oziroma
zgodovinski subjekt — razvijal stvar v
smislu svojega progrtona, to se pravi, da
bo postopoma odmiral in da bo namesto
njega prihajal čimbolj osveSčeni indivi.
dualni subiekt — inditndualni človek, ki
se bo začel opredeljevati po stališčih in
ne po grupacijah, ali iti v drugo koncep-
cijo, ki se sliši sedaj, zavita z raznimi
filozofskimi traktati, namreč, da je ta
subjekt preživil in naj se namesto viega
forrrura več grup, več subjektov. Prva vo-
di naprej, k večji afirmaciji človeka. dru-
ga vodi nazai k~ parlamentarni obliki. zct
katere ne rečcm, da je vedno antisorvili-
stična, preko kntere bQdn mnoge druVcve
strukture prište v socializem, ampak za

nas ne pride v poštev, ker smo izvršui
rcvolucijo pod vodstvom KP in ker se
je pri nas zgodilo še marsikaj drugega.
Naša struktura je danes taka, da se ne
bo vračala nazaj, ampak se bo razvijala
naprej.«

Ko je nadaljeval, je omenil tudi vpra-
šanje administrativnih ukrepov, ki ga je
postavil eden od diskutantov, ter dejal:
»Zavedati se moramo, da se popolnoina
administrativnih ukrepov Jiismo odrekli in
se jih še dolgo časa ne bomo. Dolder.
obstajajo vsa ta protislovja, so določeni
administrativni ukrepi neizbežno potrebni.
Gotovo je. da ne bomo dovolili neke antu
komunisttčne organizirane politične akci-
je. To bi bilo tudi protiustavno in v taki
ustavni ureditvi se zrcali tudi element
diktature proletariata, ki je vključen v
naš sistem neposredne demokracije, v
sistem samoupravljanja. Komunisti nismo
tako naivni, da bi dovolili, da zaradi de~
mokracije pustimo, da se nasprotnik naj-
prej organizira, potem ko je organiziran,
se bomo pa začeli z njim boriti. čim bo
konkretna politična kontraakcija, ga bomo
zaustavili, naredili bomo vse, da oddvo-
jimo tistega, ki je zapeljan, od tistega,
ki je načrtno delal. Iniciatorji takih fron-
talnih napadov na naš drušbeni sistem
in na vse naše institucije, v prvj vrsti na
ZK, prikrivajo svoj pravi namen z raznu
mi frazami o socializmu. To teorijo po.
znamo. Že med vojno smo imeli Ijudi,
ki so rekli: smo za osvobodilno fronto,
toda brez komunistov. Vsi tisti, ki so
tako postavljali, so kasneje končali v beli
gardi. In če danes kdo postavlja: sem za
socializem, ampak brez komunistov, proti
Zvezi komuhistov, je neizbežna logika, da
bo kaj čudno končal.« .

Nato je tov. Kavčič govoril še o poj-
movanju borbe mnenj in kritike ter za-
ključil z besedami: »Treba je razvijati
bogastvo idej, razvijati pogumen, ustvar.
jalen duh, a treba ga je razvijati ne samo
v naši organizaciji ZK, saj imamo SZDL,
ki daje v tem pogledu neomejene mož'
nosti. Strinjam se z vsemi, da je v tem
pogledu na univerzi mrtvilo. Mislim, da
je to naša skupna zasluga in če hočete,
sem najprej samokritičen v imenu naše"
institucije. Mislim, da moramo v ^prihad-
nje mnogo bolj neposredno komunicimU.
Treba je torej imeti neposreden kovtakt
z vsemi študenti in če bo univerdtetni
komite aktiven, »nadležen« in siten, sem
prepričan, da bodo rezultati uspešni in
koristni. Zelvm vam čim več uspehov in
v okviru mojih možnosti vam bom tudi
na razpolago.«

Na dodatno vprašanje, ali obstaja rnz-
lika med stališči tov. Kavčiča na razgo-
voru z redakcijo Perspektiv in pred krat-
kim izraženimi stališči tov. Tomšičeve, je
tov. Kavčič pojasnil, da ima ta navidezna
različnost svoje vzroke: »Z redakcijo Per.
spektiv sem se razgovarjal izključno z na-
menom, da jim skušam dopovedati in
pokazati, kam vodijo nekatere tendence,
ki so se začele nakazovati v nekaterih
člankih. Enostavno sem jim rekel: naha-
jate se na razpotjih in se morate od\o-
čiti; če dejansko hočete biti integralni
del družbe, potem ne morete in ne smete
tako pisati. Ne bo vas rešilo, če govo-
rite, da ste za integradjo in socializem,
delate pa popolnoma drugače. Takrat še
nisem hotel imenovati akcije, oz. da vodi
druga alternativa pravzaprav na antiko-
munistične, antisocialistične pozicije. GO'
voril sem samo, da jih vodi v izolacijo
z vsemi posledicami. V tej zvezi sem se
zelo trudil, da jih prepričam in poka-
žem, zlasti tistim, ki se niso zaved/iJt,
kam stvari gredo.

Od tega je minilo približno dva in pol
meseca in tega razpotja ni več. Za gru.
po, ki predstavlja vodečo silo v redak-
cijskem odboru, je razpotje z vsemi iz-
javami in akcijami likvidirano v negativ-
ni smeri. če se enostavno še naprej po-
navlja, da so obstoječe institucije zace.
mentirane in zbirokratizirane, če v tej
številki ni nobenega odgovora na famoz-
ni napad »Iz oči v oči«, je popolnoma
jasno, da je razpotje likvidirano v nega-
tivni smeri. Tovarišica Tomšičeva je ugo-
tovila, da je razpotje likvidirano, in po-
vedala, kakšne so posledice tega, rov*
dala, da ne bomo dovolili tega in dj, »</•;-».
rajo tu pričakovati protiakcijo. če je
nekdo zaplaval v oblake in na \("i :r'.f
dil svojo akcijo, bo pač moral prei ali
slej pasU na realna tla. Vendar pa bl
bilo nepravilno kritizirati. ali celo sumni-
čiti vse Ijudi, ki so na primer objav-
Ijali' v Perspektivah. Ti Ijudje so Uihko
odpirali konkretno problematiko — kot
npr. študentje ekonomije — in mi ne
smatramo, da je revija v celoti na anti-
socialističnih pozicijah. Obsojamo samo
poskuse, ki so po svojem bistvu antisocia-
lističnega značaja, akcijo. ki je šla fron-
talno zoper naš sistem, napade zoper vse
naše instituciie itd. Prav na tef osnovi,
ki pred tremi meseci Se ni bila povsem
jnma, na je treba izvršiti popolnoma
jasno diferenciacijo.«
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Razprava a vlogi množičnih komunikacijskih
sredstev kot so: dnevni tisk, radic in televizija, ni
nov pojav, res pa je, da se je — popolnoma logično
:— razmahnila zlasti v zadnjein času. če je namreč
prodor samoupravnih iešenj v tkivo družbenih od-
nosov zgodovinsko ustvarjalno dejanje, M vnaša
nove kvalitete v vsa posamezna življenjska področ-
ja, potem se odločilno spreminja tudi funkcija ta-
koimenovanih komunikacijskih sredstev. V naši si-
tuaciji ta njihova funkcija še ni realizirana. Še zme-
rom so ta »sredstva« pojmovana kot posredniki
med družbeno skupnostjo in dnižbenimi predstavni-
štvi, in sicer posrednih predvsem v tem smislu, da
»množice delovnega Ijudstva« informirajo o sklepih
predstavništeo in jih vzgajajo, ne delujejo pa še
kot gibala uveljavljanja neposrednih samoupravnih
interesov in ne prispevajo k odpravi dvojnosti med
somoupravnimi skupnostmi in forumi na ta način,
da bi uveljavljali življenjske pobnde in stališča »od
spodaj«.

V zadnjem času smo brali oziroma poslušali
nekaj razprav, ki so odločno poudarjale, da so naše
mnozične komunikacije neustrezne splošnemu druž-
benemu razvoju. Najostreje so svoje stališče formu-
limli bodisi na razgovoru o položaju intelektualca
bodisi na simpoziju o slovenski kulturi Nik-o Gra-
jenauer, Dušan Pirjevec in Taras Kermauner in
Tomaž šalamun. Položaj komunikacij so prikazali
V shematičnem prikazu razvoja, ki ga doživlja na-
ša druzba v zadnjem desetletju. če svio se v druk-
benem življenju znašli sredi spopada tned težnjo
po vodenju druzbc iz enega centra (T. Kermauner)
na eni in teznjo po samoupravljanju na drugi stra-
ni, torej v spofradu med birokracijo in demokracijo,
pri čemer »birokracija« polagoma odstopa, čeprav
se še zmerom oklepa svojih pozicij, je — navajamo
zaključke, kot so jih izrekli diskutanti — za mno-
žične komunikacije značilno, da v njih ta spopad
še ni prišel do izraza, ker je »birokracija« na nji-
hovem posedovanju še posebej zainteresirana in jih
ne izpušča iz rok. Ali z drtigirni besedami: »Če se
v družbenem življenju vse bolj uveljavlja medse-
bojno učinkovanje različnih subjektov, pa želi di-
skusija ohraniti položaj, v katerem se uveljavlja
kot subjekt samo ona...« fparafraza izvajanj T.
Kermdtinerja). V družbenem zivljenju — se nada-
Ijuje izpeljava — ni več v veljavi princip, da je
edina in vodilna sila v družbi »subjekt birokracije«,
pač pa je že mogoče ugotoviti, katera subjektivna
sila. kateri subjekt, (ki jih je po Kermaunerjevi
shemi več), je »socialno« najbolj ustrezen. »Biro.
kracija«, ki imn monopol nad sredstvi javnega ko-
municiranja, pa ne dopušča, da bi se skozi ta sred-
stva uveljavljali še tudi drugi obstoječi subjekti.
Ker birokracija ni gibalna sila našega razvoja, »o
mu neustrezna tudi komunikacijska sredsiva, ki jih
izključno poseduje. Tako Kermauner! Niko Grafen-
auer izvaja na podoben način podobne zaključke
i\n nekcliko podrobneje opredeijuje te zaključke
same: če je birokracija zainteresirana na svojem
izključnem vionopolu nad sredstvi komuniciranja,
je' torej zainteresirana tudi na ohranitvi videza
(iružbenih odnosov, kakršnega si želi, kakršna je
najbolj ustrezna; ker pa dejansko stanje z videzom
ni identično, si prizadeva zavreti in zadušiti resni-
co o dejanskem stanju ter ohranjati videz za vsako
tino. Da ji to uspe, mora imeti tudi ustrezen se-
slav sodelavcev. Kadrovska politika je temu namenu
Tpodrejena in si prizadeva pridobivati v novinarski

T sk POLEMIKA
Ijudmni, ki delajo na
ročju, da tega soočenja

Poročevalska
nemoč
ali
premišljeno
podtikanje?

Tribuna je v svoji zadnji številki objavila tudi
daljši zapis s simpozija o slovenski kulturi,
ki ga je sklicalo KUD A. T. Linhart. Avtor

omenjenega zapisa si je med številnimi drugimi ne-
točnimi ali vsaj svojevoljnimi in enostranskimi oce-
nami dovolil prikrojiti svojiui lastnim zahtevam in
težnjam tudi mojo diskusijo o silovensklh revijah
in predloge, ki sem jih dal v tej zvezi. Iz diskuisije,
ki jo bom v naslednjih vrsticah krattko povzel, je
zmodeliral novinarsko raco, tako ogromno in tako
pisarao, kot je foilo potrebno, da je proti njej upo-
rabil svoje raalokalibrsko idejno orožje in ob zvp-
kih razglašenega »antidogmatskega« avtomata na-
povedal boj zmaju, ki ga je ustvarila njegova lasfena
fantazija.

Komunikacija
Foto:
Joco
Žnidaršič

Clankar B. P. si je naroreč izibral metodo, ki je
celo v slov&nski novinarski praksi redka. Iz razme-
roma obšime in s številnim razlogi podprte disku-
sije je izdvojil predlog za eventualno združevanje
kulturnih revij in mu pripisal tendence, ki z mojo
diskMsijo niiso v nilkaki logični z^ezi. V omenjenem
disikusijskem prispevku sem namreč izhajal iz pred-
postavSte, ki je bila na simpoziju ves čas' prisotna,
da je naša kultura nezadostna, nerazvita, brez pra-
vega družbenega ugleda. Ta hipoteza ni bila nova,
)&. čeprav sem se z njo strinjal, sem izrazil željo,
da bi jo preverili v stvarnosti, soočili ns samo s
kritiko sedanjega stanja, temiveč tudi z obstoječimi
materialnimi in personalnimi možnostmi. Trdil sem,
da je tako soočen^e mogoče samo v sodelovanju z

poklic predvsem polinteligente, ki seveda, zaradi
svoje polinteligence, verno sledijo željam in naro-
tilom »birokracije«. Tu pa tam se sicer zgodi, da
drugače misleči interesi in stališča vendarle pro-
dro, vendar gre pri tem — tako trdijo bolj ali manj
•-'•'- '-'tivno vsi zagovorniki te razprave — za tak-
ttčno ravnanje »birokfačije«, ki želi »dokazati svo-
JKJ uiijnokratičnost«, čeprav v resnici ni demokra-
tična, kar dokazuje že dejstvo — parajraziram ša-
lamuna — da na posamezne kritike, uperjene proti
njej, sploh ne da odgovora, sploh ne reagira.

Kakorkoli se lahko strinjam z načelom, da Ijudi
ne smemo pojmovati kot nekakšno »množico de-
lovnih Ijudi«, temveč si rnoramo prizadevati, da
jih bomo uveljavljali kot zavestne posameznike in
torej kot subjekte družbenega progresa (parafra-
ziram Veljka Rusa, razgovor o položam inteligen-
ce na ekonomski fakulteti), in kakorkoli se pridru-
žujem ishodiščrd misli, da naša komunikaaijska
sredstva po svoji vsebini in programski plati ne
odsevajo družbenega in življenjskega dogajanja v
vsej njegovi celoti niti ne ustrezajo vsem potrebam
razvoja, se vendarle ne morem pridružiti shema-
tičnemu prikazu razlogov^ da je temu tako. Skušaj-
mo podati povzetek navedenih stališa; birokracija
ima monopol nad sredstvi komunikacije; dopušča
samo svojo verzijo tolmačenja družbenega doga-
janja in odnosov, vse druge poglede brvskira, da
bi ohranila svoj monopolni položaj, ima zbrane
pod seboj 'polinteligente, ki dejanskega stanja niii
ne vidijo, pa tudi ko ga bi, bi bili pripravljeni na
prvi namig ubogati povelja birokracije in pozabiti
m tisto, kar so videli

Poraja se vrsta vprašanj, ki jih tretiram kot
dovolj pomembna. Kaj pojmujemo pod »birokra-
cijo«? Ali samo neke otopele »varuhe državne bla-
gajne« in mordn še »državtie varnosti«, ali pa kar
vse jormirane družbene organizacije in institucije
od Socialistične zveze do skupščin? Shematična iz-
fiodišča navedenih kritik precej nedvoumno opozar-
jajo na to, da gre za pritrdilen odgovor na slednje
vprašanje. Toda če je tako, se v naslednjem tre-
mitku razpre vprašanje, zakaj se prav te organi-
zacije in institucije tudi same — celo odločneje
kot množične komunikacije — v imenu demokra-
tizacije in vse bolj neposrednega uveljavljanja sa-
moupravljanja otepajo birokratske stagnacije. Od-
govarjam si, da pač zatp, ker je revtolucijo, ki jo
živimo, sprožila prav latentna človeška težnja po
sprostitvi, po uveljavitvi, po vzponu vsakega posa-
meznika v subjekt družbenega življenja; če je bila
v kritičnem povojnem obdobju potrebna faza cen-
tralizma in sicer predvsem v obliki boja s tenden-
cami, ki niso bile pripravljene priznavati revoluc.o-
narne težnje po dejanski socialistični demokraciji,
sa je to zgodilo samo zavoljo omogočanja te-tez-
nje; birokratizem, ki se je izoblikoval v tefn cb-
dobju, je vključeval samo tiste sile ali posamezni-
ke, ki so želeli »varno« fazo nujnega cantralizma
še nadaljevati, ali morda celo zavlačevati v nedo-
gled. S temi in takimi silami se moraino — če n:č
drugega, v imenu naših splošno formuliranih načel
v programu ZKJ in v ustavi — otepati še zdaj
(in predvsem zdaj), Kaj pji vsebujejo ta načela?
Resnično znanje, pronicljivost in družbeni praksi
najustreznejši argumenti so tisti elemenli, ki vaj
se uveljavljajo v procesu družbenega dogovarjanja.
Povsod, od Socialistične zveze do skupščin, se za-
vzemamo 'za spoštovanje tega načela, torej za spo-
Uovanje argumihtov in zdrave človeške pameti ter

hkrati- vseh obatoječih interesov, potreb in zahtev.
ln se bojujemo z vsemi, ki na take druzbene odno-
se niso pripravljeni v celoti pristati.

Zdi se mi očitno, da je shema, s kakršno nasto-
pajo kritiki, ie preveč shematična. »Subjekt biro-
kracije« pač ni tako monoliten, da bi obvladoval
družbene pozicije. »Njemn nasprotni subjekti«, ki
v skrajnem bistvu reprezentirajo 20 milijonov (mi-
nus birokrnie) Jugoslovanov, so — bodisi »formalni«
ali »neformalni« —r zajeti v dobršnem delu prav v
obstoječe organizacije in institucije, kjer se sicer
ne uveljavljajo tako, kot bi bilo potrebno, smo pa
vsi zainteresirani na tem, da se to čimprcj zgodi.

In tako smo vsi zainteresirani ludi na tem. da se vpliv
samoupravljalcev (uporabljam ta termin kot sinonim za Ju-
°oslovana> na družbcno dogajanje uveljavi tudi skozi komu-
nikacijska sfedstva kot so tisk. rartio in televizija. Ali pre-
prostejc: želimo si, da bi časopisi, ratlio in televizija posre-
dovaii vsa ciogajanja, resnično dogaj-inje in uveljavljali pred
inikrofonom ali kuinero »nciuišinaik ĵiega« človeka,

Kaj pa programsfci delavci v teh »komtinikacijah«? Ali
te potrebe ne občutijo? Ali jo načeluo zanikajo? Ali pa so
mneaja, cia bi jo morali uvcljavljali, pa jim nekdo (morda
birokracij;!, proti kateri se ho.jujemo) brani? Shema, s
kakršno nastopajo kritiki, dopušča najbolj lagodno razla-
go: novinarji sn polinteligentni, zato sami nimajo nobenih
niti osfbnih niti načelnih potreb in delajo tisto, kar jim
je naročfno. Toda kaj. rc niso vsi taki, pač pa ima tu
pa tani tudi kdo zdravo pamet in odprte oči in čisto pre-
prost posluli ali občutje za demokracijo družhenega živ-
Ijenja in morda sc malo pristae, radovedne, raziskovalne
novinarske kni v žilah? Kaj tedaj? Ga birokracija nujno
tzvrže, ali pa nujno postanc poniglav oportunist? Najprej
bi se povprašali, kdo pravzaprav vse je našel delo v usta-
novah takoimenovanih množičnih komunikacij in kdo vse
bi ga bil lahko našel. Najbrž je res zelo lagodno oprede-
Ijevati kriliko s preprosto tolažbo, da je iako pač samo
zato, ker mene, intciigenta, ni poleg! Vendar diskusije tako
ne poprljemo nikamor.

SUtus novinarja pri nas ni status ustvacjalca, kakrs-
nega imata n. pr. družbenl delavec ali kulturni delavec in
podobnu. Novinarji so predvsera posredovalci, predvsem
uslužbenci v strukiuri obveščanja in sicer — na žalost —
š:> zmerom v relaciji »od zgoraj navzdol«, ne pa še tudi
obratno. Toda: kdo je kriv tega? Načelni odnos do sred-
stev komunikacije s strani državnih in organizacijskih pred-
stavništev? Slruktura ustanov? Pritisk birokratov, ki naj
bi bili uzurpirali te ustanovc? AH pa v dobršni in odJo-
čilni meri sami?

Nagibam k stališču, da smo krivi sami, bodi
zavoljo inercije ali uspavane inteligence ali •... Ven-
dar vsa zadcva ni več tako nekomplicirano in she-
maiično samoumevna tisti hip, ko se spomnimo,
da smo na primer radijski novinarji že nekajkrat
v svojem kolektivu sprožili problem svoje ustvar-
jalnosti in svojega položaja v družtienem življenjn.
Tako sami kot nekateri predstavniki progrqmskega
vodstva smo prišli do ugotovitve, da je v programu
čutiti sterilnost ter impotentnost in pomanjkanje
impulzov. Problem torej občutimo sami še bolj
livo kot naši kritiki. Toda obenem se zavedamo,
da smo za njegovo razrešitev odgovorni sami, da
•je naš položaj vphvnih drušbenifi delavcev odvisen
zgolj od našega dela, ne pa od deklarativnih bojeD
in organizacijskih sprememb. Pa ne le od nas, tem-
več tudi od ustvctrjalnih prispevkov tistih subjek-
tov v druzbi, ki jih kritiki omenjajo kot zatrte in
neuveljavljene. V našem skupnem interesu je, da
slišimo in javno ocenimo vse obstoječe subjekte,
saj je to izhodiščno načelo naše revolncije in naše
samoupravljalnei demokracije. Birokratsko pojmo-
vanje lahko anuliramo sami z dejanskim delom,. z
dejanskim ustvarjanjem, ne pa niti s pasivnostjo niti
z navideznim, shematsko - abstraktno - deklarativnivi
bojem. Kritiki komunikacij se bojujejo z mlini na
veter, jedro problema pa je drugje: v Ijudjeh, ka-
kršni pač so in tudi v njih (kritikih in njihovem
delu) samih. Kaj so namreč naredili na tem pod-
ročju sami? Viktor' Konjar

napraviti nobena od c oječih kultumih grupacij
eama in tudi ne simpo
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poiskati taiko imenova
pojem ali družbeni intei
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kateremu smo prisostvo-
i vsaki umetnostni panogi
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ij in kot hipotezo postavil
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vanjem obstoječih rev\ { dosegli vsestranski uči-
nek. Kriteriji za izbor- javljenega gradiva bi bili
lahko strožji, kvaliteti rečja, Združena fnančna
sredstva bi omogočila ovirano izdajanje revije,
uredniški cdbori bi bili drovsko močnejši, različni
pogledi na stvarnost bi i soočeni znotraj revije. So-
delavci združenih rev; li se mogli združevati v,
študijske skupine in s« lecializiratj za kvalitetno,
teamsko raziskovalno di Vsi se namreč strinjamo.
da današnjih kulturnih drugih družbenih proble-
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razgorore, na katerih b »disi v krogu sodelavcav
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Viadimir Kav&Č

Se enkrat na temo:
STERIMO POMJE

Sterijino pozorje, doslej naša osrednja in — kar je
treba posebej poudariti — ^elovna manifestacija
domače dramske literature in domačega gledališča,
danes pa samo še inercija reprezentance, muzeja in
družbene malobrižnosti — bi moralo ne samo ohra-
njati, ampak čedalje bolj krepiti svojo' funkcijo,
zaradi katere je bilo tudi jormirano. Jn to je: raz-
voj domače dramatike v zavestno drušbeno silo,
delovni stimulans domačim avtorjem in gledališč-
nikom, ki naj se ne potapljajo v vode slaboumnega
esticizma in družbenega diletantizma, ampak naj
se angažirajo — pogumno in ne oziraje se na naj-
različnejše predsodke — v socializiranju človeka.
Tu pa umetnost tudi nasploh prerašča inertne,
esteticistične sheme in v svoji dru&beni akciji kaže,
koliko tudi v resnici pomeni in koliko je vredna.

Sterijino pozorje se bo letos zelo pogumno od.
reklo svoji dosedanji funkciji in bo začelo apolo-
getsko slaviti — danes bolj malo živo in pomembno
dramatiko Branislava Nušiča. To je sicer treba
pohvaliti, a le, ko bi ta praznična apologija, ne
spodrinjala domačih novitet in se ne uveljavljala
na njihov račun. Mislitno, da je še tako pomanj-
kljiva sodobna dramatska tvornost pri nas kljub
vsemu še vedno dragocenejša in bolj vredna po-
zornosti, kakor kakršnakoli historična, zgolj praz.
nična panorama.

Zato moramo ostro protestirati zoper nedemo-
kratične ekscese vodstva novosadske prireditve.
Pričakujemo tudi, da bo vodstvo pojasnilo svoja
stališča, ki so pripeljala do takč falzificiranega re-
pertoarja kot letos. če tega ne bo storilo, potem
je njegova družbena nezainteresiranost na dlani in
nima nobenega smisla, da še naprej opravlja svojo
fiinkcijo.

S tem v zvezi je direktor Ijubljanske Drame
Bojan Stih poslal upravnemu odboru in direkciji
Sterijinega pozorja in tudi vsem slovenskim gleda.
liščem dopis, v katerem protestira zoper repertoar-
ne vietode (da bomo letos v Novem Sadu videli
eno s am o noviteto, vsi ostali teksti pa so ali
adaptacije ali dela iz kulturne dcdiščine) in izjavlja,
da se Ijubljanska Drama — če se &o' taka reper-
toarna politika še uveljavljala — ne bo več pri-
javljala za to tradicionalno jugoslovanska gleda-
liško prireditev. Na ta dopis je poslal Ijubljanski
Oder 57 vsem slovenskim teatrom pismo, ki ga za-
radi njegove kategoričnosti objavljamo (skupaj s
pismom Drame) in se mu pridružujemo v dobri
veri, da ne bo ostalo samo pri deklarativnem pro-
testu, ampak da bo deklaracija prešla naprej v
praktično, kreativno družbeno akcijo, saj ob zvez-
nih manifestacijah a la Sterijino pozorje ne mo-
remo biti brezbrižni. ANDREJ INKRET

Upravnemu
odboru in direkciji
Sterijinega

V dnevnem časopisju smo prebrali vest 0 reper-
toarju letošnjega Sterijinega pbzorja. Priznati mora-
mo, da nas je ta izbor močno presenetil, saj lahko
ugGlovimo, da je letošnje Pozorje povsem izgubilo
svoj repertoarni obraz, hkrati s tem pa je tudi za-
pustilo svoje dosedanjo programsko linijo. Ce je bilo
Sterijino pozorjc ustanovljeno zato, da podpira in

stimulira razvoj dotnače dramatike v okviru posame-
znih nacionalnth kultur, potem sc je lefošnje Steriji-
no pozorje povsem oddaljilo od imenovane dolgo-
letne plodne in konstruktivne linije. V letošnjem
programu je zastopana samo ena absolutna dramska
tioviteia, vse ostalo so le adaptacije, dela in kul-
turne dediščine. AH ena sama noviteta lahko še
festivalm) predstavlja našo domačo dratnatiko? Naj-
brž ne! In kateri je osnovni kriterij Sterijinega po-
sorja: ali reprezentativne akademske predstave,
jubilejne počastitve ali prikaz realnih stanj v domači
dramatiki in v jugoslovanskih gledališčih? O teh
vprašanjih velja razmišljati in se duhovno, ne tra>
dicijsko, bojevati za odkritje konstruktivne rešitve.

Povsem nesrečna se nam zdi že nekaj časa simbi-
oza na Sterijinem pozorju, ki jo sestavlja mehaničen
seštevek del iz kulturne dediščine, adaptacij ui pa
resničnih tlramskih novitet. Jasno je, da bodo cikli
Krleževih, Sterijinih, Nušiccvib in morebiti v
bodočnosti Cankarjevih del, potisnili v ozadje, ali
vsaj na drugo mesto, domačo dramsko tvornost. Le-
tos je omenjena simbioza prešla v svfrjo kritično
fazo, ob kateri se moramo vsi, ki pomagamo rasti
in razvoju domače dramatike, vprašati, ali je tak
program Sterijinega pozorja sploh še smiseln in
stimulativen za razvoj domačih nacionalnih drama-
lik. Prepričani smo, da je to danes glavno program-
sko, idejno in mctodološko vprašanje. Od pozitivne
in konstruktivne razrešitve tega problema zavisita
tudi usoda in bodočnost Sterijinega pozorja. Ko-
likor bo letošnja programska linija obveljala tudi
vnaprej, bodo seveda posamezna jugoslovanska gle-
dališča vedno manj zainteresirana za Sterijino
pozorje, s čemer pa bosta ogrožani iniciativa in
dcjavnost, ki sta doslej vendarle zapustili pozitivne
sledove v naši gledališki kulturi. Te kratke misli se
nam je zdelo vredno zapisati in vam jih sporočiti
1cot naš prispevek za načelno diskusijo o bodočnosti
Sterijinega pozorja. Zakaj kolikor se bo uveljav-
Ijala letošnja programska linija in ne glede na to
ali smo pretendenti za uvrstitev programa ali ne,
se Drama SNG ne bo več udeležila te doslej tra-
dicibnalne jugoslovanske gledališke prireditve.

Ravnatelj Drame SNG:
Bojan Štih

Vsem slovenskim
gledališčem

Spoštovani tovariši,
pred dnevi smo prejeli kopijo dopisa ravnatelja

ljubljanske Drame SNG, tovariša Bojana Štiha,
upravnemu odboru in direkciji Sterijinega pozorja.
Ker se s stališči, navedenimi v tem dopisu stri-
njamo, predlagamo, da v smislu teh stališč vsa
slovenska gledališča solidarno sestavijo resolucijo
oziroma formulirajo skupno stališče. Kolikor tega
stališča upravni odbor in direkcija Sterijinega po-
zorja ne bi sprejela, se pravi, kolikor ne bi že
prihodnje leto Sterijino pozorje postalo dejavno
družbeno-gledališko telo, ki bi z izključnim upri-
zarjanjem domačih novitet usmerjalo jugoslovan-
sko dramatiko in gledališko dejavnost, in kolikor
bi ostalo samo reprezentativna akademska smotra,
predlagamo, da se tslovenska gledališča s skupno
izjavo odpovejo vnaprej sodelovanju na Sterijinem
pozorju.

Ta dopis pošiljamo v vednost vsem slovenskim
gledališčem.

S prijateljskimi pozdravi!
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MAJHNA
POVRŠNOST
TOVARIŠA A. I.

V uvodni misli uredništva Tribune št. 9—10 ste
zapisali med drugim, da je bistvena naloga vašega
glasila, »spodbujatd k objavljanju člankov, ki ana-
lizirajo in prikazujejo resnične situacije in akcije
v naši družbi...« Omenjam ta del vašega vabila
k sodelovanju zato, ker v isti številki objavljate
lzpod peresa A. I. prispevek na temo: »Preveč po-
pisanega papirja«, ki se mi zdi v nasprotju z
vašim iskrenim namenom.

Ne nameravam obravnavati metode, ki jo je
uporabil A. I. za kritiko mojega komentarja v
Delu, objavljenega 20. marca pod naslovom »Pre-
več popisanega papirja«. Smatram jo za neprimerno
in nesolidno, kajti vzetd iz celotnega besedila st^-
vek ali dva in potem zgraditi na to nekaj smiselnd
povsem drugega, je res nekoliko prehudo. Toda b£
seda ni o tem.

Zamislil sem se namreč nad piščevim obrav-
navanjem tistih Ijudd, ki jih velika količina popi-
sanega papirja preveč zaposluje. IDomnevam, da je
precej nepoučen, kdo so ljudje, ki sprejemajo
družbeno-politdčne odločitve." Zdi se mi, da zame-
njuje »politične ljudi« s strankarskimi uradniki ali
nečim temu podobnim. Moja domneva je sicer le
deloma utemeljena s piščevim pogledom na mojo
gloso, kot pravi sam, »tako vzorno zaskrbljeno
nad zdravjem naših političnih delavcev«.

Sem resnično zaskrbljen nad zdravjem teh »pp-
litičnih delavcev«, ki sprejemajo družbenopolitičruj
odločitve. In kdo so? Samo v občinskih skupščinali
jih je nekaj nad deset tisoč, v delavskih svetih
nekaj deset tisoč in nekaj deset tisoč še v ostalih
organizacijah samoupravljanja. Skoraj sto tisoč
»političnih delavcev«, ki so iz vseh poklicev in
družbenih slojev, odloča neposredno o družbeno-
političnih zadevah, ki zadevajo v Sloveniji skoraj
dva milijona ljudi. Odločajo tudi 0 kulturi, katero
bi želele tu pa tam kakšne »interesne skupine«
kar pospraviti v svoje prazne kašče.

Teh deset in deset tisoč »političnih delavcev«
povezuje v njihovih prizadevanjih skupna skrb,
kako zboljšatd življenje vsem. če je temu tako,
potem je moja skrb za njihovo zdravje gotovo bolj
utemeljena kot piščeva skrb za usodo slovenskega
novinarstva. Saj morda zadeva problem preveč
popisanega papirja tudi njegovega skrbnika —
starše ali štipenditorje, zagotovo pa to zadeva ve-
oino skrbnikov ostalih študentov.

Na koncu pa še to: kadar s kom razpravljam,
mi je zelo vše<5, če le-ta ni anonimen. Cetudi ga
asebno ne paznam, mi vendarle vzbujata ime in
priimek nekoliko več spoštovanja kot njegova ano-
nimnost. Zato vas prosim, da v pripisu k temu
sestavku poveste ime in priimek avtorja oraenje-
nega članka. RUDI VOGRIC

novinar Dela
Pojasnilo uredništva: avtor omenjenega članka

je Andrej Inkret.

POVRŠNOST-
ALI KAJ VEČ?

V 9—10 številki Tribune (25. marca) je na 17.
strani pod naslovom Problemi našega založništva
natiskano, da je moja knjiga Dialektika »popolno
ma nemarksistična«. Izjavljam, da, j * taka »ugo
tovitev« popolnoma neresna in neodgovorna in sem
glede tega pripravljen na vsako polemiko.

Moja knjiga Dialektika je plod \reč kakor štiri-
desetletnega študija; pred natisom so jo pregledali
ljudje, ki se »nekoliko« spoznajo na marksizem.
Clovek se samd sprašuje, ali botruje takim »izja-
vam« sam6 površnost ali kaj več, posebej ker se
moja knjiga izrazito ukvarja z nekimi navad-
nimi« pačenji marksistične misli.

BRANKO RUDOLF j

Majski festival
Vabdla za ud,eiežbo na letošnjem Majsk^m festivalUi

osemnajstem po vrsti, so poislana vsem ^oznaaiim štu-
dentskim skupin-am v naši državi. Zadnji rok za prtjavd
je 13. aprU. Na tem festivalu, kakor tudi na preteklihj
bodo zastopane vse veje študentske kulturne tIeja\Tiostii
tako da so povatoljene vse gledališke in folklorne skit*
pine, pevsfci ztoori in orkestri. Prav tako bodo organi-
zirali tudi razstavo likovnih del študentov in študentske
umetniške fotografije. Na festivalu bodo prikazani
tudi filmi študentskih cineastov. Posebne pozornosti je
vreden predlog, da se v okviru festivala sestanejo
nrtladi kuiturni delavci, ki bi razpravljali o najaktu-
alnejših vprašanjih naše kulturne politike.

Doslej je največ študentskih društev prija\dlo ude-
ležba folklornih ansamblov. tako da so vsi termHiii
ki so bili predvideini za folklome prcdstave. že iz,-
polnjcni. Udeležtao' svojih skupin so prijavili: AKUO
Mirče Acev iz Skopja, Franoe Marolt iz LjuKjar.e,
KUD Zikica Jovanovič — Spanac, OKUD Ivo Lola —
Ribar iz Beograda in KUD Ramiz Sadiku iz Prištine.

Dramske skupine so doslej prijavile samo dve
predstavi. Dramsiki •eksiperim^ntaini studio KUD
Zikica Jova.novič — Spanac too nastopil s Skan-
dalom v Heldtoergu J. Broski€witza. a mladinsko gle-
dališče Ivo Lola Ribar z balado ia Tralja Voskovca in
Veriha. S\̂ ojo udeležbo je najavila Uudi dramska sku-
pina Dadov in AGRFTV iz Beograda.

Od glasbenih prireditev bomo na festivalu ln-hko po-
slušali raladinski pevski zbor Ivo Lola Ribar, ki bo
nastopil 7. Davidovimi psalmj in Requiemom G. Faurea
in akad€mski zbor Tone Tomšič izLjuMjane. Razen tega
bo na festivalu nastopilo tudi mnogo solislov in sku-
pin glasbenih akademij iz Beograda. L.jublja,ne. Sara-
jeva in Zagreba. Od zagrebških &tudent&kih skupin bo.
kot prcdvidevamo, nastopila folklorna skupina. moški
oktet in mešani zbor KUDŠ »Ivan Goran Kovačift
ter študentsko ekspeaimentalno gledaHfeče. ki že štud^ira
dive farsi starega dubrovniškega pdsca Nikola Nalje-
škovfča in dramo S sivimi solzami julra se za&enja
dan N. Veiikiosa.



Arzenik
in stare
cipke

Glavni namen Resselringove igre Arze-
nik in stare čipke je zabavati. Ce je au-
tor s to igro imel še kake druge, močnej-
še ambicije, v kar pa močno dvomiifi,
so le-te v obrtno sicer spretno in zivo
napisani komediji, šal, ostale nevidne in
ne8lišne. Tekst ni zadnja beseda mode,
niti ne hipertrofija satire — kot so me
skušali podučiti v gledališkem listu, pač
pa od časa do časa izredno, tu in tam pa
manj zdbaven, nikoli pa dolgočasen labi-
rint situacijske komike v malorneščan-
ski sredini viktorijanskega okolja.

Dejstvo, da se ob neprestanem priprav-
Ijanju grozovitosti, ubijanju, pokopavanju
tn drugih strahotah — lomimo od sme-
ha — še ni dokaz, da delo doživljamo kot
satiro na »resne« kriminalke, kot recimo
ni res, da smeh v Molierovem žlahtnem
meščanu, ki velja M. Jourdainu, dozivlja-
mo kot parodijo ali satiro na tragično
zaljubljenost v resnih dramah. V obeh
primerih gre za srneh, ki je pogojen s
kontrasti med družbenim potožajem likov
in njihovimi prizadevanii oziroma aktiv-
nostmi.

Ljubeznivost, dobrodelnon, očarljivost,
pobožnost in puritanska morala brooklyn.
skih dam pač ne gre skupaj z njihovim
čudnim načinom osrečevanja starejših,
osamljenih gospodov — navadico, ki ima
za posledico dvanajst grobov v kleti te
njihove gostoljubne hiše. Satire, bodisi
aktualno miljejske, bodisi žgoče dru&bene,
ni. Nočem trditi, da sem jo pogrešal.
Tistih nekaj aluzij na abotnost ameriške
policije, kompliciran, po ameriško demo-
kratičen sistem sprejemanja v umobolnice
in »srečne dole«, pa na gledališko kritiko
in odnos srednjega sloja do gledališča
itd. so duhovitosti, ki v tej farsni situa-
ciji samo še' bolj spodbujajo gledalca k
smehu in zabavi. Zabava pa se človek
ob takem tekstu od časa do časa na moč
iskreno in neprisiljeno.

Kar režiserju Žarku Petanu nikakor ne-
uspeva na straneh Nedeljskega dnevnika,
Tovariša in Problemov — to namreč, da
bi s svojim anti, črnim in drugim hu-
morjem nasmejal občinstvo, mu je —
glej čudo!, uspelo v smehu sicer tako ma.
lo naklonjenemu ambientu SNG. Njegova
režija je v?s čas z obrtniško - inteligen-
co vztrajala na dveh nivojih: graditvi zu-
nanje, »kriminalne« napetosti in razisko-
vanju ter poudarjanju vsebinsko in si-
tuacijsko komičnih elementov igre. Obo-
je rau je uspelo zlitt v pristno, neprepom-
pozno, a vendar spektakularno predstavo,
ki ima vse pogoje, da povprečnega gledal-
ca zadovolji tn dve uri brez pretirane-
ga dolgočasenja »pošteno« zabava. Za kaj
več se mi zdi, da tekst niti ne nudi mož-
nosti.

V to pot izredno homogeni igri celotne-
ga ansambla ni bilo izrazito slabih točk.
Podpovprečne kreacije sta prispevala Loj-
ze Rozman (Jonathan) in Marjan Hlastec
(stražnik O'Hara). Od praktično neomeje-
nega števila možnih interpretacij si je
Rozman izbral pot satiriziranja ameri-
ških gangsterskih krogov, kar je izpe-
Ijal z dosledno in trdovratno slaboum-
nostjo. Slabost njegovega koncepta je
pomanjkanje pestrosti reakdj, tistega kon-
trapunkta med javno funkcijo zločinca
in privatno platformo dedno obremenje-
nega manijaka. Namesto tega je svojo fi-
guro zreduciral na stereotipno karikatu-
ro, ki v splošnem kontekstu komičnega
ni prispevala vsega, kar bi sicer lahko.
Hlastec je ponovil lik iz serije bedaptih,
omejenih mož postave. ne da bi mu ka-
korkoli sknšal pridodati okus specifično-
sti. Doktor Einstein J. Rohačka ;e izha-
jal iz podobnih izhodišč kot Rozmanov
Jonathan. a mu vendar ne gre odrekati
ntvešnosti. Njegova klovriovsko zasnova-
na pojavnost, njcgov smisel za subtilno
ironizacifo in zunomo komičnost sta v da-
nem kontekstu zadoščali. Dušan škedl
fporočnik Rooney/, 3av.cz Jerman (preča-
stiti doJctor Harper) in Maks Furijan
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(Mr. Whiterspoon) so ustvarili solidno
oprennljene fasade. Elaine Marije Benko-
ve je izžarevala fluid privlačne, prikup-
ne mladenke, ki ve, kaj hoče. Njen za-
roženec Mortimer (Ah Raner) je bil v do-
ločenih trenutkih vrhunski uslvarjalec. di-
namičen, samozavesten, izrazno razgiban
protagonist z vsemi odlikami moderne-
ga igralca, potem zopet povprečerr in mo-
noton v neresnem pretiravanju in površ-
nem pakedranju, Trio »mirnega« viktor-
janskega ognjišča — A. Valič (Teddy
Breioster), Elvira Kraljeva (Abby Brew-
ster) in Vida Juvanova (Martha Brew-
ster) je jedro komičnih zapletov in raz-

pletov bfiljantno in suvereno, več kot za-
dovoljivo reševal in ustvarjal nenehno vi-
bracijo posrečenih akcentov^ ki so se zli-
vali v harmonično zaključene celote likov.
A. Valič je to pot ponovno dokazal,
da je igralec odličnih kvalitet in original-
nth komičnih aposobiiosti, ki je zmožen
že s samo prisotnosljo svoje pojavnosti
ustvarjati potrebno vzdušje in izzvati sal-
ve spontanega smeha. Sestri Bremster sta
bili kljub malenkostnim pomanjkljivo-
stim, ki so posledica premajhne preprič-
Ijivosti v »virtvih« scenah, sijajno obde-
lani.

Dušan Jovanovič

je vodila že od Einspielerjeve smrti na-
prej v kulturno stagnacijo in s tem k
pospeševanju notranjega odmiranja pozi-
tivne narodnostne zavesti. Iz tega sledi za
koroške študente nujnost ekspenmenta za
nadaljnji razvoj in moralna dolžnost do
osebnega tveganja. Iz dolžnosti do uresni-
čevanja samega sebe pa sledi novo poj-
movanje nacionalnosti. Nacionalnost sa-
ma po sebi še ne predstavlja nobene vre-
dnote, marveč mora biti samo pogoj za
svobodno akcijo in razvoj nekega naro
da. Pri iskanju razvojnih možnosti (pred-
vs&m na kulturnem področju) so zadeli
na tri zaviralne momente, s katerirru se
odkrito borijo: na ostanke nemškega šo-
vinizma (Landsmanschaft s svojimi sate-
liti — Unterkarntner Nacb.ricb.tung kot vo-
dilni šovinistični časopis itd.), na »nepo-
kopane mrtvece« koroške stare generacije
in na birokratično nezaupanje matične
države.

Povsem je razvidno, da bi vsako odce-
pljanje od živega kulturnega razvoja v
matični državi vodilo do omrtvičenja,
zastoja ali celo kompromisa — oziroma
delovanja v nemški kulturi. Vendar pa
samo pasivno sprejemanje kulture iz ma-
tične države še ne zadošča, zakaj situa-
cija na Koroškem ni adekvatna situaciji
v Sloveniji.

Prizadevanje na kulturnem področju se
manifestira v listu »Mladje« in pa v no-
voustanovljenem »Odru Mladje«. Odrsko
dejavnost so pričeli s krstno predstavo
dramskega poskusa Bora Kotanka (ured-
nik Mladja) — Mrtvo oznanilo (s proble-
mom duhovno mrtve stare generacije).
Sledila je Antigona Dominika Smoleta,
kmečka igra Mati Tereza in drama In po-
tem bo noč Qualberta Titta. Zdaj štu-
dirajo Molierove Scapinove zvijače, za le-
tošnje leto pa imajo v načrtu Sartrove

Mlada koroška
generacija

Nacionalizem v krizi
Prejšnji teden smo srečali v Ljubljani

koroške študente — Mladjevce, ki jih je
vodil Erik Prunc. Zadrževali so - se
predvsem v ljubljanski Drami, kjer so se
seznanjali z dejavnostjo in problemi naše-
ga gledališča. V razgovoru z njimi smo
se lahko seznanili z okoljem, v katerem
živijo, s problemi, cilji in dejavnostjo, ki
določa njihovo eksistenco ter usmerja nji-
hovo bodočnost.

Ko so leta 1960 na sestanku koro-

ških akademikov prvič nastoplli v okvi-
ru literarnega večera, se niso niti zaveda-
li, kakšen plaz so sprožili. Ta nastop je
bil rojstvo nove literarne revije — Mla-
dje, hkrati s tem pa so zavestno odprli
vrsto vprašanj o smišlu in cilju kulturne-
ga delovanja na Koroškem. Samo z real-
no in ostro analizo konkretne situacije
na Koroškem je bilo moč iskati novih
smernic za uspešno udejstvovanje v
koroški stvarnosti. To je bilo prvo izho-
dišče njihove kritike: defenzivna taktika
in kulturna politika zgolj ohranjevanja jih

Umazane roke in večer moderne sloven-
ske poezije. Gledališki list Odra je široko
zasnovan in prinaša ilustrirana gledali-
ška poročila iz Ljubljane, Celovca, Grad-
ca in Dunaja. Namen lista je predvsem
vzpostavljanje stikov med slovenskim in
nemškim kulturnim krogom.

Iz vsega tega je razvidno, da so Mlad-
jevci stopili na pot dejavnosti, na kateri
vedno znova srečujejo in obenem pre-
magujejo svoj historični kompleks, ki je
bil v veliki meri vzrok kulturnega Sivo-
tarjenja oziroma popolne pasivnosti koro-
škega Slovenca.

Majda Kohek

Televizijski pomisleki
Sentimentalno apologetska, anekdo-

tična in melodraimtična dramska bio
grafija o VViLliamn Shakespearu, prera-
čunano ganljiva in na samih zgodovin-
skih domnevah zasnovana »Drama« ita-
lijanskega esejista Luigija Cardonijar
ki srrvo jo gledali na ekranih Ijubljan-
ske TV, je, se mi zdi, spet odprla v do-
ločenih ozirih dovolj načelno vprašanje
kriterija, s katerim se gre diotikati
vrednosti oziroma slabosti prave TV
drame. Vprašanje — navsezadnje —
kakšna naj bo funkcija resničnega
uraetniškegu ustvarjanja prcdi kamera-
mi. Kje je prednost, kateri je imanent-
na tako specifika kot apriorna šitina
komunikativnosti. televraje pred obi-
čajnim gledališčem? In nasproti teni —
rcsda splošnim, atnnak tlandanašnji 1-2
povsem nerazjasnjemm vprašanjem tri
drame, ki jih je zadnjc čase napravila
ljubl.janska TV: Marodičeva Vsakdanja
zgodba, Torkarjeva Študentovska soba
in nazadnje Camlonijev Shakespeare.

Č& poglrdamo prva dva tcksta, ne
da bi se ozirali na kvaliteto, kar j«*
na določen načtn zelo težko, vidimo,
da poskusa tclevizi.fski dramaturg re-
lativno pogumno posegati v probleme
sodobnih hivanj, če pa pntrm pogle-
damo Candoni.)a. vidimo. da afirmira
imeniten in /a TV hic et niinc i7.redno
zna«i!en in mJahv cklekticizem. Or-

ganska idejna doktrina, ki bi jo TV
repertoar moraj vsebovati, Je po ne-
razumljivi logiki izpadla.

Nezaupnico ljubljanskemu TV dra-
maturgu, ki jo pišem, gre argumenti-
rati še s kakšnim podatkom; v mislih
imam kvaiiteto igranih tekstov. Bodisi
IVfarodičevu teljtonistično obravnavanje
sicer dovolj aktualnega problema, ki pa
mu man.jka vsake kompleksnosti in
sleherne dimenzionacije odnosov takn
po družbeni kot po intimno človeški
plati; bodisi Torkarjevo sentimentalnn
prepotentnost; bodisi navsczadn.je Can-
donijevo neresnično avtentičnost.

Candonijev Shakespeare predstavlja
tisti tip sentimentalne dramatike, ki
zanj ne znam odkriii raisona. ki bi
njegovo prisotnost sredi socjobnih men-
talnih in socialnih nasprotij de.javno
upravičil. Niti kot učna ura ir. Shake-
speara oziroma kar elizabctinstva se
mi ne zdi porabna, saj je preveč pn-
stavltena v povsem domneven svet naj-
različnejših in meri sebni tu pa tam
celo kontracliktnrnih anekdot. ki so lah-
ko zares avl«ntične ati pa tudi ne. Za-
nitniv bi lahko hil C ândoni edino le
kot rekonstruktni pa spet ne povsem
verjeten — elizabetinske mantelitcte,
mogoče zRodovinskega sila, gledališča.
Kakršnekoli historične rekonstrukcije,

ki ne poznajo dejavne zveze s sodob-
nimj stiskami, pa se mi zdijo vedno
zelo inerten posel. Odnosi, napeti na
tako rekonstrukcijsko ogrodje in tako
ihtavo spleteni okrog osreilnje Shake-
spearove figure, pa so preveč apolo-
getski in zaradi neavtentičnega značaja
seveda neresnJčni in neverjetni. Rela-
cija v sodobnosti odpade še zaradi
tega ,ker nam Candoni nikjer ne na-
migne, zakaj da je Shakespeare danes
še vedno toliko (če ne še bolj) živ kot
svoje dni. Spletati okrog osebnosti ge-
nialnega dramatika še posebno mitično
avreolo pa se mi zdi odveč. Resnična
vrednost Shakespearea je pač — in to
se mi zdi nepotrebno še posebej pou-
darjati — drugje kot misli Candoni v
svo.jem »Shakespearu.«

Potegnili iz izvirne dramske TV be-
re — hudo revne in hudo marginalične
— šc posebno krilične re«uHate, bi bilo
tako slej kot prej odveč. Postaviti pa
bi veljalo odlnčni imperativ ,da posta-
ni t u d i TV dramatika resničen nmet-
niški in kritični agens sndnbnega M-
vanja — ne pa ena sama Ijuha infrcija
kot do sedaj. Neposrečenih ter popače-
nih, |orcj neresnlčnih, Marodičevih in
Torkarjevih premikov v akttialiD* smer
pa tu sploh ni treba posebej odštevati.

ANDREJ INKRET
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Nadaljevanje iz ^rejšnje številke

Razanišljanji Jela Gašperšiča in Milana
Marčuna sta v bistvu kramljajoče opozar-
janje na pojava avez in sestankarstva. Ta-
ka oblika prikazovanja negativnih pojavov
bi bila lahko uspešna, ko bi avtorja (pred-
vsem Gašperšič zaradi težine problema)
bila ostrejša, bolj prizadeta, nepOpustljivej-
ša in se ne bi predajala dobrodušnemu
drezanju — kakor da hočeta na ta način
izpričati objektivnost — ker s tem, ko kri-
tik treplja grešnika po rami, kritika zdrs-
ne v familiarnost. Drugo že znano metodo
je uporabil Marjan Rožič, ko je v uvodu v

sicer zanimavega kritičnega 61anka o ne-
katerih izkušnjah iz koprskega okraja po-
udaril velike delovne uspehe v okraju in
zralos.t sistema sooialistične demokracdje,
nato pa, ko je navedel še teze iz progra-
ma ZKJ, naposled vendair v resnici pričel
članek; kakor da bd kritik na začetku po-
mirjeval, rahločutno pripravljal bralca na
kritiko, kakor da bi hotel na ta način (iz
katerega vzroka le?k prisegati na našo
družbeno ureditev in s tem javno izpričati
dobronamamost svoje krifcike in svojo
zavestno pripadnost. Zdi se, da ta metoda
ni posrečena, saj jo lahko spremenimo v
standardizirano začetno hvalnico, ki jo bo
bralec enostavno preskočil. — Vzrok tem
pripombam je nelagoden občutek, da bi
ob teh oblikah in načinih morda kdo
menil, da gre za bistvene sestavine kan-
stniktivne kritike. Najaktualnejši, pa tudi
dovolj seriozno napisan prispevek v tej
številki revije je nedvomno komentar Mit-
je švaba (Konflikt med možnostjo in ures-
ničitivijo) o prekindtvah dela. Globalno bi
se z avtorjevimi ugotovitvami o vsebinski
razliki med tem pojmom (pojavom) in
stavko strinjaJ, toda načel bi aspekt mi-

kro družbenega sistema, mez-dnih odnosov,
ki jiih avtar sam ugotavlja; zdi se, da izvi-
rajo v teh prknerih prekinitve dela izistih
osnov kot stavka (s tem, da so tu možno-
sti za uspešen izhod načelno vnaprej za-
gotovljene, ker se delavec bori za to, kar
mu je že načelno dano, pa v praksi ni
uresndčeno). Janez Kocjančič se v komen-
tarju študeotje in npravljanje na univerzi
zavzema za aktdvno udeležbo študentov pri
samoupravljanju in družbenem upravlja-
nj-u na univerzi. Ceprav je nekoliko poeno-
stavil to vprašanje (npr. nš omenja vpra-
šanja fluktuacije študentskega življa v
ustanovi, česar ne bd smeli prezreti pri
ureddtivi tega vprašanja), se zdi, da ga je
načeloma pravilno prikazal. Komentar Ol-
ge Krajger (Staranje in starast z različnih
gledišč) je vreden vse pozornostd.

V tej števalki objavljajo šeJože Derganc
(Delavsko samoupravljanje kot sredstvo
desalienacije Človeka pri delu), ki poudar-
ja potrebo po intenzivnejšem proučevanju
Marxa pri raaiskovanju tega vprašanja, ter
navaja kot pomembno hibo našega samo-
upraivljanja njegavo ©nostranost, zoženost
le na urejanje odnosov, ki so povezani z
delituijo dohodkov; Lucdo Magri (Problemi
marksistione teorije revalucionarne parti-
je) odlomek iz razprave, ki je izšla lani
v zadaji številki teoretičšnega glasila itali-
jansfeiii komunistov Critica marxista; Lev
Modic in Peter Juren komentarja H krit^-
rijem kulturne politdke in Neustrezna stro-
kovna pomoč; o razcepu v socialistidnd
stra.nk.i Italije piše Aca Stanovnik; ob in-
tervjuju s predsednikom Zš na ljubljanski
ekonomski fakulteti so Marjan Tavčar,
Slavko Bohanec in Drago Seliger izrazili
svoje pripombe k misli o centralnem šti-
pendijskem skladu.

Boris Paš

0 SOCIALISTICNI VZGOJI MLADINE
Naši pogostni pogovori o fiziognomiji

povojne nilade generacije so za zdaj še
vse preveč splošni, abstraktni in deklaxa-
tivni, da bi se nam ob njih razprla re-
snicna podoba te generacije. Vanjo udar-
jajo najraaličnejše pripombe, od nežno
prizanesljivih in razumevajočih do popol-
noma razočaranih. in odklonilnih.

Tej generaciji je bila ob revoluciji na-
menjena sociahstična vzgoja; življenjska in
šolska. V prvih povojnih letih smo si za-
mišljali, da miselna in nazorska pre-
osnova ne bo poseben problem, kajti prin-
cipi revolucije so zmagali in družba je
bila organizacijsko trdna, idejni nasprot-
niki pa razlaščeni iu razvrednoteni. Toda
po komaj nekaj letfh se je očitno poka-
zalo, da življenja ni mogoče usmeriti v
isto smer, ukleniti in shematizirati, pa tu-
di planirati ne, saj je predvidevanje po-
sledic, ki bodo sledile našim zavestniin
dejanjem, lahko izrazito utopično; v tog
sistem centralizma uklenjeno življenje pa
zgubi svoj ustvarjalni polet in ne razvija
svojih notranjih sil.

Odločili smo se, naj bo naše življenje
družbeni dogovor. Naš razvoj naj bi teme-,
ljil na sproščenem ustvarjalnem deležu
vseh ljudi. To težnjo in ta cilj smo ime-
novali samoupravljanje A ves čas, od vse-
ga začetka smo se znali soočevati s spo-
znanjem, da gre za proces, ki ne bo mo-
gel W i niti nagel niti premočrten, pač pa
bo vnašal v življetije probleme in krize,
brez katerih pa ustvarjalnosti seveda ni.
Te krize pa so bodisi materialne narave
bodisi krize v zavesti.

Ob številnih razpravah na temo socia-
listična vzgoja mladine se seveda ponu-
ja vprašanje, ali je fiziognomija povojne
mlade generacije tudi eden elementov teh
nepredvidenih kriz v našem razvoju. Ne-
kateri ocenjevalci so odločno tega rmnenja.
Ugotavljajo, da mlada generacija ni takšna,
kakršno smo si želeli in kakršna naj bi
z ozirom na naš družbeni razivoj bila. G'o-
vore in pišejo o odsotnosti moralnih in
etičnih norm med mladimi, o pomanjka-
nju njihovth življenjskih vrednost, o nji-
hovi pasivnosti, resigniranosti in celo
anarho-individualizmu, pojavih, med kate-
rimi segajo najdLje izraziti ekscesi. kot
so: delinkvenca, huliganstvo in celo samo-
mori. Teze, ki jih je pripravil centralni
komite Zveze mladme Slovenije za kon-
ferenco, ki je bila prejšnji teden, govore
kar nsposredno o »idejnih, moralnih in
nih protislovjih naše sedanje družbe, v
političnih nerazumevanjih in odklonih mla-
dine«. »Izvor teh odklonov«, je rečeno v
tekstu teh tez, »moramo iskati v osnov-
nerazvitosti samouspraivnega sistema, v ome-
jevanju osebnosti in ustvarjalne oseb-
ne iniciative mladine, v nezaupanju do
rnladih itd. Paraja jih razkorak med te-

orijo in prakso, med tistim, kar želimo •'
doseči, in med onim, kar dosegamo. Na-
stajajo ob problemih delitve zaradi ne-
enakih pogojev gospodarjenja v posamez-
nih panogah in podjetjih. Nastajajo za-
radi razlik med mestom in vasjo, razvitimi
in mantj razvitiini predeli, zaraidi razilik
med fizičnim in umsikim delom, zaradi
raalik med otroci in mladinci, katerih
starši imajo različno viso>k dohodek in eni
več, drugi mnogo manj lahk.0 nudijo
svojim otrotkom, zaradi dileme, v katero
p«rihaja mladiina kot istočasni proiavajaleo»
in potrošnik,..« itd.

Denimo, da so v navedenih dvojnih raz-
Hkah zajeta nekatera bistvena protislovja
našega časa, prdtislovja, ki vplivajo na vse
nas in seveda tudi na mlade ljudi. V cen-
tru teh protislovij je nenehni spopad med
silami, ki so zainteresirane za ohranitev
pridobljenih pozicij (imenujemo jih biro-
kratsko dogmatične), in silami, ki teže k
nenehnemu progresu družbenih odnosov,
pri čemer si napredek zamišljajo v uve-
Ijavljanju posameznika kot subjekta druž-
bene prakse. Mladi ljudje niso edini no-
silci teh teženj, vsekakor pa je mladost
vselej in tudi v naši situaciji elementarni
pobudnik progresivnih in življenjsko nuj-
nih gibanj. Vendar s tem še ne povemo
ničesar določnega o fiziognomiji mlade ge-
neracije, ki nas je vznemirila in smo piri-
čeli razpravljati o njeni socialistični vzgo-
ji. Problem smo tesno povezali z materi-
alnim in diružbenim položajem miladiih lju-
di, z njihovimi perspektivami in njihovi-
mi jdeali. Ta povezava je v celoti logična.
Mladi človek, naj bo osnovnošolec, vajenec,
dijak, delavec, kmet, študent, uslužbenec
ali strokovnjak, ima — razen ne tatko po-
gostih izjem — težak, neugoden življenj- '
ski položaj: razineroma velike delovne
obvezinoisti, neustrezne delovne pogoje,
maijihno vz,d!rževalinino oziroma dohod-
ke in veilike*' izdatke, skrajno sla-
bo stainovanjsko perspektivo in z njo
tudi nezmožnost življenjskega načrtova-
nja, naposled pa še razmeroma zavrto de-
lovno afirmacijo. Ob vsem tem upraviče-
no občuti nelagodnost in nestrpnost. To-
lažilne besede ali referati ga samo odbi-
jajo, kajti vse prevečkrat je deležein pav-
šalnega in frazerskega odgovora na svoje
nedvoumno vprašanje oziroma zahtevo. V
tezah, ki smo jih omenili, je rečeno, da
»mora sociahstična vzgoja mladib^ sloneti
in izhajati iz teh konkretnih družbenih
odnosov, iz realnega življenja brez olaj-
šav«. Ta misel navaja na zaključek, da
so mladi »socialistično nevzgojeni« zato,
ker jim nismo »pomagaili pri razumevanju
in spoznavanju obstoječih družbenih pro-
tislovij«, kot je zapisano. Vprašamo se, ali
ni v tem izhodišču osnovni nesporazum,
na katerem sloni vsa razprava o tem

družbenem problemu; vprašamo se, ali'; bi
bili miadi kakorkoli drugačni, ko bi z
njimi govoirili »brez olepšav« tudi že v
preteklih letih. Najbrž ne! Mlada genera-
cija ni in ne bo izoblikavala svojega od-
nosa do življenja ob refexatih in tezah,
temveč ob svojem družbenem položaju in
svojih akcijskih-materialnih možnostih.

Torej uvaja razprava potrebo po odlo-
čilnem premiku v družbenem odnosu na-
sproti mladim. Interesi in potrebe mla-
dih Ijudi morajo najti možnost uveljavit-
ve in zadovoljitve. To zanimanje tn te po-
trebe vseikakor obstajajo, prav tako res
pa je, da so zavrti v svojem uveljavlja-
nju: vse prepogosto smo priča omalova-
žujočemu zanikovanju kvalitete; namesto
kvalitete se uveljavljajo neprincipialni, kru-
hoborski in karieristični mo$ivi. Zavrtost
si najde izhod bodisi v razočaranju bodi-
si ekscesih bodiisi v uistifeznem knitič-
nem neizadovoljstvu, ki pa je, slednje, ka-
korkoK ga že tretiramo, "pozitivno druž-
beno gibalo, takoj ko si pribori pravico
do delovanja.

Govoriti torej ne kaže o »socialistični
nevzgojenosti« ali o »nesocialistični vzgo-
jenosti« mladih. Mladina je doživela in
doživlja našo življenjsko stvarnost v vsej
neposrednosti in se ob njej nazorsko obli-
kuje. Je torej oblikovana napak? Je pre-
tiravaJa s svojim nezadovoljistvom, ker ni
razumela vzrokov? Bo socialistično vzgoje-
na, če jo bomo pomirili? Ali če jo bomo
vzgojili? In kdo jo bo vzgojil? Razprava
pa bi bila gbtovo deplasirana, ko bi jo
nadaljevali v tej smeri. Neustrezno naše-
mu po'jmovanju samouipravljanja je, da bi
nekdo vzgajal, izobraževal in prepričeval
drugega, mu krojil usodo in rezal kruh.

Teze obširno in ilustrativno govore No
tem, da so »osnovna vsebina zavesti
mladine in njeni pogledi na svet in druž-
bo pogojeni in vplivani predvsem od la-
stne življenjske prakse«. Pa tudi vpraša-
nja sproščenja ustvarjalnih energij ne za-
nemarjaijo. »Mladinske organizacije ne
smejo biti organizacije za mladino, am-
pak organizacije mladih«, je rečeno s po-
udarkom. Seveda je za sam namen disku-
sije vse premalo, če je ključni problem
samoupravljanja, kobkor in kakor zadeva
mlade, obravnavan le v kratkem, zgolj
deklarativnem odstavku. Citiramo: »Pri-
meri odtujenosti lastnih organizacij so po-
gojeni z odtujenostjo vodstev, z nedemo-
kratičnimi postopki in nedemokratičnim
programiranjem.. Mladi Ijudje se ne
morejo sprijazniti z dejstvom, da progra-
mi organizacije večkrat niso odraz njiho-
vih teženj in prizadevanj. Posledica takega
programiranja je, da se mladi ljudje od-
daljujejo od svo.je organizacije. o—^^a-
cija je in bo argamzacija rruladih ljudi le
talkrat, ko bo obdržaJa zahteve in želje

mladine, ko bomo v njenem okviru raz-
pravljali o problemih, o katerih govorimo
vsak dain, ko bomo gojili sproščeno in
konstruiktivno kritičnost in ko bomo mia-
dince, ki se javno borijo za napredek, z
vsemi silami podpirali. Vsebina dela cr-
ganizacije Zveze mladine mora temeljiti
na ustvarjalnosti vsakega mladega člove-
ka t«r na reševanju družbenih proble-
mov...«

Torej gre v prvi vrsti za sprostitev po-
bude mladlh, za njihovo angažiranost, ki
pa je ni treba privzgajati, ternveč jo —
odločno in dokončno — priznati, je spod-
buditi. V skrajni konsekvenci pa gre za
potrebo o resnični injekciji v dosedanjo
indiferentnost organizacije nasproti mla-
dim Ijudem. Morda je lahko v dokaz ob-
stoja te potrebe odstavek iz Članka, ki ja
bdl v zadnji številki Mladih potov; Rastko
Močnik takole piše o mlad. org.: »... da-
nes je to institucionalizirani fosil, ki o"o-
staja večkrat samo še kot idejana različ-
nih komitejih, je sama forma brez vse-
bine; vsebina je s tokom odtekla, obdr-
žali smo hierarhično lupino, ki se zaman
sprašuje, odlkod neuspešnost njenega de-
lovanja...«

Generaliziranje sicer ni hvaležno, ven-
dair pa v tem primeru vseeno poudarja
osnovni problem Zveze mladine Njena
predstavništva, torej komiteiji na različnlh
nivojih, in njeni predstavniki, takoimeno-
vani mladinski aktivisti, niso resnični
predstavniki mladinskih skupin, tribun,
kolektivov, kakorkoli jih že imenuijemo.
Formalni mladinsiki aktivi niso odsev ti-
stega, kar mlaai ljudje mislî D, čutijo, _z-
ražajo in delajo. Ali sega vzrok, da je. te-

/nu tako, zelo daleč? Da in ne — kakor
pač problem pojmujemo. Za mladega člo-
veka je zanimiva in potrebna tista mož-
nost komuniciranja, v kateri bi lahko
sproščal in uveljavljal svoj odnos do druž-
be in svojo ustvarjalno energijo; odkla-
nja pa organizacijo, ki ga hoče samo vzga-
jati, voditi, usmeTjati organizacijo, ki ga
tesni, ne pa sprošča in uveljavlja. Ker
Zveza mladine te osnovne dileme ni pre-
segla, saj je — razen v nekaj primerih —
ni še niti načela, se je danes znašla v po-
ložaju, ko ima postavljen ves organizacij-
ski aparat, nima pa v svojem sestavu res-
ničnih življenjskih energii mlade genera-
cije in se mladinsko gibanje v naši druž-
beni stvarnosti uveljavlja, ko'Jkor se uve-
ljavlja, mimo nje, ne pa v njej.

Od razprav, ki tečejo, pričakujemo, da
bodo načele to temeljno dilemo in jo ne
le načelno, temveč tudi akciisko in orga-
nizacijsko p - ^ ^ " TrTT^or. ^OTVJTAR
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Nikakor ni naključje, da je razprava o
visoki šoli za politione vede, žal večino-
ma stihijska in nepripravljena, dobila prav
sedaj tak obseg in intenzivnost predvsem
rned študenti ljubljanskih fakultet. Ne
glede na trervutni značaj, nepotrebne re-
ferente in enostranske smeri, kar vse je
bilo prisotno tu in tam, pa je razprava
vendarle svojevrsten odraz potreb doseže-
ne stopnje samoupravljanja in političnih
odnosov v naši družbi.

— Danes je že postala eksistenčna po-
treba naše družbe, da pospeši procese
dejanske demokratizacije celotnega našega
družbenega življenja — m to z vsemi
razpoložljivimi sredstvi materialne, politič-
ne in duhovne narave.

— Vsestranska znanstvena^ analiza raz-
vojne poti družbe, njenih protislovij in
perspektiv je pogoj za pravilno razreševa-
nje zamotanih problemov našega časa. Se-
veda pa je obratno potrebno tudi siste-
matično vnašati dosežke znanstvene misli
v konkretna dejanja družbenih organov,
organizacij in posameznega delovnega člo-
veka.

— Vodilna idejna vloga Zveze komuni-
stov Jugoslavije — najnaprednejšega, re-
volucionarnega jedra subjektivnih sil druž-
be — v usmerjanju delovanja živega sa-
moupravnega organizma v najširšem ob-
segu je zgodovinska nujnost, na kateri
sloni razvoj materialnih sil in družbenih
odnosov, učinkovitost samoupravljanja, re-
alizacija enotnosti interesov delovnih Iju-
di v njihovi vsakodnevni akciji.

Torej tempo uresničevanja soeialistične-
ga demokratizima! Hitrost napredovanja ce-
lotne družbe v smeri vsestranskega osvo-
bajanja človeka, bogatenja njegove mate-
rialne, duhovne in srčne kulture ter vsak-
danjega življenja v veliki meri zavisi od
tempa, s katerim bomo v družbeno-poli-
tičnih organizacijah kvalitativno izpopol-
njevali vsebino, sredstva in metode idej-
nega usmerjanja, ideološkega samooblilto-
vanja socialističnega človeka, politične ini-
ciativnosti in organiziranja vseh ustvar-
jalnih ljudi. To svojo vlogo bodo druž-
beno-politične organizacije izpolnjevale v
toliki meri, kolikor bodo same uporab-
Ijale dosežke družbenih in političnih zna-
nosti ter elemente dialektičnega pojmova-
nja procesov, kolikor bolj bodo v svojih
notranjih odnosih in načinih dela uveljav-
!jale dosledni demokratizem, realistično
kritičnost, humanizem, revolucionarno sme-
lost in s tem tudi vse elemente odgovor-
nosti na vseh ravneh.

Te bistvene prvine sodobne družbene
stvarnosti pri nas — torej demokratizem,
ananstvenost in s tem nove kvalitete sub-
jektivnih sil — moramo upoštevati tudi
takrat, ko razpravljamo o vlogi fakultet
in ostalih znanstvenih ustanov v naši
družbi.

Namenoma sem želel označiti te osnov-
ne družbene vidike, preden preidem na
^azpravo o nalogah, značaju in delu viso-
ike šole za politične vede. Da bi mogli za-
dovoljiti vedno večje potrebe družbene
prakse, bi morali ta družbena izhodišča
upoštevati tudi v celotnem sistemu viso-
košolskega družbenoslovnega šolstva in
znanstveno-raziskovalnega dela.

Sodobni profil strokovno in znanstveno
usposobljenega, vsestransko duhovno raz-
vitega družbeno-političnega delavca, je živa
delovna potreba prakse v delovnih organi-
zacijah in družbeno-političnih skupnostih.
tz teh potreb je vzrasla tudi VŠPV v
Ljubljani, ki je organski sestavni del vi-
šokošolskega sistema, specializirana za
ipolitične znanosti in ima nalogo usposab-
Ijati kader, sposoben analizirati dnevno
nastajajoče politične odnose na raznih
družbenih področjih. Prav tako usposablja
fcader za znanstveno, publicistično in pe-
dagoško delo na področju političnih zna-
mosti. Kot znanstvena ustanova vključuje
torej v svoj delovni program raziskova-
mja problemov, s katerimi se srečujejo
razne organizacije in družbeno-politične
skupnosti ter razne druge institucije. Na
fceh nalogah temeJji študijski program šole,
ki je bil pripravljen na podlagj temeljite
analize družbenih potreb pri nas in izlku-
šenj političneg^ visokega šolstva v tujini.
Način študija je enak fakultetnemu in ga
uprava prilagaja potrebam študentov ter
sproti modernizira. Učno in znanstveno
delo se odvija v okviru petih kateder: za
politične zsnanosti, za filozofijo in socio-
!ogijo, za ekonomsike vede, za mednarod-
ne odnose m novinarstvo. Kot samostoj-
ne organizacijske enote pa delujejo še re-
vija Teorija in praksa, specializirana knjiž-
nica za politične znanosti z dokumenta-
cijo, z delom pa bo pričela tudi katedra
za aktualne probleme socializma, ki naj
foi prerasla v tribuno družbeno-političnih,
strokovnih, znanstvenih, kulturnih in dru-
gih javnih delavcev ter samoupravnih in-
stitucij. Le toliko o tem. 2elja šole je,
da z vsemi oblikami prispeva k povezo-
vanju znanstvenih prizadevanj z različnih
strokovnih področij, k izimenjavanju in
soočenju različnih vidikov družbene pro-
blematike k povezovanju praktične druž-

1'oinladno razmišljanje
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bene akcije z znanstveno analizo. Na šo-
li je bilo v treh letih njenega obstoja or-
ganiziranih več razprav o aktualnih politič-
nih in družbenih problemih, študentje
pa so opravljali razne raziskovalne na-
loge in akcije ter s tem skušali povezo-
vati teoretično študijsko delo s prakso.

Ravnokar pripravljamo tudi simpozij o
funkciji političnih znanosti v naši družbi,
na katerega bodo povabljeni tudi študent-
je ljubljanskih fakultet, ki naj bi med
drugim dal odgovor tudi tistemu, ki vlogo
političnih zaianosti ne more ali noče pra-
vilno pojmovati. Tudi v okviru študentske
organizacije na šoli je dovolj možnosti so-
delovanja s študenti ostalih fakultet, pred-
vsem v skupnem družbeno-ekonomskem
in ideološko-političnem izobraževanju,
skupnem. obravnavanju sodobnih idejnih
tokov, proučevanju družbene prakse štu-
dentov in v praktičnih političnih akcijah,
vse seveda na temelju vzajemne enako-
vrednosti.

če še omenim študijski klub za med-
narodne probleme, ki ima skupine za eko-
nomsko-politično problematiko d«žel v raz-
voju, za Afriko in za mednarodno delav-
sko gibanje, pa nadaljnje študijske krož-
ke za ekonomijo, filozofijo in sociologijo
ter predvidene. timske raziskovalne sku-
pine za ko^nikretne probleme iz praikse
delovnih kolekt:vov, v kat&re želimo vklju-
čiti tudi študente ostalih fakultet, potem
je res dovolj možnosti skupnega dela za
vsakokar, ki to želi. Omejil sem se na
teh nekaj skopih prikazov dela ,usmerit-
ve in ciljev VŠPV, ker smatram, da je
informiranost pogoj za oblikovanje pravil-
nih stališč o katerem koli vprašanju.

Upoštevaje omenjena dejstva, lahko vi-
dimo, kako so bili nedavni očitki in dvo-
mi na račun VŠPV zgrajeni na majavih
tleh, na slaibem pozinavanju stvari in na
enostranskem (namerno ali tudi nehote)
prikazovanju položaja. Da bi bili pojmi še
bolj razčiščeni, bom v povzetku omenil
najvažnejše »kritične pripombe«:

NajbOilj glasni so bili očitki, češ da šo-
la vzgaja profesionainega politika. (Ta
se bo seveda že zaradi svojega socialnega
položaja nujno deformiral v birokrata, to
je novega; to pot z znanjem oboroženega

oblastnika nad ljudmi!) Takšni očitki, bo-
jazni in dvami, kolikor so bilj izreče-
nf dobronamerno, ^sebujejo v sebi tudi
že praivilen odgovor, namreč: ustvarjati
moramo pogoje, da bo državnost (v raz-
redni opredelitvi vsebine) v politiki ved-
no bolj odmirala in da bo politika posta-
jala vedno bolj dejavnost ljudi v usmerja-
nju, vsklajevanju in zagotavljanju sploš-
nih pogojev svobodnega človekovega ustvar-
janja v družbi. Tako se je »kritik« vklju-
čil v prizadevanje »krivca«, ne da bi se
sam tega zavedal. V bodoče moramo sto-
riti vse, da se bodo ljudje z različnih
področij vk^jučevali v skupna prizadeva-
nja ne po naključju, ampak zavestno in
organizirano. Med drugim je zato potreb-
na tudi zadostna mera komunikacij. In
kako je konono s tem »profesionalnim po-
litikom«? Namen šole nikakor ni uspo-
sabljati poklicnega politika! Starejši slu-
šatelji imajo že sedaj svoj osnovni življenj-
ski poklic, mlajši pa bodo postali strokov-
njaki za posamezne panoge družbene de-
javnosti, predvsem za razisikovalno delo s
področja političnih in družbenih znanosti,
novinarstvo in pedagoško delo. šola se je
torej le opredelila za poslanstvo dela!

Jmamo uzakonjen sistem rotacije in re-
Tlekoije, dolžni smo zagotoviti polno fuuk-
cdonailnost tega demokratičnega mehaniz-
ma. Diploma katerekoli šole človeku ne
sme dajati nobenih posebnih pravic. Dolž-
nost vsakega poštenega občana je, da se
bori za dosledno izvajanje določila in du-
ha ustave, po kateri pravice in vrednost
človeka izhajata izključno iz njegovega
ustvarjainega dela, znanja in človeških mo-
ralno etičnih kvalitet.

Prav tako je v celoti neosnovana boja-
zen, da bi šola dajala družbi polznan-
stvene kadre. Studenti, predavatelji in
vodstvo šole so sredi zelo resnega, siste-
matičnega in intenzivnega dela.

Za marsikaterega neobveščenega študen-
ta je bila tudi zelo simpatična krilatica,
češ da ima šola izjemen položaj. Žal do-
slej še nisem slišal, da bi kdo pokazal
na resnično pbstoječo vsebino te »proti-
ustavne izjemnosti«. (Seveda, če odmi-
slimo nezavidljiv položaj zaradi izjemne
nerazvitosti poiitičnih znanosti v Sloveni-

Foto: Stojan Kerbler

ji, pomanjkanje praKtičnih izkušenj, ne-
varnosti pritiska stihije s strani prakse,
mladosti same šole itd.).

štipendije študentov VŠPV, ki jso pri-
šli iz srednjih šol ali ostalih fakultet, so v
okviru štipendij študentov drugih fakul-
tet. (Sicer pa se oonmo za absolutno, ne
pa samo za relativno zviševanje zneskov
in višine štipendij na vseh šolah srednje
ali visoke stopnje). študentje, ki pa so
prišli v šolo neposredno iz svojega delov-
nega mesta, na katerem so bili dalj časa,
imajo večinoma svoje prejšnje osebne do-
hodke, kar je povsem samoumevno. Takih
študentov bo vedno več tudi na vseh ljub-
ljanskih fakultetah. Osebni dohodki pro-
fesorjev so na enaki višini, ali pa celo
manjši kot na ostalih fakultetah, šola pa
se v celoti financira \z istih škladov in po
istih merilih kot vse ostale fakultete. Ni
potrebno posebej poudarjati, da ima šola
svoje samoupravne organe in da je odgo-
vorna istim družbenim organom kot vse
ostale visoke šole. Kje in v čem je torej
»izjemen status«?

S tem člankom ne želim zapirati raz-
prave, ampak z nekaj informativnimi pri-
kazi stanja in pogledov prispevati k njenr
objektivnosti, da ne uporabim večkrat
zlorabljenega poima, konstruktivnosti. Se-
veda tudi ne želim z ničemer dopovedo-
vati, da je na šoli vse dovršeno in popol-
no, ampak nasprotno, povabiti vse zainte-
resirane, da prispevajo k nadaljnjemu iz-
popolnjevanju te institucije.

Zakaj zaostaja vsebinska realizacija štu-
dijske reforme in kakšen je resničen po-
ložaj družbenih ved — koliko sta teore-
tični študij in raziskovalno delo povezana
s kompleksnimi potrebami družbene stvar-
nosti in slonita na svetovnih dosežkih
znanstvene misli, kako doseči večjo orga-
niziranost in kohezivnost celotnega druž-
benega študtja na visokošolski ravni, kje
so možnosti povezovanja in združevanja
posameznih panog ter oblik študijskega
procesa, oziroma faz raziskovanja med več
samostojnimi znanstvenimi ustanovami —
kaj je še treba storiti za prebijanje »zvoč-
nega zidu« med splošnimi, posebnimi in
posameznimi družbenuni znanstvenimi di-
sciplinami — kaiko vzpodbuditi praktlčno
uresničevanje samoupravljanja v lastni hi-
ši in omogočita študentom spozaiavanje no©-
govega bistva na podlagi lastne prakse v
svoji ustanovi ali krajevni skupnostd itd.?
To je nekaj vprašanj, o katerih smo dolž-
ni razpravljati in predvsem preudarjeno
ter teineljito ukrepati: to je pogumno
ustvarjati »novo« ter s tem tudi rušiti
»staro« v družbenem življenju.

Tone Remc

FOPRAVEK
V Osti tedna na 1. strani zadnje šte-

vilke Tribune se je vrinila tiskovna po-
mota. ».,. milijarde in milijarde . ..« beri
pravilno »... milijoni in milijarde .. .«

V članku Vzgoja zavednega državljana
na 3. strani, drugi stolpec, se tekst ». . . da
lahko to dokaže .. .« pravilno glasi: ». . . da
lahko Ie tako dokaže ..!«.



RAZGOVOR S TUNIZUSKO DELEGACIJO

SAMOUPRAVLJANJE V SREDIŠftJ
POZORNOSTI

Od nedelje do torka, 31. marca,
se je v Ljubljani zadrževala dele-
gocija UGET (Generalno združenje
tunizijskih študentov). Nato so tu-
nlzijski delegaii odpotovali v Sa-
rajevo, kjer se bodo, podobno kol
so se v Ljubljani, pogovdrjali s
ptredstavniki študentov, potem pa
bodo obiskall še Beograd, kjer
bodo med drugim prisostvovali seji
CO ZŠJ.

Tunizijska delegacija se je v
Ljubljani pogovarjala s predstavni-
ki univerzitetnega odbora Ijubljan-
ske univerze o študentskih vpra-
šanjih in o tesnejših medsebojnih
stikih, obiskala je strojno fakulteto,
sprejel pa jo je tudi rektor univ.
prof. dr. Makso Šnuderl.

Pred odhodom smo se pogovorili z ne-
katerimi člani delegacije in vodjo delega-
cije Nour'Eddine Glenzo, ki je član Exe-
cutive Conceil študentske organizacije
UGET, in se ukvarja s problemi študen-
tov v Tunisu

Glavna dejavnost UGET je, kakor smo
zvedeli, usmerjena predvsem v čim uspeš-
nejše sodelovanje med državami Magre-
ba in med študentskimi unijami: UGET
(ZŠ Tunizije) UNEA (ZŠ Alžirije) in
TJttEM (ZŠ Maroka), iki trenutno najbolj
potrebuje solidarnost. Lani so namreč
UNEM prepovedali, tako da se zdaj bori
za svojo legitimnost v sosednji Alžiriji. Te
tri študentske zveze imajo sorodno pre-
teklost in težijo k isti demokratični bo-
dočnosti. Tunizijski študenti si žele čim
uspešnejšo kooperacijo in združitev Ma-
greba, toda ne v unionističnem pomenu,
ternveč v smislu pozitivne angažiranosti,
se pravi, v zastopanju istih gledališč in
principov v notranji in zunanji politiki.

Tunizijski študenti so povedali, da je-ta
obisk najširšega značaja, da obsega in-
formiranje o vseh vprašanjih in dejav-
nostih ZŠJ, še prav posebno pa, da jih
zanima struktura in funkcioniranje siste-
ma našega samoupravljanja. Tunizija je
namreč samoupravljanje že sprejela, ven-
dar je šele na začetku poti, torej v ob-
dobju, ko je zanjo zelo pomembno spoz-
navanje nivoja in dosežkov tega sistema
pri nas. Predvidevajo, da se bo pri njih
samoupravljanje najbolj razvilo na področ-
ju kmetijstva, nato v industriji pa tudi
drugod. O naš:h izkušnjah se bodo — ta-
ko pričakujejo — kar najbolje seznanili v
Beogradu, kjer se bodo pogovarjali z ne-
katerimi našimi vodilnimi strokovnjaki.

Zanimale so nas študijske razmere in
pogoji v Tuniziji. Pojasnili so nam, da
imajo v glavnem mestu Tunisu samo eno
univerzo. Na tej študira približno 4800
študentov, rried njimi jih je tudi nekaj iz
drugih držav. Upoštevati je treba tudi, da
približno 1500 Tunizijcev študira na raz-
nih francoskih univezah, predvsem v Pa-
rizu, 500 v drugih evropskih državah, pri-
bližno 300 pa na univerzah Srednjega Vzho-
da. Univerza v Tunisu je skoraj popolna;
letos sta se namreč ostalim fakultetam
pridružiJi še fakulteti za medicino in far-
macijo. Zanimivo je, da živi 95 odstotkov
vseh študentov od štipendij in da izvira
75 odstotkov vseh študentov iz najrevnej-
ših slojev prebivalstva Med študenti je
p-reoaj deidet; emancipacija žene je v Tu-
niziji v polnem razmahu, odkar je z vlad-
np konstitucijo iz leta 1957 tunizijska že-
na dobila volilno pravico in vse ostale z
njo povezane p.ravice.

Na koncu bi poskusili še obrazložiti
strukturo študentske zveze UGET, kakor
nam ^o je opisal vodja deF.egacije. štu-
denti volijo po 7 predstavnikov iz vsake
fakultete oziroma korporacije tuniške uni-
verze. Teh je v Tunisu 13, razen tega pa
obstoje še sekcije, ki so jih ustanovili v
tujih deželah, v katerih študirajo Tunizij-
ci, in ki ravno tako kot fakultete volijo
do 7 predstavnikov Vsi ti predstavniki so
izvoljeni v nacionalni študentski kongres,
ki zaseda vsako leto v avgustu in na
katerem sodelujejo tudi tuje študentske
delegacije. Važna instanca je administra-
tivna komisija. ki ima 29 članov, od teh
trije zastopajo Srednji Vzhod, šest pa jih
predstavlja evropske univerze. Najvišji iz-
vršni organ organizacije je Bureau exe-
cutif, ki ima razen generalnega sekretar-
ja še osem sekretarjev, ki so vsi iz tuni-
ške univerze. Ta organ zaseda vsak teden,
medtem ko zaseda administrativna komi-
sija enkrat na tri mesece.

Za zaključek so nam gostje povedali še
nekaj novic. Zvedeli smo, da Tuniziji tre-
nutno najbolj pnmanjkuje prosvetnih de-
lavcev. Velike potrebe so tudi po inženir-
jih in tehnikih vseh panog. Nadalje smo

zvedeli, da UGET skrbi tudi za kulturno
življenje na univerzi in da imajo študenti
svojo dramsko skupino, ki je lani gosto-
vala v Turčiji, letos pa se pripravlja za
nastop na mednarodnem študentskem
dramskem festivalu v Avignonu.

Ob slovesu so gostje izirazili željo po
novem snidenju in dali vse priznanje na-
ši organizaciji za prisrčen sprejem in ve-
liko gostoljubnost.

Bogo Merhar

Delegacija je v pogovoru s člani predsedstva UO ljubljanske univerze izrazila željo po
še tesnejših medsebojnih stikih.

ITALiJANSKO V1S0K0 ŠOLSTVO V KRIZI

Profesorji imajo
premalo časa
za študente

Italijanski študenti pri uveljavljanju
svojih zahtev nočejo popustiti in s svojo
zagrizeno borbo povzročajo resne krize v
itaJijanskem visokem šolstvu, saj v neka-
terih primerih celo za daljšo dobo pre-
pre-čujejo redna predavanja.

Profesorji se po mnenju študentov ne
posvečajo v zadostni meri univerzi in pe-
dagoškemu delu; po mnenju študentov
bi morali vsaj osem ur biti v predavalni-
cah, v prostem času pa bi morali biti
in posvetovanja, ukvarjati se z znanstve-
na razpolago študentom, voditi seminarje
nim delom. »Univerza«, trde študenti,
»se čedalje bolj spreminja v služkinjo, ki
ji vsi zapovedujejo, ko naj bi bila instru-
ment človekove vzgoje in središče kultur-
nega in znanstvenega razvoja dežele. Dr-
žava bi morala pri investicijah upošteva-
ti univerzo v enaki meri kakor zdravstvo

Razpis natečaja
Odbor za mednarodno dejavnost

UO ZŠJ univerze v Ljubljani razpi-
su.ie 3 desetdnevne kontaktne šii-
pendije v St. Gallenu (Švica) v času
od 1. do 10. maja.

Pogoji so:
1. obvladanje nemškega ali fran-

coskega jezika (znanje jezika bo pre-
verieno)

2. dober učni uspeh
3. aktivnost v ZŠJ ali drugih druž-

beno političnih orgainizacijah.
Namen štipendiie ie proučevanje

enega izmed podî očii študent&ke
problematike v Švici. (Študenlske
organizacije, študijski problemi itd.).

Siroške potovan.ia bo plačaL.odbor
za mednarodoo deiavnost. Kandida-
ti nai pošliejo prošnje najkasn-eie do
14. aprila na naslov: Odbbr za med-
narodno dejavnost ZŠJ, Poljanska
6-II.

O izboru kan-didatov odloča pred-
sedstvo UO ZSJ.

ali pravice državljanov do stanovanj. Si-
cer bo ostala še naprej področje znan-
stvenega raziskovanja v korist zasebnih
pridobitnikov.«

Profesorji ugovarjajo tem zahtevam štu-
dentov in nastopajo s svbjimi argumenti,
ki osvetljujejo sedanje stanje v italijan-
skem visokem šolstvu še z druge strani.
»Kdo bi dal,« pravijo Nobelovemu nagra-
jencu, profesorju Natti, »ustrezna sredstva
za njegova raziskovanja, če bi za sabo ne
imel industrije? če si človek danes ogle-
da obstoječe univerzitetne laboratorije, bo
neogibno ugotovil, da ne dosezajo niti rav-
ni srednješolskih. S takšnimi sredstvi pa
Natta gotovo ne bi dosegel Nobelove na-
grade.« Neki profesor, ki je želel ostati
v anonimnosti, je, izjavil: »Ni pravično
govoriti o polni angažiranosti, dokler nam
država ne zagotovi vsaj milijon plače na
mesec. Toda, če bi nam bila država pri-
pravljena zagotoviti takšno plačo, kaj bi
šele potem zahtevali sodniki, člani
ustavnega sodišča itd.?« Drugo mnenje je,
da bi polna zaposlenost univerzitetnih
profesorjev pomenila za univerzo pravo
nesrečo. Brez stika s tem, kar se dogaja
v industriji, bi namreč univerza postala
neživljenjska, pouk pa bi se spremenil v
gol akademizem, ki bi bil še bolj prazen
od onega, ki je danes v njih.

Kar zadeva sposobnost in strokovno
podkovanost profesorjev, pa mnenje štu-
dentov skoraj nikoli ni negativno, pač pa
se pritožujejo, češ da se premalo ukvar-
jajo z didaktičnim delom, ker so preveč
zaposleni z izvenšolskim delom. Drug pro-
blem, ki se poraja v tej zvezi, je veliko
število študentov.

Zdi se, da bi se diskusija o slabih od-
nosih med profesorji in študenti lahko
nadaljevala v neskončnost in ne bi'dala
nobenega oprijemljivega rezultata. Vzrok
nesoglasjem in nejevolji je namreč glob-
Iji: bolezen, ki danes razjeda italijansko
šolo na vseh stopnjah, temelji na metodi

'pouka, ki se~ že pol stoletja ne premak-
ne nikamor.

To stanje v italijanskem šolstvu je pro-
učila posebna komisija, ki je ustreznemu
ministrstvu predložila svoje poročilo, obe-
nem pa tudi povedala svoje mnenje o po-
trebnih reformah. Vprašanje pa je, kakš-
ne so te reforme in kdaj in s kakšno
učinkovitostjo jih bodo uresničevali.

(Po Primorskem dnevniku)

V katero
sm«v IINEF?

V Toulousu se je 31. marca pričel
kongres nacionalne unije francoskih
študentov. Kongres mora v prvi vrsti
rešiti vprašanje nadaljnje usmeritve te
organizacije francoskih študentov. Ko
je predsednik biroja UNEF Mousel pre-
bral poročilo, je prišlo do zelo ostre
razprave, ki bi lahko imela daljnosežne
posledice. Poglavitno vprašajne, ki ga
je razprava načela, je bilo, ali naj šlu-
dentski sindikalizem pridobi političen
karakter ali naj ostane nepolitičen. Pred-
sednik je v svojem referatu poudaril
nevarnosti, ki jih vsebujeta ©ba pri-
mera. Politizacija UNEF bi po njegovem
mnenju nujno pripeljala k politični ak-
tivnosti, kar bi lahko izzvalo nezado*
voljstvo $ strani enega dela študentov,
predvsem pa nezadovoljstvo oblast?,
Vendar je predsednik zavrnil ideje 6
apolitičnem sindikalizmu. Da bi pojas-
nil to protislovje, je rckel, da ne more
sindikalna akcija temeljiti na tradicio-
nalnem korporativizmu, ki se omejuje
zgolj na obrambo osnovnih potreb iii
ki je ne zanimajo vzroki teh potreb. Za-
vrniti politično obeležje sindikalnega
gibanja bi pomenilo spremeniti sindi-
kalno akcijo v sterilno dejanje, je za-
ključil Mousel.

Zavarovanje
študentov

Ministrstvo za visoko šolstvo ZAR je
sklenilo z nacionalizirano zavarovalno
družbo sporazum o zavarovanju štu-
dentov za primer nenadne smrti ali hu-
dih poškodb. Po pravilih te pogodbe,
ki pomeni začetek socialnega zavarovd'.
njd za vse študente, bo kompanija izpla-
čala 1000 funtov fokrog 1,7 milijona dt-
narjev) študentu ali študentki na unU
verzi ali višjih šolah v primeru nenadne
smrti ali trajne nesposobnosti zaradi
nesreče. Pogoj, da lahko študentje uži'
vajo te pravice, je, da vsako leto vpla-
čajo v fond tega zavarovanja 0.25 funta
(400 dinarjev).

Prvikrat
posamič

Letos bo 6500 poljskih študentov bi-
valo v tujini. Potovali bodo s turistični-
mi izleti, v študijskih skupinah ali pa
bodo prisostvovali znanstveno kultur-
nim manifestacijam.

Letos bo Zveza poljskih študentov
prvikrat organizirala posamična poto-
vanja svojih članov na češkoslovaško in
Madžarsko.

Povezanost
visokih šol
s podjetji

Visoke šole v poljskcm mestu Lodz
(univerza in akademija za gledališko in
filmsko umetnost) so podpisale z naj-
večjimi tekstilnimi podjetji pogodbo o
sodelovanju. študenti bodo portiagali
gledališkim skupinanl v podjetjih, pred*
vsem delavcem pri pripravi predstav/
imeli bodo predavanja in brali referate.
Podjetja pa bodo v zameno pomagala
študentskim znanstvenim krožkom m
bodo podelila štipendije najsposobnej-
šim študentom.

To je prvi sporazum te vrste na Polj-
skem.
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INDEKS
IN...
KOŠARkA

Še dva meseca in Mirjana S e d e j
bo absolventka fakultete za nara-
voslovje in tehnologijo oddelka za
tekstilno kl mi.jo.

Mirjana igra tri leta v prvem
moštvu Olimpije, košarko pa igra
že 7 let. Ker je stara šele 22 let, bo
verjetno med najmlajšimi diploman-
ti FNT, iz tega pa je tudi razvidno,
da je igranje košarke pri študiju
preveč ne ovira in da lahko uspešno
vsklaja študij s športom.

Mirjana je na stavljena vprašanja
odgovorila:

0 Ali gojiš še kakšcn drug šport
poleg - košarke?

— Sedaj ne več, predno pa sem
pričela s košarko, sem igrala pri Svo-
bodi rokomet.

0 Kaj šteješ za svoj največji
uspeh doslej?

— Bila sem v mladinskem moštvu,
ki je leta 1960 v republiški ligi osvo-
jilo prvo mesto in s tem naslov pr-
vaka Slovenije tako prepričljivo, kot
še nobeno doslej. Tedaj smo igra?^
res skoraj fanatično. Moštvo pa smo
sestavljale danes aktivne igralke
članskega moštva Olimpije: Miheli-
čeva, Puharjeva, Garzarrolijeva,
Pavčičeva in jaz.

0 Kdo je najboljša igralfca v Slo-
veniji?

— Mojca Mihelič.
0 Katera pa so najboljša ženska

moštva v državi?
— Po vrstnem redu Crvena zvezda,

Radnički (obe iz Beograda), Treš-
njevka iz Zagreba, Novi Sad, Split
itd.

0 V kratkem se bo v Peruju pri-
čelo svetovno košarkarsko prvenstvo
v košarki za ženske. Na njetn sode-
luje tudi naša ženska vrsta. Kakšne
možnosti misliš, da ima?

— Odkrito rečeno, ne vem.

0 Ali je bil vaš letošnji zimski
trening uspešen?

— Imelc smo dobre zimske pri-
prave, verjetno najboljše doslej. Za-
to upam na uspeh v zvezni ligi, v ka-
teri tekmuje deset najboljših moštev
iz vse države. --

Lansko Ieto smo v končni razvr-
stitvi dosegle 6- mesto, letos pa mi-
slim, da se bo Olimpija za Crveno
zvezdo, Radničkim in Trešnjevko
uvrstila na 4. mesto v končui ra-
vrstitvi.

£ Koliko časa nameravaš še
igrati?

— O tem še nisem premišljevala.
vendar si ne morem zamišljati živ
ijenja brez košarke in igrala bom

-verjetno (na pol v šali na pol zares
je dala Mirjana to izjavo), dnkler
me ne bodo spodili z igrišča.

0 č^sa se v zvezi s košarko rada
spominjaš?

— Pred štirimi leti smo začele tre-
ninvti v košarkarski šoli za mlariinke
pri Olimpiji. Bilo nas je 150, danes
pa nas je ostalo za ničlo manj.

T. Zajc
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V nadaljevanju študentsksga košarkar-
skega prvenstva so igralci medicinske fa-
kultete tarez težav premagali favorite za
prvo mesto — ekipo PNT. V soboto zju-
traj pa so msdicinoi v zaostali tekmi iz
prvega kola slavili še tesno zmago nad
rnostvom FAGG in tako, poleg nsprema-
ganih ekonomistčv, postali glavni karsdi-
dat za osvojitev prvega mesta.

Ekanomisti tudi v tem koiu niso imeli
težkega dela an so z zmago nad FAGG
še vedno na čelu lestvice. Prav verjetno
je, da bo šele tekma med ekonomisti in
medicinci odločila, katero »moštvo bo
osvojik) naslov prvaka ljubljanske uni-
verze.

Drugo presenečenje kola predstavlja
zmaga biotehniške fakultete nad pravni-
ki, ki so po tem porazu slej ko prej še
vedno na zadnjem mestu.

Tekmi strojna : elektrotehniška in
VŠTK : filozofska nista bili odigrani.
Igralci omenjenih moštev so se ob napo-
vedani uri zbrali na igrišču, manjkali pa
so sodniki!!! Ker sel to ni zgodilo prvič,
mislimo, da bi sodniška organizacija lah-
ko bolje poskrbela za reden potek tek-
movanja.

Po nepopolnem 5. kolu vodijo: ekonom-
ska 10, medicinska 10, FNT 8, strojna 4,
FAGG 4 itd.

Rezultati 5. kola: biotehniška : pravna
59:42 (36:20), medicinska : FNT 68:50

PLEZALNI
TEČAJ

Akademski alipinistični odsek bo prire-
dil v aprilu in maju začetni plezalni te-
čaj na Turncu pod Grmado. Tečaj je na-
menjen vsem, ki so še hodili v gore in
ki bi jih želeli spoznati še z alpinistične
strani tako, da ne bi hodili le po zavaro-
vanih poteh, ampak še po vseh tistih ču-
dovitih grebenih in stenah, "ki razkazuje-
jo svojo lepoto samo tistemu, ki je spo-
soben, da seže po njej.

Letošnja plezalna šola AAO, ki je že
štirinajsta po vrsti, ima pestrejši in ob-
širnejši program, kot so ga imele doseda-
nje. Poleg rednega tedenskega urjenja v
osnovah plezalne tehnike na Turncu pod
Grmado bodo v aprilu in maju prirejali
še izlete v Kamniške in Julijske Alpe.

Na teh izletih se bodo tečajniki sezna-
nili z osnovami zimske alpinistične tehni-
ke. Ko bo možno plezanje v kopnem (v
kopni skali), bodo tečajniki in instruktor-
ji izvedli več plezalnih vzponov v stenah
Kamniških Alp, kjer bodo uporabili zna-
nje, katerega bodo pridobili v plezalni šo-
li na Turncu.

če bi rad hodil v gore in če si šeliš
alpinističnega udejstvovanja, potem se vpi-
ši v plezalno šolo AAO. Prijavi se v dru-
štveni pisarni na Poljanski cesti 6 v I.
nadstropju in to do 10. aprila 1964, pozne-
je pa vsak petek popoldne na Turncu
pod Grmado.

NAMIZNOTENIŠKI TURNIR
MED POKRAJINSKIMI KLUBI
Prleški študentski klub je pred dnevi

že osmič z uspehom priredil namiznote-
niški turnir med pokrajinskimi klubi. Le-
tošnja prireditev nam je ponovno pokaza-
la koristnost in potrebo po tem in slič-
nih športnih srečanjih med pokrajinskimi
klubi. škoda je, da tudi drugi pokrajin-
ski klubi ne organizirajo več podobnih
srečanj — tudi v ostalih športnih pano-
gah. Morda se zdi komu organizacija ta-
kega turnirja pretežka? Prav ta tradici-
onalni turnir, ki vedno uspe, kaže, da je
tak izgovor neutemeljen.

Udeležba je bila tudi letos, kot vedno
doslej, množična. Turnirja sta se udele-
žila celo predstavnika Slovenskega štu-
dentskega kluba IZ Zagreba. Nastopilo je
9 ekip in 32 posameznikov.

Ekipno so zmagali študentje kluba
Banja Luka. Drugo mesto je zasedel Pri-
morski študentski klub, tretje pa lanski
ekipni prvak Zenica.

Med posamezruki je bil prvi štader —
Banja Luka, sledijo mu Mahne in Zupan
— Primorski k!ub, Jazbec — Zenica, itd.

Organizacija je bila dobra, tako da je
turnir odlično uspel.

OBVESTILO
Zveza študentskih organizacij za tclesno

kulturo razpisujc prvenstvo fakultet, vi.šjib
in visokih šol v krosu, ki bo v soboto,
11. aprila 1964.

Tekmovanje bo na stadionu Ilirije ob
Vodnikovi cesti (zadnja postaja avtobusne
proge Zgornja Šiška). Start bo ob 10. uri.
Tehnična komisija bo sprejemala prijave
še 15 niinut pred startom.

Tekmovanje bo ckipno in posameznn.
Ekipo sestavljajo trije tekmovalci; proga
pa bo dolga 2000 metrov. Zmagovalcc prej-
nie naziv prvaka univerze v krosu.

(37:27), ekonomska : FAGG 87:55 (40:31).
Zaostala tekma: medicinska : FAGG

45:45 (24:16). ' J. R.

REZULTATI 5. kola rokometne lige
ekonomska : filozofska preloženo
medicinska : VŠPV 17:11 (6:4)
elektrotehniška : VŠTK 11:26 (5:12)
strojna : FNT 10:16 (10:7)
FAGG : biotehniška 11:12 (2:7)
Ekipa pravne fakultete je bila v tem kolu
prosta.

LESTVICA PO 5. KOLU:
FNT
VŠTK
biotehniška
medicinska
ekonomska
strojna
FAGG
VSPV
filozofska
pravna "̂

5 4 0 1 87:41 8
5 4 0 1 108:65 8
5 4 0 1 84:58 8
5 4 0 1 79:82 8
3 3 0 0 46:24 6
4 2 0 2 69:50 4
4 1 0 3 38:45 2
4 . 1 (V. 3 39:53 2
4 1 0 3 44:78 2
4 0 0 4 35:84 0

elektrotehniška 5 0 0 5 35:92 0

sm m ŠPORM /msni
Na seminarju, ki ga je v zače.ku letošnje-

ga bolskega leta orgamzirala Zveza študent-
.sKJh spo-i ».niiii orgaiiizacij teiesne lianure
Ljubljana, so ugotov.li, da je špoitno živ-
ijeiije štucientov cJoseglo tisa osnovni naj-
nižji aivo,ki aaj bi teu osnova prizadcvanj,
da !>e kontno najcle v šporm in iele.-ini KUI-
turi v vsakaanjem življeuja študen.a mes^o,
ki je za oormaini psiluciu in soma.skj ra^-
voj v sedanjib poosircnin šmdijskih fogujjh
uujnu potreono. Sporuia drustva, v kattra
oaj t>i prerasli špoitni odbori po fakuiteiali,
ki se z;t raziiko od odboiov, ki so se iikvar-
jali le s problemaiiku tekmovanj in so tako
zanemarjala osnovno, to jc množičnost, naj
bi se iiKvarjaia s splošno telesno kulturo,
s i/ietnisko nvkreaciju in tudi s tekmovan^i,
ki bodo pritcga la cim večje število udele-
žen<:ev.

Ker so sklenili, <ta se na vseh fakul etaJb
še letos ustanove športna društva, smo se
pred dnevi udeležili sestanka ZSOTK, na ka-
tereni so zla^ti razpravljali o delu druš.ev
oziroma komisij po fakultelab.

Omenjamo kratke izvlečke iz poročil pred-
sednikov komlsij pusaiueznih fakultet:

PRAVNA: Predvsem so tekinovali v malera
nogomctu, nainiznem tenisu in šahu z dru-
giml takulteUmi. Udele/iM so se medfakul-
tetnih tekinovanj, razen smučanja, ker &o
bili tinlaj aa JaUorini. UruHva ni, argumeu-
ti za to naj bi bili, da bi bila skufscina le
->na papirju«.

STKOJ.NA: Vse delo j« usmerjjno v usta-
aovitev društva. lii pa je prvotni ned.lavni
sekretariat razresilo in »zvoiilo dru^ega. Ra-
zen sodelovanja na nekaterih uaediakuitttain
tekmovanjih je vse delo usmerjeno na teden
strojnikov.

FAGG: Udeležili so se medfakultetnih tek-
movanj in organizirali tekmovanjc v saiiu,
Imelj so dve šporuii predavanji, v naertu
imajo samostojne izlete ia skupne Ulete z
Akademskim plaiiinskim društvom. Društvo
uiso ustanovili, ieš da ni zanimanja.

MEDICINA: OrgamziraU so tekraovanja v
smučanju, rokometu, šahu, nogometu in se
udeltz-iii vseh iraedfaikultetnih tekmavanj.
Prirejajo tudi izlete. Društvo j« bilo usta-
novljeno žc dccembra.

FILOZOFSIiA: Kamisija j« sodelovala s
Partizanom Tabor in organizirala razna tek-
movanja, med drngim pred netlavnim v Ko-
čevju. Oruštvo ni hilo uslanovJjen«, ker ba-
je ni pogujev.

FNT: Decembra sa ustanovili društvo T«fi-
aolog, ki je šievilno in dobro organiz rano.
Vsako sredo se sestajajo č!ani In skupaj s
sekretariatom razpravljajo o bodočcm delu.
Priiedili so več tekmovanj, izletov, preJa-
vanj. Nameravajo organizirati cela iz ete v
kranjski zimski bazen, inedtem ko so izlntl
na pomembnejše nogometne tekme postali
ie običaj.

Predstavniki ekoaomske, VSTK in elekt o
fakultcte se seje sicer niso udflež li, ven*ar
imo izvedeli, da >e tudi tam stanje podobno,
ali pa še sni!)še.

Iz tcga vidimo, da šport ludi letos, razen
na FNT in medicini, ni kreniJ z mrtve točke.
Morda bo kdo mislil, da je to posledica t«.
ga. ker sta na teh dveii fakuitetah špor ni
dru.̂ tvi, vendar nicnimo, da ni tako. Razen
tega, di inmio tudi strojniki društvo. pa je
pri n.jih vendar oslalo vse p.o st lrern,
Drži pa. ela sta bili špottni kimiisiji na obeh
fakultoiah ži- lani daleč najboijši ln je bil
pri itjilt prehod v društvo le še zgolj for-
malnost. Podatki o dflu natn kažejo, da je
še vedno vse podrt-jeno U: tekmcvanje.u in
to celo v sJavnprn mpdfakure^nim, ki '/.aje-
mejo le najož.ji krojf štiidrntov, ki v vrčini
primerov že tckmu.frjo pri svojih mitičn h
klMhih. Vsc premalo j»- tHfmovanj m-d li't-
niki, mi^ffm ko o poskusih, prite^niti prav
tiste. ki .iim špon ni iv poklic. sploh ni- mo-
reittn sovoril. Izleti Sf s;cer pripravljnjn,
ventdar vedno v zidniem trenutku lurii od-
padp.jp. Pnvp/avp mî rt Sportn« komis',jo in
komrš<ff» /•» <pli**no knl iiro sk^ra« n-. kar
je ponckod krivda šimlrntov, ki ii<> zi>n'o
all pn nnr<-in iskati stik^ s pro'<«sor;i ki
se pom-kort izsovar^a.io, da imaio drutro dr-
lo, «̂ .enrav io prav ti zadolženi. dx skumj
« UuHnnti Mš̂ pjo !n nairtefo raoJn^vs'!. da
pro^ei^nin srp-istva. ki iih dajp družba fa-
kultptnm /a Sport. i« tHesno ku''uro, kar
na«ra"ionaln«»ip l7.korisH:o.

IMenimo, da je iz poročil raztidno, da j«

delo tam, kjer so že društva, mnogo bolj
organizirano in so vidni že prvi poskusi no-
vpga pristopa k delu in da je de.o ostUih
športnih odborov še vedno sthijsko in le
plod enega ali dveh posaraeznikov i i ; a o
ne moretno razumeti Lgovoiov kot so: da
bi bila skupščina 1« na papirju, ali da ni
pogojev itd. Kot kaže, nekaterim še v^clno
ni jasno, kakšen pomsn sploh i~na dr j t ; o ,
saj ni bistvena skupšOina l'.H končnn ni i
ni nujna), važno je. da Uo :tno e llira pr;-
tegnemo k d< iu čimvec- Ijudi, ki bod.i delu,
ki ga sedaj opravlja v v čini prim?rov p .-
sameznik (seveda ponnanjkljivo), skupaj
uspeli najti obliko, k.i bo pritegnila tis e,
ki ne vidijo v športu sarao teAtnovalni ina-
čaj.

TudL tokrat so, kot že na mnogih prej njih
sestankih, skleoili, da niora ostati cilj vseh
Sportnih odborov prcraščanje v druStva. čf-
peav so ponovno postavilj vprašan.je. kako
zainteresirati š:ud- nte za šport, ker ug tav.
Ijamo, da daje družba velika sredstva za te-
lovadnice, ki pa so še veSno pazn*. Odgc-
vor naj bi bil: vsaka dobra akcija j-i n j -
baljša propagainda. Poznamo pr;m«r, ko je
športna kamis.ija ene ©d fakultpt Pni or-
ganizirala uspe! iziet v Rimske TopHce. s
kopanjpm, športnirai igrami in orlentar.i.j-
skim krosom. Uspeh ie bll presene Ijiv, saj
se udeleženci ne le udeležuj jo izleiov, am-
pak že sedai skoia.j v*i ludi aktivno de!a>
v širšem odbor« novega <lrušU'a.

S. RUTAR

Morda še ne
veste, d a . . .
. . . je štirikratni svetovni prvak in
prav tako štirikratni prvak Zahodne
Nemčije v kotalkanju Karl Hein7
Lfisch iz Heilbronna po poklicu
mizarski vajenec.

Heinz je dobil žc mnogo privlač-
nih ponudb za prestop me?t profesio-
nalce, vendar jih je VSP odločno od-
klonil in izjavil, da bo ostal rajši pri
svojem mizarskem poklicu, kjer bo
kmatu napravil izpit za pomočnika.
»Tako se bom lahko preživljal tudi
takrat, ko ne bom več tekmoval,« je
dejal.

Malce neverjetno, pa vemlarle res.
Na svctu so še pravi amaterji in
oeprav sodijo v svojih športih med
najboljše na svetu, ne mislijo le na
denar.
. , , bo v Tokiu čez dober mesec
dni moštveno prvenstvo v badmin-
tonu. Tekmovali botfo conski zma-
govalci iz Kvrope, Azije, Amerike in
Avstralijr. Zmagovalec bo v finalu
nastopil proti branilcu naslova —
svetovnemu prvaku Indoneziji, ki
ima v lasti tudi »Thomasov pokal«
— največje priznan.je v batlmintonu.

Kljub olimpijskemu letu jt' za to
prvenstvona .laponskem veiiko zani-
man,je in sedcži v veliki š|H>rtni dvo-
rani ftlunieipal <iymnasium Hall, ki
jih je 9000. so domala že raznrodani;
gledalci pa hndo na 12 ieriščih ple-
dali svetovne mojstre tega športa,
ko se bodo borili za zmagn svoje
države. T. Z.



ČARI LOKALNE AKCIJE
Prvega aprila zvečer so kolegi priredili

brigadirski večer. Vedeli so, da sem bil
večkrat v brigadi, zato so me povabili, naj
jim povem nekaj zgodb iz bogate briga-
dirske prakse.

»Tovariši«, sem pričel, »najlepše dni bri-
gadirske rabote sem preživel na lokalni
akciji. Tudi vam priporočam, da se prija-
vite v takšne brigade.« ,

»Mladino je treba pač nekje zaposliti, da
ne bi počela kakšnih neumnosti,« si je mi-
slil neki lokalni faktor, »Kar bodo zajedli
in naredili druge škode, bomo že nekako
prestali.« In bila je brigada.

Tovariši, taka akcija ima več dobrih kot
slabih strani. Naj vam jih naštejem samo
nekaj. Zelo je primerna za organizacije,
kjer le s težavo najdejo zadostno število
dela željnih brigadirjev in nič hudega ni,
če se kateri premisli in sploh ne odide z
brigado, saj se vedno najde kakšna d,ruga
maloštevilna skupina brigadirjev, pridru-
žijo se vam še nekateri domačini in bri-
gada je nared.

Tudi glede discipline je taka brigada kot
nalašč. Da si le z dvema: s komandantom
in dešurnim komandirjem na roko. pa si
dober. V velikem naselju na avtocesti se
ti lahko primeri, da bi naletel na briga-
dirje, ki v tem smislu ne poznajo šale, niti

Jamiliarnosti ne.
Najvažnejši pa je stik z domačini, s pre-

bivalstvom, kateremu s cesto, ki jo gra-
dite, prinašate življenje, kulturo na doseg
roke. Nič hudega, če je ta kultura, ki jo
prinašate s seboj iz velikega mesta, pred-
vsem pivska. Nekaj le imajo od nje, če
nihče drugx vsaj gostilničar, ki si bo z iz-
kupičkom brigadirskega sladkega življenja
nabavil televizor ali pa hladilnik.

Majhna brigada na lokalni akciji je pri-
merna tudi zato, ker v njej ne more priti
do občasnih šovinističnih izpadov. Že mo-
goče, da se včasih udarijo štajerci in
Kranjci ter včasih celo Primorci, ampak
drugi pa nikakor ne. (Ker jih v brigadi
ni!) V taki brigadi lahko izdajate tudi ča-
sopis in stenčas brez bojaznt* da bi se na-

šel kak pametnjakovič, ki bi ga prepove-
dal, češ, ostale brigade zmorejo tudi brez
njega.

V lokalnih brigadah se tudi dekletom
dobro godi. Fantje jim ne upujajo vasovat
k brigadirkam drugih in celo mednarod-
nih brigad in tako je vse v redu, saj je
minimalna zvestoba zagotovljena. Kaj huj-
šega se pa v brigadah tako ne dogaja, to
vsi dobro vemo.

Aha, na lokalni akciji seveda tudi de-
lamo. Vsak po svojih močeh — na tem ali
onem področju — nekateri celo na delo-
višču. Pretiravati pa ne kaže, vsaj izkušnje
tako kažejo. Ko brigada odide, se cesta,
ki naj bi v vas pripeljala življenje, in
in današnji čas, spremeni v kolovoz manj
kot lokalnega pomena. Sil, ki jiaj bi naše
delo nadaljevale, kot je bilo obljubljeno,
ni bilo in jih tudi ne bo.

Občinski mož je nafbrž to že od začetka
Vedel.

VLOGA NEKEGA
INTELEKTUALCA V DRUŽBI

PRIVREDA - časopisno podjetje, ZAGREB, Savska cesta 92
Tekoči račun: 400-14-1-2 Poštni predal 28 Telefon 51-403
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HAROLD J. LEAVITT

Psihologija za rukovodioce
IZ VSSBINE:
P r v i d e l :

LJUDJE KOT POSAMEZNIKI
Enote vodenja
LJUDJE SO SI PODOBNI

Nekoliko osnovnih pojmo*
LJUDJE SO SI EAZLIČNI

Razvoj individualnosti
PERCEPCIJA

Gledanje navzven
FRUSTRACIJA

Ovira
PSIHICNI KONFLIKT

Notranje ovire
UČENJE, MIŠLJENJE, REŠE-
VANJE PROBLEMOV

Nekateri umski :*?ekti človekt
OCENJEVANJE LJUDI

Uporaba teorije osebnosti

D r u g i d e l :
LJTDJE V DVOJE
Problemi vpliva in avtoritete
RAZMERJA

Gozd in drevesa
KOMUNIKACIJA

Prenos inlormacij od A do B
VPLIV NA VEDENJE

Nekatere dimenzije problema
AVTORITETA

Eno od sredstev vpliva na vedenje
VPLIV BREZ AVTORITETE

Menjavanje kolegov in nadrejenih
DENARNI STIMULATORJI

Ena vrsta poskusov vplivanja
T r e t j i d e l :

LJUDJE V SKUPINAH OD TRI
Uspešnost in vpliv v skupinah
MREŽA KOMUNIKACIJ V SKUPINAH

Poti širjenja informacij

C e t r t i d e l :
LJUDJE V SKUPINAH DO STO-
TISOC IN VEC
Problemi organizacijske strukture
ORGANIZACIJE IN POSAMEZNIKI

Hiše, ki vedno ne ustrezajo svo-
jim stanovalcem

PRILAGAJANJE ORGANIZACLJE PO-
SAMEZNIKOM

Napori za preobrazbo
NOVEJSI REZULTATI ORGANIZA-
CIJSKE TEORIJE

Ali lahko graddtno popolnoma no-
vo hifio?

Bralci dobe tretjo knjigo te knjižnice.
To Je »Psihologija za rukovodioce« Harolda
J. Leavitta, za praktike zanimivo in dragoceno
delo s tega področja.

čeprav ima delo tak naslov, ne obsega
samo psihologije: to je sodobna integracija,
rezultat več znanosti in tudi teorij informa-
cije, sociologije itd. Takšno stališče avtorja
je ob zasnovanju tega dela povsem logično,
ker se v praksi ne rešujejo izključno psiho-
loški ali ekonomski problemi povsem izdvo-
jeno in brez medsebojne povezave: nasprctno,
pojavljajo se kot korapleksni življenjski pro-
cesi.

Ta Leavittova knjiga dokazuje, za razli-
ko od ostalih tovrstnih del, da se komplici-
rana področja psihologije, sociologije, teo-
rije tehniške kontrole in moderna ekonomika
dajo pisati poljudno in zanimivo. Izredno
prikladni primeri, s katerimi je avtor obo-
gatil delo, k temu precej prispevajo.

Mnoge Leavittove ideje niso tuje našemu
razumevanju, čeprav so nastale v drugačnih
družbenih prilikah in brez ozira n a t o , da
imajo morda drugačne cilje. NaSim stro-
kovnjakom in voditeljem gospodarskih or-
ganizacij lahko ta knjiga služi kot izredna
informaoija o problemih ljudi v procesu go-

VSEBINA KOMUNIKACIJ V SKUPINAH spodarjenja, poleg tega pa jih lahko spod-
Katere informacije se razširjajo? *>\iAi, da jse od povsem ekonomsko-tehničn^h

PROBLEMI DELOVANJA SKUPIN problemov približajo tudi humani strani te-
Uspešno širjenje infonnacij e a . ^ imenujemo proizvodnja.

RAZVOJ VODILNIH Cena knjige je 2.500 dinarjev, ima 310
Uporaba Idej o vplivu1, učenju in strarai in je vezana v polplatno z \'ečbarvnim
skupinah ovitkom.

JASNO
Nedavno tega je miličnik ustavil štu-

denta, ld je malce preveč prešerno
zavijal proti domu. Zahteval je legiti-
macijo. študent pa ni imel pri sebi
drugega dokumenta, zato mu je po-
kazal kar indeks. Miličnik ga je pre-
listal in se zaustavil pri razporedu
predavanj in vaj. Takole ga je poka-
ral: »Grdo se obnašate, pa še slab
študent ste povrhu. Tu vidim same
dvojke in enojke!«.

POJASNILO
Vsem, ki so si napačno razlagali pr-

voaprilsko šalo, ki smo jo objavili na
tem mestu, sporočamo, da takih se-
stavkov (katerih so se bali ugledati)
v Tribuni ne objavljamo — nlti za prvi
april ne.

RAZUMLJIV UKREP
Kavo smo pocenili zato, da bi bili

bolj budni, da, ne bi česa zamudili.
Zdaj pa so podražili tudi pivo. Videti
je, da smo ob ceneni kavi še vse prc
več radi segali po vrčkib piva in tako
uspavali svojo vest in zavest.

O FILMU
IN TELEVIZUI

Kritike trde, da so naši filmi kriminalni.
Zdaj smo pričeli snemati kriminalne filme.

Pravijo, da je televizija hišni kino. Za-
kaj se potlej sploh čudmo slabemu pro-
gramu?

Režiserjem se je vsiljeval kot velik talent
za platno. Naročill so mu, naj šiva vreče.

Kadar poslušamo sinhronizacijo nekate-
rih domačih filmov, nam je silno žal, da je
nemi film že izumrl. •*

KRITIKA: sinoči je na televiziji nastopil
poznani nmetnik. Skoda, da njegov veliki
talent ni mogel ves na tako majhen pro-
stor.

VREMENSKE
NAPOVEDI

Na trgu: cene še naprej v porastu. Vala,
ki bi povzročil njihov padec, še ne priča-
kujemo tako kmalu.

Na fakultetah: spremenljivo vreme z za-
časnimi razvedritvami. V naslednjem roku
pričakujemo več padavin.

V prodajalnah časopisov: kljub postav-
ljenim jezovom se poplava plaže širi na-
prej. Pristojni ne ukrepajo dovolj ostro,
da bi to preprečili.

Na nogometnih igriščih: temperatura se
vedno bolj dviguje. V nekaterih mestih, bli-
zu področja druge lige, precej oblačno.

V literarnih krogih: prišlo je do velikega
izparevanja — navdihov!

IVICA DJUKIČ



IMLADI MLADIM
Pn sestavljanju programov svojega dela se študentski pokrajinski klubi večkrat

sprašujejo, kaj nuditi svojemu domačemu kraju, kako urganizirpti razne prireditve, ki
bodo privlačne m zanimive, pri tem pa imele tudi globlji ponten, namreč zbliževanje'
aelavske, srednješolske in študentske mladine. Pri izbiranju raznih športnih srečanj,
predavanj o gospodarstvu svoje komune, razgovorov s štipenditorji itd. pa ponavadi
pozabljajo na kiiltnro, katero vse preveč zanemarjajo in ji ne dajo v svojih programih
takega poudarka, kot bi ga zaslužila. Ali so res samo brucovanja, plesi, gostovanja dragih
ansamblov in športna srečanja oblike dela, s katerimi se lahko manifestira delo nekega
pokrajinskega kluba v svojem- domačem kraju? Ne, vsaj ne bi smelo biti tako! Mnogi
pokrajinski klubi se tega ne zavedajo, drugi pa so že zavestno pristopili k boljši realiza-
ciji in smotrnejšemu sestavljaniu programov, v katerik tudi kultura ni na zadnjem
mestu.

Za vzgied bi navedel samo prireditev kluba domžalskih študentov, kateri so prejšnji
torek organizirali literarni večer pod naslovom »Mladosti dan in noč«, na katerem so
sodelovali z lastnimi deli študentje slavistike. Mladi ustvarjalci so se domžal-
skemu občinstvu predstavili predvsem s >poezijo, v manjši meri pa tudi s prozo. Ni moj
namen, da bi ocenjeval literarni večer, vendar bi poudaril le to, da je bila dvorana, kljub
temu, da je bila vslopnina sorazmerno visoka (100 dm), skoraj popolnoma polna in to
zlasti mladine. ki je dela literatov filozofske fakultete toplo sprejela. še prav prijeten
in topel pa je bil ta večer tudi zato, ker so v njevi sodelovali mladi, ki so brali svoja
ciela za mlade. Poudarjam za mlade , kajti večer je pokazal, da si tudi mladina na
podeželju želi podobnih kuiturnih prireditev, in da jo pri te)n ne bi smeli zanemarjati,
posebno če gre pri tem za majhna finančna sredstva.

Priznati moram. da je bil sprejem interpretaci) topel in prisrčen, marsikdb pa je
našel v delih literntov košček samega sebe, košček svoje mladosti, zagrenjenosti, Ijube-
zni, sreče in ne nazadnje, začutil je. da mu klub lahko nudi mnago več kot satno suho-
parna predavanja, izrojene plese ali kaj podobnega.

Skoda pa je le to, da je domžalski pokrajinski klub edenmed redkimi, ki je to
bpoznal in se tega tudi zaveda. M. MAT£

V sredo je bil na pravni fakulteti zbor
Studentov, ki je obravnaval teze za repu-
bliško konferenco Zveze mladine Slove-
nije. Proti običaju sc je zbora udeležiio
približno 70 študentov, ki so poudarili
zanemarjeno skrb za mladino in potrebo
po večjem vk^učevanju mladih v družbe-
fto dogajanje.

STUDENTSKI
KLIIB
V KRANJI)

V soboto, 11. <aprila, bo v prostorih ob-
$inske skupščine v Kranju ustanovni ob-
£ni zbor kluba kranjskih študentov. Ini-
oiativni odbor pričakuje mieležbo vseh
rednih in izrednih študentov, ki so do-
tna iz kranjske občine. Pogovorili se bo-
do o bodočem dclu in socialno ekonom-
skih problemih kranjskih študentov.

POMOC
DOMOVOM IN
MENZAM

Prejšnji petek ;e tmel Kuratorij štu-
dentskih domov in menz sestanek s pred-
stavniki izvršnega sveta in sekretariata
za raziskovalno delo in visoko šolstvo, na
katerem so obravnavali težak položaj štu-
dentskih menz in domov saradi poveča-
nih druzbenih obveznosti, potrebe po zvi-
šanju osebnih dohodkov delavcev, po-
dražitev hrane in elektrike, potrebne amor-
tizacije in investicije. Predstavniki domov
in menz so utemeljevali potrebo po do-
tacijah, da ne bi bilo potrebno povišati
cen stanarine in hrane, in po sredstvih
za investicije. Na osnovi statističnih po-
datkov je bilo prikazano stanje v akadem-
skem kolegiju, posebno dotrajanost opre-
me. Dotacija 5 'miliionov, ki jo je IS še

, dal študentskemu naselju, je le uvod v
reševanje perečega položaja. Da pa bi
domovi in menze dobili še nova sredstva,
bodo do 10. aprila dostavili izvršnemu
svetu podrobno analizo stanja in potreb.

D.

SRECANJE
V BARU

V dneh od 10. do 14. aprila bo v Baru
srečanje družin Počitniške žveze vseh
ekonomskih fakultet Jugoslavije. Prvo sre-
čanje te vrste je bilo lani v Zagrebu in kot
vse kaže, bodo ta srečanja postala tradi-
cionalna. Udeleženci se bodo na sestan-
ku aktivistov pogovorili o problematiki
dela in izmenjali izkustva, ostala dva dni
pa bodo tekmovanja v raznih športnih
panogah. Priredili bodo tudi iale' v oko-
lico Bara in zaključno svečanost, na ka-
teri bodo najboljše ekipe in posamezniki
prejeli lepe nagrade, vsi sodelujoči pa
spominske plakete. Srečanje bo organizira.
la družina Počitniške zveze na ekonomski

fakulteti v Titogradu, organizacijo prihod-
njega srečanja ekonomistov pa bodo ver-
jetno prevzeli ferijalci iz Ljubljane.

PREDAVANJE
ČEŠKIH
PROFESORJEV

Pred dnevi ;e študijska skupina geodet-
sko-komunalnega oddelka priredila ob po-
moči geodetskega zavoda SRS predava-
nje s predvajanjem kratkometražnega
barvnega filma češkoslovaških geodetskih
profesorjev iz Prage dr. ing. Kramphanze-
la in ing. M. Herda Predavanje je obse-

crvgeHTckn ssa

SKOPJE — Poleg pomoči, ki jo je
vlada ZSSR dala neposredno po kata-
strofi razrušenemu Skopju, je pred
dnevi dobila skopska univerza kot po-
moč tudi 30 štipendij. Ob tej priložno-
sti so formirali posebno komisijo pri
rektoratu univerze, ki je razdelila šti-
pendije po fakultetah. Filozofska fakul-
teta je dobila deset štipendij, naravo-
slovna osem, ekonomska in strojna tri
in medicinska eno. O.stalili pet štipen-
dij letos niso podelili, ampak so jili
predvideli za študente, ki se btodo jese-
ni vpisali na fakultete, in sicer jih bo-
,do podelili tistim, ki bodo najuspešneje
končali srednjo šolo. Razen te pomoči
še vedno prihajajo štipendije različnih
tujih univerz, tako da je že dosedaj od-
šlo v tujino več kot 70 skopskih štu-
dentov, v naslednjih letib pa jih bo
odšlo še več, razen študentov tudi pro-
fesorji, bodisi na nadaljevanje študija
ali na specializacijo na znane svetov-
ne univerzei Poleg tega so nekatere
znane mednarodne organizacije, uni-
verze in vlade že poslale znatno število
učnih knjig, inštrumentov in komplet-
no opremo za nekatere fakultete in tn-
štitute skopske univerzc.

ni svet je zahtevo obravnaval in skle-
nU, da bo na praviii fakuleti in veteri-
narskem in poljedelskem oddelku blo-
tehniške fakultete vpis še vedno neo-
mejen, ker ni bojazni, da bi se želelo
vpisati več kot 800 študentov.

nasi dani
ZENICA — Studentski servis, ki je

po enoletni prekinitvi letos zopet pri-
čel z delom, je dosedaj dosegel že Iepe
uspehe. Servis, ki deluje pri fakultcti
za metalurgijo v povezavi s študent-
skim klubom, je že ustvaril 18 milijtt-
nov dohodkov. Prednost imajo študen-
ti s slabšim materialnim stanjem, po-
sebno tisti, ki dosegajo tudi boljše
študijske uspehe. Servis iz svojih
dohodkov znatno podpira Zvezo štu-
dentov in slabše situirane študente,
saj so za organizacijo »brucošijade«
prispevali 200.000 din, klubu študentov
pa 150.000 din. Servis je denarno pod-
piral tudi nekatere fakultete z vsotami
od 30 do 80 tisoč dinarjev. Kljub le-
pim uspehom pa z delom le niso po-
polnoma zadovoljni, ker so ugotovili
da je v njem delala skupina starejših
študentov, ki je delo zavirala in si
precejšen del zaslužka oddvojila zase.
Pred kratkim pa so tudi te poraanjklji-
vosti odpravili.

BEOGRAD — Fakultetna uprava prav-
ne fakultete je poslala univerzitetne-
mu svetu zahtevo, da se jeseni uvede
tudi na pravni fakulteti omejen vpis.
Menijo, da je zaradi sklepa, po kate-
rem morajo študentjc prvega in dru-
gega letnika obvezno obiskovati preda-
vanja, pouk za več kot 800 študentov v
sedanjih pogojih nemogoč. Svojo zahte-
vo so podkrepili še z dejstvom, ki je
postalo že praksa, namreC', da se v prvi
letnik prava vpiše tudi precejšnje šte-
vilo študentov, ki slo sicer vpisani dru-
god, vendar tisto leto pavzirajo Pred-
videvajo, da bi s sprejemnimi izpiti
avtomatično napravili selekcijo, po ka-
teri bi bili sprejeti le tlsti, ki namera-
vajo pravo zares študirati. Univerzitel-

ZAGREB — Pred dnevi je študentslco
kulturno-umetniško društvo »Ivan G»-
ran Kovačič« priredilo v Študentskem
centru tekmovanje Tecitatorjev-amater-
jev Jugoslavije pod naslovom »Gorano-
va pomlad«. Na tem prvem tekmova-
nju te vrste So sodelovala mladinska
in študentska društva iz Zagreba, Spli-
ta, Sarajeva in Beograda. Ker je tek-
tnovanje tako v organizacijsketn kakor
tudi v pogledu udeležbe popolnoma
uspelo, so sklenili, da bo postalo tra-
dicionaliio in ga bodo prirejali vsako
teto na dan rojstva velikega pesnika.
V prihodnje bodo poskušali prite-
gniti tudi predstavnike Sarajeva iii
LJubljaiie, ki tokrat niso sodelovaJt

galo uporabnost sodobne elektrotehnike
z ozirom na iskanje obstoječih pod-
zemnih komunalnih naprav. Po končanem
predavanju so se študentje zanimali za
študijske pogoje v češkoslovaški in mož-
nosti medsebojne zamenjave pri oprav-
Ijanju prakse v geodeziji, kartografiji in
astronomiji. Prof. Kramphanzel je študen-
te povabil na tritedensko prakso v začet-
ku julija. Njen značaj naj bi bil. kot je
profesor sam dejal, zbliževanje in na-
daljnji razvoj dosedanjega prijateljstva
med našimi in češtfoslovaškimi študenti.

RAZŠIRJEN
SESTANEk

Fakultetni odbor na medicinski fakul-
teti je na nedavnem razširjenem sestan-
ku, ki so se ga poleg članov FO udele-
žili tudi obe združenji. in vse komisije,
razpravljal o nekaterih perečih problemih.
Že ob pregledu dela komisij, ki so do-
sedaj dobro delale, so ugotovili, da osta-
jajo v zadnjem času programi vse pre-
več na papirju, saj zastavljene naloge iz-
polnjujejo le 50 odstotkov, nekatere ko-
misije pa še raanj. Sklenili so, naj v bo-
doče sprejemajo le programe v okviru
svojih možnosti in jih tako tudi izvedejo.
čeprav menimo, da je FO na pravi poti,
ko je dejavnost decentraliziral na tolik-
šno število komisij, kot jih nima nobena
fakulteta, pa se nam le vsiljuje misel, da
so šli ponekod le malo predaleč, tako
da so te koraisije pri dera tako izolirane
in v toliko samostojne, da nimajo več pra-
ve povezave s predsedstvom FO. Tako
opravlja predsedstvo FO v zadnjem času le
administrativno delo in je morda prav v
tem iskati vzroke, da delo nekaterih ko-
misij nazaduje. Ugotovitev, da so le šport-
na, Rdeči križ in morda strokovna komi-
sija izvršile zadane naloge, nas ne more
zadovoljiti, ker vemo, da ima študentska
organizacija medicincev po organizaciji in
načinu dela velik ugled na tjubljanski
univerzi.

V obširni razpravi o delu študentov pri
izdelavi statuta fakultete se je izkristali-
ziralo jasno mnenje, naj študenti sodelu-
jejo v obravnavanju vseh vprašanj, ki jih
zadevajo, še posebno pa naj budno
spremljajo delo pedagoško-znanstvene-
ga sveta, ki bo obravnaval vprašanja
učnih programov Menili so, da bi bilo
zaželeno, če bi študenti sodelovali pri
obravnavanju vseh vprašanj, vendar so
ugotovili, da s tem ne morejo računati.

Ker je organizacija vaj zaradi različnih
učnih načrtov trenutno eden najvažnejših
problemov na fakulteti in je fakultetna
uprava eno svojih sej posvetila temu pro-
blemu, so sklenili, da o načinu podajarrja,
o organizaciji in o urnikih najprej _po-
drobneje razpravljajo sveti letnikov; o
zaključkih in pripombah teh sestankov po
letnikih bo razpravljal FO na prihodnji
seji iri^na seji FU zastopal interese štu-
dentov. Menimo, da je skrajni žas, da se
to vprašanje uredi, ker se poleg tega, da
so vse klinike prenatrpane s študenti.
lahko zgodi celo to, da ima eden in isti
študent istočasno predavanje in celo dvo-
je različnih vaj, vse to pa je posledica
poskusa reforme, ki je, kot vemo, propa-
del in neomejenega vpisa. ki je veljal dve
leti, je pa za medicinsko fakulteto ob
sedanjih možnostih nesprejemljiv.

S. Rutar

TRIBUNA - list slovenskih študentov - Za univerzitetni odbor ZŠJ izdaja izda.iateljski svet - Ureja uredniški odbor
— Glavni urednik Drago Mh\>šič - Odgovorni urednik Ivan Kreft — Uredništvo in uprava Tribune Pol.janska 6/II —
Telefon 30-123. Tekoči račun 600-14-608-72 - Letna naročnina 400 dinarjev - posamezen izvod 20 dinarjev - Roko-
pisov in fotografii ne vračamo. - Tiska podjetje Delo, Ljubliana, Tomšičeva 1, tel. 32-522. Poštnina plačana v gotovini.


